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Na ovu 1966. novogodišnju noć svatko će od nas 
uživati na svoj način , radovati se kako najbo lje  može 
i uživati u krugu rodbine, p rija te lja , znanaca, u pro
storiji nekog društva, u kući ili hotelu. A li ipak će to 
biti s lavlje  svih nas — na ovu našu 1966. novogo
dišnju noć snimio: J. ČELAR

Rekli su nam da nismo dovoljno suvremeni 
hrabri. Evo našeg odgovora . . .

N agrade  učenicimla
U nekoliko brojeva naš list je  ob- 

javljfivao literorne priloge učenika 
osnovnih i srednjih škola — onih u 
kojima rade literarne družine. Shod
no tome, »Šibenski list« je  donio 
prozne i p jesničke priloge svih pet 
osnovnih škola u Šibeniku i šibenske

dim nazije . Priloge koji su tiskani u 
našem liistu pratio je poseban žiri, 
koj'i je  na kraju .i donio odluku o 
najbo ljo j l-iterarnoj sekciji i dod ije
lio tri pojedinačne nagrade.

Prema mišljenju članova ž irija , 
prva nagrada pripala je  učenici

Giimnazije ERIKI BA RAN O VIĆ  za 
pjesmu »Crno cvijeće«. Drugu na
gradu dobio je  učenik II osnovne 
škole N EN AD  JA K EŠEV IĆ  za prozni 
prilog »Stablo borovo«. Treća na
grada pripala je  JA G O D I BUM BER, 
učenici G im nazije , za pjesmu »Prva 
mladost«.

2'iri je imao zadatak da donese 
odluku i 0 najboljim  l'iterarnim sek- 
crjam a. Prema mišljenju ž irija , n a j
bolju literarnu sekciju među osnov
nim šk'^lnmo ima II osnovna škn!'*' 
N ajbolju srednjoškolsku literarnu 
družinu ima šibenska gim nozija.

Učenici č iji su radovi nagrađeni 
dobit će od redakcije »Šibenskog li
sta« na poklon vrijedne knjige, dok 
će članovi literarnih družina G im na
zije i )l osnovne škole biti p retp laće
ni na »ŠIBEN SKI LIST«.

Prilozi literarne sekcije šibenske 
G im nazije  objavljeni su u »Šiben
skom listu« od 27. studenog 1965, 
a radovi literarne družine II osnovne 
škole u »Šibenskom listu« od 8. pro
sinca 1965. godine.

U narednom broju »Š IBEN SKO G  
LISTA« donijet ćemo prozne i p jes
ničke priloge nagrađenih literarnih 
sekcija .

NOVOGODIŠNJA JELKA

Radi stalne brige i povećanih napora koje ulažu organi 
Saobraćajne milicije na održavanju cestovnog saobraćaja u 
mnogim gradovima naše zemlje, u povodu Nove godine, na 
važnijim raskrsnicama organiziraju se tradicionalni pozdravi 
i čestitke uz uručenje poklona službenicima Saobraćajne 
milicije, u znak zahvalnosti i priznanja za njihov naporan i 
odgovoran posao koji s uspjehom obavljaju. I u Šibeniku 
će, na glavnoj raskrsnici, na Poljani maršala Tita, biti postav
ljena svečano ukrašeno novogodišnja jelka, poput ove koju 
prikazuje naša slika od prije godinu dana. imovogodiši\ji koktel

Kad humorista izgubi slovo »h«, taj gubitak ne prijavlju je  Uredu 
za izgubljene stvari. Je r : zna se, slovo nije stvar od neke posebne vri
jednosti. Tc je  stvar cd sm isla.

Ni čovjek nije stvar. On je  biće (to se uči još u prvim razredima 
osnovne škole). Ipak, jc  znam čovjeka koji je  poslije novogodišnjih praz
nika došao lično u Ured za izgubljene stvari. I p itao:

— M oliću lijepo- hik, da li se moja osoba na lazi, hlk kod vas, hik . . .
S lužbenik zinuo kao da hoće progutati najveći komunalni problem . . .
— Dobro, hik, šta se vas tro jica meni sm ijete, a?
— čo v ječe , ovdje sam samo ja . G gd je ti vidiš tro jicu?
— H ahahaha . hi, vi ste p ijan i, hahaha . . .
S lužbenik Ureda za izgubljene stvari se brzo snašao :
— Moment, samo moment i ja  ću vas donijeti. Zapravo , pogledat 

ću da li ste među izgubljenim stvarim a. P ričekajte . Sjednite.
Izgubljeni čovjek je  sjeo (č ita j naslonio se) na stolicu i, bože mi 

prosti, zakunjao .
— Evo vas čovječe. Ovdje ste u ovom zomotuljku. Uzmite se i pođite 

s mirom. Ravno kući — reče službenik Ureda za izgubljene stvari.
Čovjek uze zam otuljak, to jest sebe — i ode.
Dođe kući, otvori zam otuljak i ugleda spasonosnu sadržinu. Vazu 

s rasolom. M isleći da je  neko dobro piće, isp ije do dna i — nađe se!

BRO J TRINAEST

Naše društvo je  napredno.
U našem društvu nema mjesta praznovjerju . Ako netko kaže : ne

sretan sam je r mi je preko puta prošla crna m ačka, mi napredni e le 
menti ovoga društva kažemo za nj da je  praznovjeran.

U a, praznovjerni elem enti!
I broj trinaest se smatra nesretn'im brojem.
N ikada toj brej nije bio nesretniji nego pred kraj prosinca 1965.
Oho, šta to znači?
Pa nismo ili niste dobili trinaestu plaću.
Sušta kontradiktornost.

[MIKICA
MARII\KOVIĆ R asol i ostalo

Broj trinaest je odjednom baksuzan, a sada odjednom kukamo za 
trinaestom plaćom.

Napredni elementi našega društva se uopće ne uznemiruju zbog te 
čin jen ice. Je r : oni tem pišljivom broju ne daju ama baš nikakvu važnost.

Za čistoću nauke i socija lističkog morala napredni elementi nemaju 
nikakve veze s nesretnim brojevima.

— Prodaješ nam rog za svijeću. Pa ml ne slavimo 1. ap ril, nego 
1. ja n ua r — Novu godinu.

U a, pseudoćudoređe 1
Živjela Kasa uzajam ne pomoći!

N O VI, N O VA, N O V O .. .

Pridjevi su riječi koje označuju kakvo je  nešto, č ije  je  nešto i od 
čega je  nešto.

Neka mi zahvale pučkoškolci i neobrazovani referenti s visokim 
osobnim dohocim a!

Da njihova hvala bude s razlogom, iznijet ću im tri jednostavna 
prim jera na pridjevu novo, novi, novo . . .

— Mi dočekujemo novu godinu.
Kako će je  tko dočekati, to me se savršeno ne tiče. Ja  ne rodim 

u statistici.
— Od Nove godine novi dinar.
Zna se : sto prema jedan . (Branko Čopić bi rekao jedan za sve — 

ili tako nešto) Ipak : jedan , a li vrijedan!
— Za Novu godinu kupio sam novo odijelo.
Čini mi se u prodavaonici »Beko«. Uostalom : svaki šesti (prije 

m jesec dana svaki sedmi) Jugoslaven nosi odijelo te beogradske f'rme.

Svi ovi primjeri su u prosjeku. Kao (još jedan primjer) Što radnik u 
tvornici »Pap Pavle-Šiljo« i radnik u »Elektri« limaju prosječno 80 tisuća 
plaće. (O naj u Skradinu prima oko 20 tisuća i zahvalju jući prosjeku: 
standard mu je prilično visok).

KO N VEN CIO N ALN O ST

Čestitan je Nove godine spada u pristojnost, obavezu, znak pažnje, 
a ponajviše u konvencicnalnost. Kupio sam stotinjak čestitki i uputio ih 
poslovnim prijate ljim a, običnim prijate ljim a, znancima i onima koji su 
me (čestitanjem ) upozorili da i na njih moram potrošiti neki dinar. 
Citirot ću vam nekoliko čestitaka s lijepim željam a što sam ih uputio:

. Trgovini: Veliku maržu i bilo kakvu branšu!
»Elektri« : N ajveći mogući broj rasvjetnih m jesta!
K aza lištu : S ija se t sunca za ugodnu šetnju!
O pćin i: Budžet velik poput najvećeg nebodera!
»R iv ije ri« : Da se most ne izgradi!
»Zelen ilu«: Sazrijevan je !
Ško lam a: O grjeva do pro ljeća!
Turističkom savezu: Smisao za turizam !
Novinarim a: Dozvolu za nošenja oružja!
I tako dalje  . . .
A do : onima koji se u toku novogodišnjih praznika izgube — želim 

da ne završe u Uredu za izgubljene stvari. Bit će im najbolje da pr'je 
nabave Izvjesne količine raso la. Tako se neće izlagati neugodnostima.

Prije upotrebe nije potrebno promućkati. Može se piti do mile 
volje, iako liječnik drugačije ne preporuči.

E. pa SRETN O !



Još jedna godina u razvoju privrednog i društve
nog života naše zemlje je prošla, godina ispunjena 
značajnim aktivnostima na svim poljima djelovanja, 
a posebno u radu vijeća Savezne skupštine i sa
borskih vijeća. Ta aktivnost osobito je intenzivirana 
nakon donošenja privredne reforme. I upravo o tim 
djelatnostima i o odrazu reforme na naš cjelokupni 
privredni i društveni život razgovarali smo sa nekim 
zastupnicima saveznih i republičkih vijeća za pod
ručje šibenske općine.

P O S L A ] \ I C I  P R E D
Č I T A O C I M A

Kada je riječ o društvenom upravljanju 
u skupštinskom sistemu, može se za
paziti da, u određenim relacijama, još 
uvijek nije dovoljno ostvaren utjecoj 
radnih ljudi i radnih organizacija na 
politiku općinske skupštine, Sabora i 
Savezne skupštine, radnih organizacija. 
Da li nam o tome možete nešto reći?

U odgovoru na to vaše pitanje prije svega riječ 
može biti samo o ostvarivanju utjecaja radnih ljudi, 
građana i radnih organizacija na politiku pred
stavničkih organa od radničkog savjeta do skupština 
društveno-političkih zajednica , od općine do Saveza, 
u okviru sadašnjeg stanja odnosno sadašnjih  pro
pisa (Ustav i ostali) i društveno-političkih sm jernica, 
koje su osobito istaknute na VIII kongresu SKJ.

Budući da je riječ o procesu na koji neminovno 
djeluju objektivni li subjektivni činioci, to su svijesne 
društvene snage dužne da pažljivo prate i djeluju 
da utjecaj radnih ljudi i radnih organizacija  na po
litiku svih predstavničkih organa bude ostvarivan u 
skladu s društvenim propisima i sm jernicam a. Iz do
sljedno iprovođene prakse razvijat će se rješenja za 
da ljn je razvijanje društvenog sam oupravljan ja. Bi- 
rokratsko-etatistička i tehnokratska shvoćanja vuku 
na jačan je  državnog i tehničkog ap arata  i njegovog 
odlučivar>ja, ukratko na ja čan je  države u tom smi
slu, a ona demagoška gotovo na nijekanje i uloge 
držove, koja je neophodan i važan čin ilac u pro la
znom periodu, i uloge predstavničkih organa i n ji
hovog autoriteta. Protiv svih tih shvaćanja li težnja 
najuspješnije se možemo boriti samo ako odlučno 
razvijamo društveno samoupravi ja r>je. To je sve opće 
poznato, ali se ujedno i ponekad gubi iz vida, pa 
i to katkad ponegdje unosi kolebanje i nerA/ozu u n a
porima na razvijanju društvenog sam oupravljanja.

Naravno, negdje se utjecaj radnih ljudi i radnih 
organizacija na politiku općinske skupštine ostvaruje 
bolje, a negdje se u tom zaostaje. Slažem se s 
tvrdnjom, koja je izražena u Tezama Glavnog odbora 
SSRN Hrvatske da »na politiku općinskih skupština . . 
još uviek nije dovoljno ostvaren utjecaj radnih ljudi, 
radnih organizacija . . .« To se tu kaže i za Sabor u 
određenim re lacijam a. Smatram da to vrijedi i za 
čitavu našu zemlju, a u određenim re lacijam a i za 
Saveznu skupštinu. Rekao bih da je to velikim dijelom 
i zbog subjektivnih slabosti. Pri tom svakako treba 
imati u vidu da je položaj republike, a pogotovo 
Saveza drukčiji od položoja općine. U općini se 
radni čovjek, građanin neposredno pojavljuje kao 
upravljač (sastanak kolektiva radne organizacije, 
radnički savjet i njegovi organi, zbog b irača, izbori 
i referendum, skupštine općine sa vijećim a, sav je ti
ma i kom isijam a, društveno-političke organizacije i 
udruženja). U Republici i Savezu ta neposrednost 
je daleko manja. Naročito Savez vrši \ određene 
istaknute funkcije države. Zato se i mora upotre- 
biti izraz »u određenim re lac ijam a«, kada rasp rav lja
mo o republici i Savezu.

slično. Neki put se čuju glasovi kako time, tj. osni
vanjem svojih posebnih kom isija, skupštine izraža
vaju svoje nezadovoljstvo ili čak nepovjerenje prema 
svojim političko-izvršnim organim a i prema upravi. 
Suvišno je dokazivati da je takvo shvaćanje pogreš
no. Posrijedi je i ustavno i društveno-političko pravo 
i obaveza Savezne i ostilih skupština da uz svoje 
politićko-izvršne organe i upravu i same ostvaruju 
neposrednu vezu i uvid u rad i probleme radnih or
g an izacija , ustanova i drugih, radi što uspješnijeg 
d jelovanja i svog i svojih političko-izvršnih organa, 
i uprave, I radnih kolektiva, radi boljeg funkcioni
ranja čitavog društvenog sistema. Osim toga i radne 
organizacije i građani na zboru birača i skupština 
općine mogu uvijek sami da pokrenu pitanja iz nad 
ležnosti republike i Saveza. Na taj način može se 
razvijati uzajam na suradnja i jačati utjecaj radnih 
ljudi i radnih organizacija na politiku republičkih i 
Savezne skupštine.

Tim putem treba iči odl'učno i istrajno te razvijati 
sve oblike koji stvarno omogućuju utjecaj radmh Iju-

Neke odluke ne mogu se donijeti bez privole zbo
rova b irača . Iskustvo je  dokazalo da kada se tako 
shvaća mjesto zbora b irača u sistemu naše so cija
lističke dem okracije da je njihovo djelovanje i te 
kako uspješno. Na našoj općini to je  potvrđeno o- 
sobito u svim onim mjestima u kojima su građani, 
odnosno njihove o rganizacije  pregle da riješe od
ređene komunalne probleme i u tome uspjeli uz m a
nju ili veću pomoć Skupštine općine i radnih organi
zacija . Svjež prim jer za to je Zaton čiji su građani 
i društveno-političke organizacije  odlučiti da izgrade 
put od mjesta do Jadranske m agistrale. Oni zato ne
maju dovoljno sredstava, ali uporno rade ,i rezultati 
se već vide. Dobili su samo izvjesnu pomoć izvana 
(od Skupštine općine), alii nastavlja ju  uvjereni da 
će u skladu sa svojim mogućnostima i mogućnostima 
zajednice privesti kraju tu gradnju, koja je  krupan 
pothvat. Sigurno je da će i građani od d ije la  D ubra
ve do Sitnog kao i do sada učiniti sve da dobiju 
struju čim otpočnu radovi na postavljanju da leko
voda. Mnoga naša druga mjesta izvode ili pripre-

di, građana i radnih organizacija na donošenje od
luka predstavničkih tije la , u radnoj orgam zaciji i u 
skupštinama društveno-političkih zajednica . Osobito 
je to važno sada kada provodimo privrednu reformu, 
koja će snažno pozitivno utjecati na sve oblasti n a 
šeg društvenog života i "sigurno još više podvući u- 
pravo to pitan-je u tjecaja radnih ljudi i radnih or
gan izacija  na politiku skupština svih društveno-po- 
litičkiih zajednica. U tu svrhu svaki zastoj u sam o
upravljanju treba da bude javno i kompletno ras
pravljen da bi se utvrdilo zbog čega do toga dolazi 
i poduzele uspješne mjere. Mislim , da će na taj 
proces uvelike u tjecati'd a ljn ji razvitak sam oupravlja
nja u radnim orgdniizacijama.

Još donekle nedovoljan utjecaj radnih ljudi i 
radnih organizacija na politiku skupština drustveno- 
-političkih zajednica nipošto ne znači da su one 
zbog toga donosile loše odluke. R iječ je prvenstveno 
o tome da do odluka tih organa treba da dolazi 
pod još većim utjecajem radnih ljudi i radnih or
g an izacija , javnosti, i da su time one i bolje i jače . 
U skladu s Ustavom SFRJ skupštine društveno-poJitič- 
kih zajednica sve više poduzimaju mjere da utjecaj 
javnosti na njihove odluke bude veći. Znamo na ko
ji način djelu je društveno sam oupravljanje u općini, 
pa stoga želim istaknuti samo neke elemente samo
upravnog djelovanja saveznih i republičkih skup
ština. Tu je javna rasprava o prijedlozima zakona 
koje treba donijeti osnivar>je skupštinskih komisija 
radi boljeg i neposrednijeg uvida u stanje i pro
bleme pojedinih područja društvene djelatnosti u 
suradnji s političko-izvršnim organima skupštine i s 
upravom; rasprave u odborima, vijeća skupštine uz 
sudjelovanje predstavnika interesiranih strana, I tome

Cesto se mogu čuti primjedbe na rad 
zborova birača, da oni stagniraju ili da 
se sazivaju samo iz formalnih razloga. 
5 druge strane pak iskustvo je pokazalo 
da referendum, kao oblik neposrednog 
odlučivanja građana, zauzima sve zna
čajnije mjesto i da bi ga zato trebalo 
dalje razvijati i usavršavati. Nadalje, 
tu su još tribine građana i sekcije SSRN. 
Interesirali bi nas, pored ostalog, i re
zultati postignuti na tom planu?

Osnovni uzrok izvjesnom relativnom zaostajanju 
razvoja zborova b irača, kao jednog od oblika ne
posredne dem okracije, je upravo taj što se tu i tamo 
shvaća da su zborovi b irača samo forma kada ne
mamo dovoljno sredstava da se napravi ovo ili ono 
što birači predlažu 1 što je korisno. Po tome shvaća
nju ispada da možemo suvislo i korisno raspravljati 
na zborovima birača samo onda kad imamo dosta 
novaca. Takav stav treba odbaciti kao društveno-po- 
litički štetan. G rađan i na zborovima birača imaju 
odličnu mogućnost da na osnovu točnih podataka i 
čin jen ica, koje im pružaju organi skupštine općine, 
izraze svoje m išljenje i dadu prijedloge kako ra s 
porediti društvena sredstva kojima društveno-politič- 
ka zajednica općine raspolaže Ili kakav propis do
nijeti da se uredi određeno društveno pitanje. Dakle, 
nije riječ o tome koliko sredstava ima, nego je riječ 
o pravu građanina da utječe na to kako ih usmjeriti.

maju nove akcije . S lično je li u općinam a Drniš i 
Knin. Sve to svima nam je  poznato. Alii ponekad se 
čuje i 'miišljenje da takve aktivnosti zborova birgča 

.'nema ondje g d je 'su  takvi objekti već izgrađeni,' te 
da je  to dokaz Izvjesne preživjelosti zbora b irača. 
U stvari, to je ono Isto shvaćanje koje sam ocrtao 
na početku. Svima je poznato da život stalno donosi 
nove probleme, koji ljudi treba da rješavaju  u svom 
interesu. Prema tome, u samoj stvarnosti je i duboki 
korijen zbora b irača , kao oblika neposredne demo
kracije . Samo mu uvijek treba pristupati s punom 
društveno-pol'itičkom odgovornošću, po će time pre
stati uzrok njegovu izvjesnom relativnom stagniranju 
tu i tamo. To je  osnovno. A  koliko će zbor birača 
okupiti g rađana ovisit će o tome kako se na njemu 
raspravlja i daju li se odgovori na njegove prijedloge. 
U tome osobito treba da dođu do izražaja S o c ija 
listički savez, koji inicira političku aktivnost građana, 
i Skupština općine kojoj se upućuju m išljenja i prijed
lozi zborova b irača . Malo građana na zboru bi
rača ne znači 'i slab rad zbora b irača . Važno je da 
je svim građanim a data mogućnost da koriste svoje 
pravo da sudjeluju na zboru b irača . Dobar rad 
zbora birača i ostalih č in ilaca u vezi s njima — 
privlačit će sve veći broj građana da svoje pravo na 
zboru b irača ostvaruju. Na taj način ćemo na našoj 
općini ostvariti još bolje rezultate u radu zborova 
b irača.

Referendum je svakako još neposredniji oblik 
socija lističke dem okracije, je r njime građani odlu
čuju o određenom pitanju, koje im iznese skupština 
društveno-političke zajednice. Stoga je  razumljivo 
što je referendum pridržan samo za osobito važne 
odluke. G rađ an i odlučuju glasanjem , kao na izbori
ma. Budući da je organiziranje izbora i znača jan  
financijski izdatak zajednice, to bi bilo veoma skupo 
kada bi referendum bio prim jenjivan i za donošenje 
manje važnih zakona i odluka. U tome treba naći 
mjeru. Radi toga i nije čudno što je  još tražimo, 
je r ne želimo da naša socija listička dem okracija 
bude preskupa, naročito kada je  riječ o primjeni 
referenduma na nivou republike i Saveza.

Posebno treba naglasiti da prim jena referenduma 
ne znači zam jenjivan je redovnih predstavničkih or
gana, već odluku većine građana kako predstavnički

JOSIP NINIĆ, zastupnik u Republičkom vijeću Sabora;

MJESIVE ZAJEDMCE . . .
lako su mjesne zajednice, kao važan 
oblik u razvijanju komunalne samo
uprave, osnovane na našem području, 
one još uvijek nisu našle pravo mjesto, 
odnosno njihovo djelovanje gotovo se 
i ne osjeća. Koji su razlozi za takvo 
stanje?

— Statutom Skupštine općine Šibenik, koji je 
donesen prije dvije godine, predviđeno je da se 
na našoj općini formira dvanaest mjesnih zajednica, 
i to dvije u gradu, a deset u većim mjestima. To ne 
znači da su zatvorena vrata i ostalim mjestima da ih 
formiraju, ukoliko to žele sami birači. Za ostala mje
sta Statutom je predviđeno da u njima djeluju sav je
ti mjesta i naselja . Prema tome, obe te institucije 
treba gledati jedinstveno kao dio samouprave gro- 
đana u ostvarivanju zadataka od općeg i pojedi
načnog interesa.

Ne» bih se mogao potpuno složiti s tim da se 
mjesne zajednice, te savjeti mjesta i naselja gotovo 
i ne osjećaju . Točno je to da su one formirane, ali 
se još nisu do kraja organizaciono sredile. Potrebno 
je da se još donesu statuti mjesnih zajednica i do 
se formiraju razna pomoćna tije la , itd. Međutim, sve 
akcije  koje se odvijaju u našim mjestima organizi
raju se sada putem mjesnih zajednica kao samo
upravnih tije la građana. To ne znači, kako sam 
naprijed naveo, da su one potpuno aktivne. Do 
toga cilja  očekuju nas još mnogi zadaci koje tre
bamo riješiti.

sredstva na mjesne zajednice, što je  dosad osigura
vala budžetom, radi rješenja nekih komunalnih pro
blema.

Ukoliko tako stvari postavimo, a upravo tako smo 
dosad i rad ili, smatram da će mjesne zajednice na 
našoj općini naći svoje mjesto kao samoupravna 
tije la građana.

Form iranje mjesnih zojednica u Šibeniku predstav
lja  zasad poseban problem. Međutim, i pored niza 
neriješenih pitanja — smatram da bismo preko zbo
rova birača trebali prići njihovu form iranju.

Možete li nam nešto reći o položaju 
Skupštine općine nakon uvođenja novih 
privrednih mjera i kakav će one odraz 
imati u društvenom životu komune?

— Poznato je da se budžet Skupštine općine 
već nekoliko godina nalazi u vrlo teškoj s ituaciji, te 
da već tri godine uzastopce pokazuje deficit. Raz
lozi su za to različiti i smatram da su dobro poznati 
našoj javnosti, pa prema tome nema potrebe da ih 
spominjem, tim više što smo putem skupova Soci
ja lističkog saveza to građanim a i ob jasn ili. M eđu
tim, teška budžetska situacija  je poslije privredne 
reforme još više potencirana, je r su sm anjeni do
prinosi iz osobnih dohodaka od 8 na 5 posto. Sve

PAŠKO PERIŠA, poslanik u Saveznom vijeću Savezne skupštine:

ZA JACI CTJECAJ  
------- JA V N O ST I

organ treba da postupi u rješavanju  određenog 
društvenog p itan ja , tj. da li treba Hi ne da bude 
donesen određeni zakon ;ili odluka na predloženoj 
osnovi. Referendum je  neposredna forma odlučivan ja 
i u radnim organ izacijam a, kada ga prema statutu 
treba prim ijeniti.

Praksa u našoj zemlji već pokazuje primjenu re
ferenduma u radnim organ izacijam a, mjestima i op
ćinam a. Neki propisi izričito su uveli referendum kao 
jedini način od lučivan ja , posebno kada je  riječ o 
nekim obavezam a g rađana . ‘ Tako je , na primjer. 
Zakon o mjesnom somodoprinosu SR Hrvatske od
redio da se mjesni »amodoprinos može uvoditi samo 
referendumom na prijedlog zbora b irača .

Veoma je  važno politički procijeniti da Ii će se 
raspisati referendum u pojedinom slučaju  kada to 
ovrsi od odluke pred'tcvničkog organa, koji je  o v la
šten da ga može ali ne mora rasp isati. Takve od
redbe su u statutu o p ć ire  i u statutu radne o rgan i
zacije . Slično je  i kada je  riječ o neobaveznom sa 
zivanju zbora b irača . I na tim pitanjim a treba da se 
Ispoljii utjecaj i pomoć dnuštveno-poHtičkih orgoniza- 
č ija . Moglo bi se kazati da referendum treba uvijek 
prim ijeniti kada je  očito da se samo tako može doći 
do volje većine u rješavanju  nekog p itan ja .

Ovo drugo vaše pitanje u vezi je  s onim  prvim, pa 
mogu kazati da još više stvarno treba da razvijamo 
sve oblike naše socijallističke dem okracije , koje smo 
do sada uspostovili. Naročito ističem mjesto i ulogu 
Socijalističkog saveza, ikoji su utvrđeni i u Ustavu 
SFRJ. O čekuje se da će predstojeći kongresi SSRN 
još više potvrditi Socija lističk i savez kao najširu  tri* 
binu građana na kojoj treba da građanim a budu 
dostupno sva ^pitanja društvenog razvitka, i da s nje 
još više poteče široko in icija tiva za rad svih pred
stavničkih organa. Tim nasto janjim a prožete su i 
Teze G lavnog odbora SSRN Hrvatske za pretkon- 
gresnu poliltičku aktivnost, u kojima su pokrenuta I 
p itan ja , koja ste ovdje ipostavili. Praksa stvarnog 
sam oupravljan ja na temelju propisa i "društveaih 
sm jernica nemilosrdno će potiskivati bilo kakav for
malizam u iradu.

Na kraju smatram , baš u vezi s vašim pitanjim a, 
da smo’ svi zajedno dužni da točno objašnjavam o 
ne samo opći m arksistički pogled na državu i dru
štveno sam oupravljan je, nego prije svega stav našeg 
Saveza komunista s obzirom no naša iskustva u so
cija lističko j Izgradn ji. To će nam svima omogućiti 
i realan pogled i realnu politiku. Time ćemo trajno 
pridonositi da društveno som ouprcvijanje bude is
pravno shvaćeno i u teoriji i u praksi, nosuprot 
onima koji u državi još gledaju vječnu kategoriju i 
onima koji nestvarno misle da bismo je  već sada 
mogli gotovo ukinuti.

to zajedno imat će svog odraza na održavanje svih 
postojećih institucija i njihovo normalno funkcio
niranje. O tome su konačno građani upoznati iz 
prijedloga političkog aktrva da se pojedine institu
cije ukinu, neke stave na samofinanciranje, a neke 
integriraju, te dq se Izvrše određena reduciranja 
sredstava i u ostalim institucijama, kako bi se mogle 
svesti u realne okvire budžetske potrošnje. Prema 
tome, čitava nadgradnja na našoj komuni treba da 
bude financirana od svoje baze i sredstava građana, 
a s obzirom da postojeća ekonomska osnova nije 
toko jaka, samim tim nije ni u mogućnosti da sve to 
održava. Za takvu situaciju uzroci isključivo leže u 
nerazvijenosti naše komune. Smatram da privredna 
reforma treba da razvije tu osnovu, a to joj je i ' 
svrha, i da zaoštri i pospješi rješavanje niza pro
blema i samim tim omogući jači i razvijeniji dru
štveni život na području naše komune. To će prije 
svega zavisiti od svih subjektivnih snaga na svakom 
radnom mjestu, a nipošto pokatkad od neprinci
pijelnih kritika koje se tu i tomo Javljaju od strane 
pojedinaca. Naši napori treba da budu usmjereni u 
pronalaženju svih mogućih rezervi i stvaranju sred
stava u cilju daljnjeg razvoja privrednog i društvenog 
života na našoj općini.

Veoma su raznoliki razlozi da se te institucije do
sad nisu razvile do najvišeg stupnja. Prvo, brojne 
diskusije i neshvaćanja uloge i mjesta mjesnih za
jednica kod pojedinaca i kod društveno-političkih 
organizacija . Mnogi, također, smatraju da bez una
prijed osiguranih financijskih sredstava ne može biti

ni govora o uspješnom radu mjesnih zajednica. Ne 
polazi se, međutim, od shvaćanja da mjesne za jed
nice treba da postanu samoupravna tije la građana 
preko kojih će oni ostvarivati određene poslove od 
pojedinačnog i društvenog Interesa. Isto tako je 
sigurno da je , kod se samoupravna tije la tako or
ganiziraju , potrebno osigurati i određenu ekonom
sku bazu. Naša općina je u tom pravcu svojim od
lukama već nešto i učinila, tj. svi komunalni uređaji 
u našim mjestima dati su na upravljan je mjesnoj 
zajednici. Dokle, to bi trebalo da bude početak, a 
isto tako da Skupština općine prenese određena

NOVE ODLUKE SKUPŠTINE 
OPĆINE

O D LU KA  O RASPISIVAN JU  
REFEREN D U M A U O TO N U 
Na zahtjev zbora birača u Otonu 

Skupština općine Knin donijela je 
odluku o raspisivanju referenduma 
u tom selu radi uvođenja mjesnog 
samodoprinosa za potrebe elektrifi
kacije .

Na zajedničkoj sjednici obaju v ije 
ća Skupštine općine Knin usvojena 
je odluko o privremenom financ ira
nju potreba organa i ustanova Skup
štine općine za razdoblje siječanj- 
-ožujak 1966. godine. Na osnovu fi
nancijskog plana za to razdoblje bit 
će podmirivani rashodi za lične do
hotke službenika i radnika, m ate
rija ln i izdaci za potrebe organa u- 
prave i stanova, kao i društvenih 
organizacija , najviše do 35 posto od 
iznosa koji će biti odobren budžetom 
za 1966. godinu.

Na istoj sjednici prihvaćena je  od
luka o odobrenju završnog računa 
budžeta općine Knin za 1964. go
dinu. Osim toga, posebnim odluka
ma regulirano je pitanje općinskih 
poreza, doprinosa i taksa.

ODOBRENA DVA STATUTA 
MJESNIH ZAJEDNICA

Skupština općine Knin odobrila je 
statute mjesnih zajednica u Otonu 
i Vrbniku. Pošto je već prije odo
bren statut mjesne zajednice Ljubač, 
(do sada su svega tri mjesne zajed
nice dobile stotute). Upućena je
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G dje  bi po vašem sudu trebalo tražiti 
iz laz u rješavan ju  m aterija ln ih  proble
ma predškolskih ustanova s obzirom da 
je  svega pet posto d jece predškolske 
dobi obuhvaćeno u ustanovam a koje 
organizirano rade na odgoju d jece?

— D ječja  zaštita — uključujući u to i razvoj pred
školskih ustanova — na žalost kod nas osjetljivo 
zaostaje u odnosu na opći razvoj, što je , svakako, 
veliki nedostatak i znača jan  propust koji nam se već 
sveti, a u budućnosti ćemo jo š ‘ više osjetiti njegove 
posljedice.

To se vidi i iz d ječjeg dodatka, koji je  1952. 
godine iznosio 30 %  prosječnog ličnog dohotka, dok 
je  1964. iznosio svega 8 ,4 %  6 ‘'/o od ukupnog
fonda ličnih dohodaka. Prema tome, njegova realna 
vrijednost spala je  za preko 3 0 % . Pri tome je , d a 
bome, situacija  porodice s djecom postala još ne- 
povoljn ija . Ako sa 100 obilježim o indeks sredstava 
lične potrošnje jednočlanog dom aćinstva, onda on 
kod Četvoročlane porodice iznosi 58 po jednom č la 
nu, a kod porodice od 6 članova pada na 38!

Važne su, da bi se shvatila naša situacija  u toj 
domeni, i ove č in jen ice :

— smrtnost do jenčad i je  kod nas najviša u Evro
pi, a u nekim našim nerazvijenim  rejonima ona se 
čak poslije dugih godina povećava. No još gore sto
jim o sa smrtnošću d jece do četiri godine starosti;

— u osmogodišnj'im školam a broj učenika pora
stao je  između 1957. i 1962. od 1 i po m ilijuna na 
blizu dva m ilijuna i sto tisuća, a da nam još uvijek 
oko 2 9 %  d jece ostaje bez osmogodišnjeg školova
n ja . Dok iz godine u godinu troškovi roditelja za 
(besplatno) školovanje d jece rastu, opada sve vise 
broj školskih kuhinja (1963. bilo ih je  gotovo 6000 
m anje nego 1959, a broj korisnika kuhinja opao je  za 
milijun d jece). Osim toga, još smo daleko od škole 
sa produženim boravkom, a problem stručnog ško
lovanja d jece , koju privreda ne prihvaća samo s 
osnovnom školom, postao je  ove godine nerješiv za 
oko 40.000 d jece koja nisu mogla nastaviti školovanje 
i d a lje  osposobljavanje.

Među mnogim disproporcijam a koje smo iz ra z 
nih razloga stvorili u toku dosadašnjeg našeg razvit
ka — je  i disproporcija između visokoškolskih i pred
školskih ustanova. M ada je  za nas bilo važno da 
što prije osposobimo visokostručni kadar za naš raz
voj, posebno za privredu , i n jene potrebe koje su 
vrtoglavo rasle, ipak je  prilično zanem arena bila 
tvrdoglava istina da stvaran je i oblikovanje ljudskog 
b ića , njegovih navika , karaktera i osnovnih e lem ena
ta koji treba da ga osposobe za korisno društveno 
dje lovan je , na kraju i za visokokvalificiranog rad

nika i stručn jaka, počinje u predškolsko doba — koje 
je  presudno za razvoj čovjeka.

Tako, dok smo danas po broju studenata na 1000 
stanovnika među prvim zem ljam a na svijetu, samo 
3 %  djece obuhvaćeno je  kod nas predškolskim od
gojem ! S tim u vezi je i problem zbrin javan ja djece 
zaposlenih roditelja , tj. žena. I tu nismo ne samo 
uspjeli da se približimo nekome iole zadovo ljavaju
ćem stanju nego čak, bez obzira na to što broj 
ustanova za to raste, on relativno, prema broju za 
poslenih žena, opada. U sedmogodišnjem periodu 
(1957— 1964) broj zaposlenih žena raste za 8 %  go
dišnje, broj djece sa dječjim  dodatkom po stopi od 
8,8 /̂(j, a broj raspoloživih mjesta u dječjim  ustano
vam a raste jedva za 5,7 % . Kapaciteti tih ustanova 
u industrijski razvijenim centrim a, gdje je njihova 
gustoća veća, u stanju su da zadovolje svega 1 0 ‘’ o 
potreba. Više od polovine svih sredstava ustanova za 
dnevni boravak d jece, internata i studentskih do
mova u zemlji — uplatili su roditelji.

Privredna reforma je , dakle , i ovu oblast, za 
štitu d jece i njihove predškolske ustanove, zatekla 
u vrlo nepovoljnim uvjetima kao i prosvjetu i kultu
ru. Ima razloga zabrinutosti, je r se može očekivati ne 
samo stagnacija  nego i sm anjenje broja ustanova i 
drugih oblika zaštite d jece, naročito djece zaposlenih 
roditelja . Nemamo, na žalost, mogućnosti da ovdje 
ulazimo opširnije u ovu m ateriju, mada je  to od 
vitalne važnosti, je r treba da nam osvijetli buduć
nost u kojoj moramo odlučno krenuti drugim putevi- 
ma i osigurati dovoljna sredstva za dječju zaštitu 
i predškolske ustanove. Velik je  broj pitanja koja su

voja — nagrađ ivan je prema radu — produbljuje 
razliku u uvjetima dječjeg nastupa u život, je r dijete 
i njegov start u život sve više ovise od ličnog rada i 
produktivnosti njegov'h roditelja. Do li, dakle, poro
dica treba da snosim porasle Izdatke za odgoj djeteta, 
odnosno troškove reprodukcije radne snage koja je 
društvu potrebna? Pitanje je da li su današnji d je 
čji dodatok, obavezno školovanje, koje osigurava 
samo besplatnu nastavu, nepotpuna zdravstvena z a 
štita, te mali broj ustanova — u stanju da izjednače 
nejednake uvjete života djece u porodicam a?

Kao odgovor na ta i druga p itan ja , društveni 
radnici koji se bave dječjom  zaštitom i predškolskim 
odgojem sm atraju da se u dokumentu o obrazovanju 
mora precizirati da je predškolski odgoj dio opće- 
obrazovnog sistema i da škola, u pravom redu os
mogodišnja, ne smije do se ograniči samo na nastavu 
i obrazovanje, nego da mora stvarati uvjete da lič 
nost djeteta bude u cjelin i tretirana, da zadovolji 
njegove različite potrebe u izmijenjenim uvjetima 
porodičnog života. Sve bi to, dabome, trebalo finan
cirati iz fondova za školstvo. Trebalo bi uz to osi
gurati neophodna i dovoljna sredstva za socijalnu 
zaštitu. Posebno je  pitanje kako pomoći porodicama 
zaposlenih, kako i u kojoj mjeri proširiti učešće 
društva u troškovima reprodukcije i, naročito, kako 
riješiti problem žene-majke (u 1964. godini 2 9 ,6 %  
zaposlenih su žene, a u industrijskim centrima i g ra 
dovima taj procent ide i do 5 0 % ) .

Sm atra se da na sadašnjem  stupnju našeg razvit
ka pomoć porodici treba ostvariti u dva v id a : i 
putem dječjeg dodatka i preko ustanova dječje
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PREDŠKOLSKO DOBA  
PRESLDIVO ZA ČOVJEKA

ponovo ili u još akutnijo j formi pokrenuta u domeni 
d ječje  zaštite i predškolskih ustanova u vezi s pri
vrednom reformom, kao na prim jer:

— kako će porast ličnih dohodaka i cijena d je 
lovati na cijene u predškolskim ustanovama i, uko
liko one ne mogu biti pokrivene, koliko će to do
vesti do stagnacije  tih ustanova, pogoršanja njihova 
kvaliteta ili čak i do likvidacije  nekih od njih?

— koliko će porast troškova života djelovati na 
povlačenje d jece iz predškolskih ustanova i time (jer 
će se očito povući u prvom redu d jeca roditelja s 
nižim dohocim a, čak i bez obzira na zaposlenost 
m ajke i na neophodnost boravka djeteta u takvoj 
ustanovi) promijeniti socija lnu strukturu d jece u tim 
ustanovam a?

— da li reforma i rkjeno uspješno sprovođenje 
traži drugačiji odnos prema problemu dječje zaštite 
ili je  potrebno čekati budućnost u kojoj će tek 
ostvarenje ciljeva reforme — povećanjem produk
tivnosti i nacionalnog dohotka — omogućiti tek puni 
razvoj ustanova za djecu?

— da ii će se i ovoga puta dogoditi da dođe 
do velikog i neposrednog sm anjenja već ionako ne
dovoljnih kapaciteta predškolskih ustanova kao što 
se to dogodilo prilikom prelaska tih ustanova na 
sam ostalno financ iran je?

— Kakav će b'ti soda položaj roditelja koji treba 
da odluče (kao i kod prelaza ustanova na samostalno 
financ iran je ) da li će dijete dati u predškolsku usta
novu (i ako im radna i porodična s ituacija  često 
uopće ne dopušta da se predom išljaju) ili neće kad 
je  danas visina roditeljske uplate najm anje dvostruko 
veća od dječjeg dodatka, a u vrijeme prelaza na 
somostalno financiro-nje d ječji dodatak bio je  veći 
od roditeljske uplate?

— u današnjim  uvjetima jedan od najpozitivnijih 
elem enata i pokretačka snaga našeg društvenog raz

zaštite I predškolskog obrazovanja. Znači, bilo bi 
potrebno o jačati i proširiti fondove dječjeg dodat
ka, alim entirane iz doprinosa na lični dohodak. Iz 
njih bi se isp laćivao dječji dodatak, osigurao razvoj 
predškolskih ustanova i pružalo direktne pomoći d je
ci u drugim oblicim a. Ta direktna davan ja d jeci, uz 
ostalo, doprinosila bi iz jednačavanju  uvjeta života 
djece i d je lovala bi vrlo pozitivno na produktivnost 
roda roditelja, posebno žena — majki.

O svim tim pitanjim a danas se vrlo intenzivno 
diskutira, posebno u Saveznoj skupštini — koja usko
ro treba da donese novi zakon o dječjem  dodatku i 
d ječjo j zaštiti.

KO M U N E TREBA DA STIČU  SREDSTVA I O D  
O BRA ZO VN O G  SISTEM A

Administrativno-budžetski sistem finan
ciran ja  obrazovanja u današnjim  uvjeti
ma je  neodrživ, je r onemogućava uspo
stavljan je odnosa koji će osigurati da 
se ta d jelatnost razvije u skladu s po
trebam a našeg društveno-ekonomskog 
razvoja . Prema tome, šta bi trebalo po
duzeti da bi se osiguralo tra jn ije  f i
nanciran je  te djelatnosti?

— Prijedlog zakona o financiran ju  školstva, koji 
treba da stupi na snagu 1. srpnja 1966. godine, 
stavljen Je na javnu diskusiju. Mnogi članovi toga 
novog zakona naišli su na opće odobravanje, a 
mnogi drugi izazvali su i izazvat će tek kontradiktor
ne ocjene i stavove. Treba u vezi njega još riješiti 
mnoge dilem e. A li nema nikakve dileme u pozitivnoj 
ocjeni te in icijative — da se konačno osigura čvrsta 
i postojana m aterija lna baza obrazovanja naših ge
neracija . Znamo kako je to do sada bilo. Znamo

kako su prosvjeta i kultura — uvjet svakog napretka, 
a neophodan uvjet socija lističke izgradnje — ušli u 
reformu i kako su, bez obzira na relativno velika 
sredstva koja zajednica za to da je , reformom po
gođena stoga što jo u prošlosti taj sektor ostao 
prilično, iako ne u cjelin i, među onima — zapo
stavljen.

Drugi pozitivni princip na kojem taj prijedlog po
čiva — je težnja do i u ovoj domeni raspodjela bude 
konačno plod sam oupravljan ja.

Ne treba, međutim, očekivati da će samim stu
panjem na snagu novog zakona u prosvjeti procvasti 
ruže. Razvitak prosvjetne aktivnosti i njeno unapre
đenje je dulji proces I ovisit će — na osnovu veziva
nja prvenstveno za lične dohotke, iako ne samo za 
njih — od cjelokupnog društvenog razvoja i napret
ka. Bogatija zajedn ica , kakvo naša zemlja treba 
postepeno da postane primjenom I uspjehom pri
vredne reforme, bit će u stanju da odvaja više sred
stava za obrazovanje. Mnoga pitanja koncentriraju 
se već sa raznih strana na članove zakonskog pri
jedloga koji govori o raspodjeli osiguranih sredstava 
i tu će, svakako, biti mnogo različitih m išljenja i 
prijed loga. Osnovno je da ta raspodjela bude svrsi
shodna i lišena birokratske proizvoljnosti.

Za općine kao što su šibenska, kninska i drniška 
od velike je važnosti u prijedlogu novog zakona član 
20, koji kaže: »Iz sredstava fondova obrazovanih za 
teritoriju republike, odnosno za teritorije drugih š i
rih društveno-političkih zajednica osiguravaju se, u 
skladu sa zakonom, dodatna sredstva u korist onih 
općinskih i drugih fondova koji nisu u mogućnosti 
da ostvare odgovarajuću m aterijalnu osnovu obra
zovanja i odgoja na svome području«. Tim odred
bama bit će bolje zadovoljena nasušna potreba 
mnogih naših još zaostalih područja, gdje je ško lo
vanje djece često jedina perspektiva za budućnost 
ljudi iz tih kra jeva, u kojima se, osim otvaranja 
škola — a i to ne uvijek i u dovoljnoj mjeri — 
nismo naročito odužili mnogima koji su nas, za 
vrijeme NO B-e, hranili svojom posljednjom koricom 
kruha i gdje je malo porodica u kojima nema rat
nih žrtava.

Time je  ujedno zadovoljen i zahtjev koji je  drug 
Kardelj, u diskusiji o financiranju obrazovanja (Borba, 
10. juna 1965.), ovoko form ulirao: »Republika bi tre
balo da vodi posebnu brigu o onim općinama koje 
ne mogu iz vlastitih izvora da osiguraju finansiran je 
utvrđenih m inimalnih kriterija obrazovanja particip i
rajući sa određenim procentom u pojedinim troškovi
ma.«

I d a lje : »Povezivanje svih č in a laca  finansiran ja  
obrazovanja mora da riješi odnosno da svede na 
minimum pitanje razvijenih i nerazvijenih komuna 
koje se stalno postavlja u vezi sa školstvom. U našem 
sadašnjem  nedograđenom sistemu izgleda kao da je 
u lagan je  u obrazovne institucije samo teret za od
ređene društvene zajednice. Međutim, to nije točno. 
Školstvo kao i svaka druga djelatnost trebalo bi da 
bude izvor prihoda općine. Ako privreda kao cje lina 
i druge djelatnosti na određeni način učestvuju u 
finansiran ju  obrazovanja preko školskih fondova u 
komunama i preko republičkog fonda, a u drukčijem 
obliku i preko federacije , onda će se u ovakvom si
stemu sredstva proširene reprodukcije kanalim a po
vezivanja školskih fondova prelivati u pojedine ko
mune, a ne samo odlivati. Drugim riječim a, ko
mune, kako razvijene tako i nerazvijene, treba da 
stiču sredstva i od obrazovnog sistema, a ne da n ji
me budu opterećene. Znači, ako društvo na takav 
način bude u lagalo  u obrazovanje, onda će i p ita
nje razvijenih i nerazvijenih komuna, koje se danas 
postavlja veoma oštro, biti bitno ublaženo. Zavisi 
sada od politike republike, komune i privrede, i 
suradnja školskih fondova, na koji način i kako će se 
taj proces razvijati.«

Na kroju, mislim da su sasvim opravdana m išlje
nja da je  zakon o financiran ju  obrazovanja trebalo 
usoglasiti s promjenama u sistemu obrazovanja o 
kojima se diskutira.

ŽIVKO BJELAN0V8Ć, zastupnik u Kulturno - prosvj. vijeću Sabora:

s o l i d n o  o b r a z o v a n f e  
p r v e n s t v e n o  leži  u 
o s n o v n o j  n a s t a v i

S razvojem radničkog i društvenog sa 
m oupravljan ja počeo je  uglavnom i brži 
razvoj radničkih i narodnih sveučilišta 
kao ustanova koje će brže i e lastičn ije  
reagirati na aktuelne društvene potre
be u oblasti obrazovanja odraslih . M e
đutim , često im se p ripa ja lo  i druge 
djelatnosti, tako da se danas jedva 
razluču je da li su to obrazovne ili kul
turne institucije , kulturno-propagandni 
centri. Šta nam o tome možete reći? 
ariovzo.

— Pitanje koje ste postavili sadrži u sebi ne
koliko znača jn ih  vidova u pogledu položaja ovih usta
nova, u pogledu rada i d jelatnosti, odnosa prema 
potrebam a koje naše društvo ima od njih, itd. Teš
ko je  na jednom ovako kratkom prostoru kazati 
ako ne sve, a ono barem toliko koliko bi trebalo 
kazati u jednom cjelovitijem  sudu.

Treba priznati da su radnička i narodna sveuči
lišta u vremenu našeg dinam ičnog razvitka odigrala 
vrlo važnu ulogu u sistemu obrazovanja, obrazovanja 
shvaćenog u najširem  smislu. Sam život je tražio da 
se sistem rada i djelokrug poslova neprestano m ije
n ja ju . S va  naša društveno-ekonomska kretanja utje
ca la  su na to da su se na planu obrazovanja m ije
n ja li sad rža ji, uz sadrža je  se sasvim normalno moralo 
m ijenjati i štošta drugo. N astaje  prvo p itan je : da li 
su ove ustanove na vrijem e reag ira le  na aktuelna 
društvena kretanja i koliko je  njihov rad bio e fi
kasan? Uzim ajući u obzir rad ovih ustanova u Š i
beniku, mislim da bi se na ovo pitanje moglo po
zitivno odgovoriti, dakako uz ono normalno ogra- 
n ičen je» relativno prema prilikam a«.

Istina je , rad sveučilišta, posebno radničkih , to
liko se tokom vremena razgranao, djelom ično zbog 
nastalih  potreba, a djelom ično zbog nejasnih kon
cepcija  u djelokrugu rada, da je  došao u pitanje 
njihov profil kao ustanova za obrazovanje odraslih . 
Tako predim enzionirana djelatnost nije dovela do 
opad an ja  kvaliteta rada svuda gdje su potrebe zah
tijeva le  da se sveučilišta prihvate poslova koje je  tre

bala obaviti (a nije obavila) neka druga kulturna ili 
obrazovna institucija . Mislim da je najbolji primjer 
Radničko sveučilište u Šibeniku. Naš je grad samo 
dobio (teško je  kazati koliko, je r se radi o kvaliteti 
koja se ne da lako mjeriti) zbog čin jenice' što se 
Radničko sveučilište bavilo općim obrazovanjem 
(pripremni tečajevi za polaganje ispita za visoke i 
više škole, područno odjeljen je Upravne škole Split, 
Tribina srijedom u 7, estetsko obrazovanje), st.uč- 
nim obrazovanjem , ideološko-političkim  obrazova
njem, što je  kroz izvanredan studij Više ekonomske 
škole u Šibeniku diplom iralo 17 studenata, što se 
uče i strani jezici u tečajevim a, itd.

N ije nevolja u sistemu našeg obrazovanja u tome 
što se obrazovanjem  bave uporedo razne institucije i 
ustanove, nevolja je u tome što rezultata nema ni iz
daleka onoliko koliko bi trebalo, čak i prema visini 
u lagan ja .

Ne vjerujem baš puno u rezultate obrazovanja 
odraslih bez solidnog obrazovanja u fazi od 7 do 15 
godina. Sve naše snage i sva naša sredstva trebalo 
bi, po mojem m išljenju, usmjer'ti na poboljšanje 
kvaliteta rada u našim osnovnim i srednjim školam a, 
tu je  početak. Mi smo već preživjeli fazu (mada 
nismo puno postigli) kada je  trebalo opism enjavati 
ljude u kasnoj dobi života, mi se trebamo zabrinuti 
nad činjenicom što imamo dosta nepismenih koji su 
se rodili poslije 1945. godine. Hoću da kažem da 
bismo ipak trebali točno znati tko šta treba raditi 
u sistemu obrazovanja. Sveučilišta bi trebala nastaviti 
ondje gdje je stala osnovna (sada već i srednja) 
škola, posebne bi im preokupacije trebale biti po
trebe u stručnom i ideološko-političkom obrazovanju 
ljudi u tvornicam a, u industriji.

Nalazim o se tako pred drugim vidom ovoga pro
blema i vašeg p itan ja : kakva koord inacija postoji iz
među sveučilišta kao obrazovne ustanove i radnih 
organ izacija  kojima je  stručno usavršavanje zbog 
proizvodnosti rada neophodno potrebno? Iskustvo 
koje imamo u Šibeniku da je  gotovo porazne re
zultate. Radne o rgan izacije  u proizvodnji sve više pri
znaju da bez stručnog kadra i bez stručne osposo
bljenosti na određenim radnim mjestima ne mogu njoj

postići puni efekat, a sve manje traže pomoć od 
obrazovnih ustanova. Simptomatićno je  da se u Š i
beniku morao »raspasti« vrlo dobro zam išljen i or
ganiziran Centar za tvorničko obrazovanje, u p i
tanju su bila sredstva, teško probija uvjerenje (osim 
deklarativno) da se najp rije  isplati investicija u 
obrazovanje. Čovjek je ipak osnovni faktor proizvod
nje. Naš sistem sam oupravljan ja izazvao je tako 
jasno naglašenu potrebu da se ljudi proizvođači i 
upravljači obrazuju, je r će od stupnja obrazovanja i 
ljudske svijesti ovisiti ne samo sistem sam oupravlja
nja nego naš cjelokupni razv itak , U praksi se događa 
da nam propadaju i dobre koncepcije u našem škol
skom i obrazovnom sistemu kada »potrošači« zakažu. 
A to nam se događa svuda, prim jera imamo koliko 
hoćemo i u našem gradu, normalan rad Radničkog 
sveučilišta došao je  u pitanje zbog financijskih sred
stava. I to kod tako porazne kvalifikacione strukture 
radnika i u našim najvećim  proizvodnim organ iza
c ijam a ! Da zaključim o: Točno je da se djelatnost 
sveučilišta (i narodnih i radničkih) usitnila i da je 
već odavno nastupio moment kada je trebalo od
rediti djelokrug njihova rada u obrazovanju, je r su 
sveučilišta prije svega obrazovne ustanove. Neka to 
učini soma potreba. Zabrin java čin jen ica da je 
stručna kvalificiranost za najveći dio poslova u ovo 
naše vrijeme velikih dostignuća tehnike najveći fa k 
tor uspjeha pored čin jenice do imamo velik broj 
nepismenih koji rukuju skupim strojevim a. Na takve 
bi pojave trebala reagirati sveučilišta, a li uspjeh 
nije ovisan samo o njim a, organi sam oupravljanja 
unutar radnih organizacija  trebaju biti in icijatori i 
pokretači u lagan ja u obrazovanje, u ljudsku savijest, 
barem u većoj mjeri nego do sada.

AM ATERIZAM  DA. ALI SAM O IN IC IJATIVA N  I 
KVALITETAN

U posljednjih nekoliko godina došlo je 
do naglog zastoja u radu dramskih, 
folklornih, tam buraških i drugih sekcija 
i am aterskih društova. iako su to bile 
dobre predselekcije školovanja profe
sionalnih kulturnih radnika i dobra for
ma za odgoj publike. Šta bi trebalo 
učiniti za njihovo ponovno aktiviran je?

— Postoji uvjerenje da je am aterska aktivnost 
prestala zbog naglog razvitka stupnja kulture i ob ra
zovanja, modernih sredstava kom unikacije, profesio
nalnih ansam bla, itd. Kazao bih da to nije točno. 
Takva tvrdnju dem antiraju podaci kod razvijenijih 
zem alja (ne samo u industrijskom pogledu) u ko ji
ma je am aterizam  sasvim uspješno vegetirao uporedo 
sa svim dostignućima tehnike, civilizacije  i kulture u

' To što je kod nos nestalo aktivnosti znak je da
j nismo znali podržavati ono što je u toj aktivnosti

bilo dobro i pozitivno dugo godina nakon oslobo
đenja. N ije paradoksalno što veći stupanj obrazova- 

! njo nosi sa sobom i veću aktivnost no područuju
i kulturnog života, a am aterska je  aktivnost prije sve-
 ̂ ga kulturna aktivnost. Č ini mi se da sam ovako po-
I sredno bio neposredno jasan .
I Ne bi trebalo forsirati aktivnosti koje se pomoJo
I gase, dakako u formi u kojoj su one dosad posto

ja le . Umjesto toga trebalo bi u nosim školamo (I 
osnovnim i srednjim) osmisliti slobodne aktivnosti 
i zaoštriti odgovornost prosvjetnih radnika pred z a 
dacim a kulturnog iž iv ljavan ja učenika. Tako bismo 
dobili ne samo aktivne učenike, zahvalnu publiku 
nego i sutrašnje učitelje , prosvjetne radnike koji su 
se kontinuirano na pravom mjestu bavili kulturnim 

I aktivnostim a. I to počinje od osnovne škole. To je 
barem jasno.

Ne znam koliko možemo žaliti za amaterizmom 
kakav se kod nas dugo vremena podržavao. Ja bih 

' se rad ije okrenuo zadacim a koji su ispred nas s I očitom tendencijom da u radu am atera bude više 
dobrovoljnosti, sam oinicijative, a naročito kvalitete.



Navedite nam neke karakteristike u od
nosima Skupštine općine i radnih or
ganizacija u novom sistemu privređiva
nja?

— Odmah na početku mogu reći da je daleko 
značajnija uloga Skupštine opčine u razvijanju takvih 
djelatnosti kao što su trgovina, ugostiteljstvo i turi
zam, ali isto tako bi ta institucija trebala više vo
diti računa i o većim radnim organizacijama na 
našem području, Međutim, to se dosad nije moglo 
zapaziti. Naime, često je nedostajalo one suradnje 
koja bi i te kako dobro došla obim zainteresiranim 
stranama. Gotovo na istom nivou takva suradnja 
primijećena je i sa društveno-političkim organizacija
ma. Ali, nakon donošenja novih privrednih mjera, 
upravo u kontaktima, traženja podataka sa različitim 
metodologijom nje nedostajalo,, što nam je, po našem 
mišljenju, stvaralo izvjesne teškoće u provođenju za
dataka i rješavanju problema od vitalnog interesa 
za radni kolektiv Tvornice elektroda i ferolegura.

Da li je po Vašem mišljenju, u današ
njim uvjetima privređivanja, donošenje 
srednjoročnog plana važan činilac za 
dugoročniju proizvodnu orijentaciju sva
ke radne organizacije?

— Smatram da bi, posebno sa jugoslavenskog 
stanovišta, trebalo ići na dugoročniju investicionu 
politiku, bar što se tiče našeg kolektiva ili sličnih 
radnih organizacija. Naime, srednjoročno razdoblje 
je i suviše krakto, utoliko više što je samom privred
nom reformom zacrtan Jedan čvršći kurs u rješavanju 
narednih zadataka. Naša radna organizacija već se 
dvije godine time bavi, iako je suočena s činjeni
com da je njezin daljnji prosperitet tijesno vezan sa 
razvojem crne i aluminijske industrije, a analogno

tome i s razvojem stručnih kadrova, proizvodnje i 
stvaranja izvora za investicionu izgradnju. Orijenta
cija našeg razvoja seže čak do 1980. godine i u tom 
pravcu ulažemo i uložit ćemo stanovite napore u 
ostvarenju toga plana.

Redukcija električne energije naročito 
je pogodila velike industrijske potroša
če, pa i Vašu radnu organizaciju u ne
koliko navrata. 5ta ste poduzeli i šta 
namjeravate poduzeti da bi gubici bili 
manji?

— Specijalno naša grupacija, koju čine karbid 
i ferolegure, dolazi prva pod udar redukcije električ-

energije. Međutim, prošle godine dobili smo 86 
milijuna kilovat-sati, dakle ni 50 posto, a ove go
dine računamo na svega 100 milijuna kilovat-sati. 
Prema planu Jugoslavenske elektroprivredne zajed
nice, u slijedećoj godini bit će nam osigurano samo 
112 milijuna kilovat-sati električne energije. S obzi
rom na činjenično stanje mi smo već kod nadležnih 
faktora poduzeli odgovarajuće mjere, kako bismo se 
bar približno izjednačili sa ostalim privrednim grana
ma, ili da nam se u protivnom slučaju nadoknadi 
šteta. A ona je lanjske godine iznosila milijardu i 
100 milijuna dinara, a ove godine šteta nastala 
usljed redukcije električne energije bit će nešto 
manja.

PETAR ŠKARICA, poslanik u Privrednom vijeću Savezne skupštine:

ići na dugoročniju
investicionu politiku
ne energije zbog smanjenih elektroenergetskih ka
paciteta u Jugoslaviji. I upravo zato, jer se dosad nije 
vodilo dovoljno računa o usklađivanju industrije i 
elektroenergetskih kapaciteta, ove radne organiza
cije. pa prema tome i naša, došle su u novim uvje
tima privređivanja u sasvim neravnopravan položaj 
u odnosu na druge kolektive. Radi ilustracije navo
dim — da bi Tvornici elektroda i ferolegura trebalo 
godišnje osigurati 180 milijuna kilovat sati električne

Šta nam možete kazati o dosad postig
nutim rezultatima na planu izvoza, kao 
i na potrebu daljnjeg poboljšanja si
stema vezivanja uvoza za izvoz?

— Po mojem mišljenju, politika vezivanja uvoza 
za izvoz nije sasvim opravdana, premda se u sadaš-  ̂
njim uvjetima može tolerirati. Međutim, za godinu 
dvije takva će se politika trebati mijenjati. To da

nas posebno vrijedi za proizvode crne metalurgije, 
a u dogledno vrijeme to će se proširiti i na fero
legure. S obzirom da crna metalurgija danas uglav
nom snabdijeva domaće tržište, a da je većim dije
lom vezana za uvoz, ostaje otvoreno pitanje kako sve 
to dovesti u sklad. Međutim, ferolegure se nalaze u 
nešto povoljnijem -položaju na planu izvoza i uvozo, 
ali smatram da će u narednom periodu, s obzirom na 
razvoj crne metalurgije u Jugoslaviji, doći do pro
mjene odnosa u korist uvoza.

/ '  ■ .i

STIPE JAJAC, zastupnik u Privrednom vijeću Sabora:

nedostaje suvremene  
organizacije rada

Da li su po vašem mišljenju admini
strativne mjere u cilju stabilizacije tr
žišta i kontrole cijena, kao prelazne 
mjere, dale adekvatne rezultate i šta 
bi trebalo učiniti da ih se stavi pod 
utjecaj ekonomskih zakonitosti?

— Put ka ravnoteži robno-novčanih odnosa uv
jetovao je niz mjera, među ostilim i smanjenje opće 
i lične potrošnje, pa i administrativno uplitanje u po

litiku cijena. To je u današnjim uvjetima provođenja 
privredne reforme nužnost prelaznog karaktera.

Tokovi privrednog kretanja nakon uvođenja pri
vredne reforme ukazuju na niz pozitivnih tendencija, 
među ostalim i u smirenijem kretanju unutrašnje 
potražnje i potrošnje. Naša privreda je u zaoštre
nim uvjetima privređivanja postigla u ovoj godini 
značajne rezultate, te ako tako nastavimo, što je i 
neophodno u provedbi novih mjera, može se oče
kivati mnogo brže formiranje cijena na osnovu eko
nomskih zakonitosti ponude i potražnje.

Privredna reforma potakla je niz pro
blema u oblasti radnih odnosa. U ne
kim radnim organizacijama postoji vi
šak radne snage i nedovoljna iskori- 
štenost radnog vremena. Smatrate li da 
rješavanje tih problema leži u uvođe
nju druge i treće smjene, u preorijen
taciji dijela proizvodnje ili pak u pre
kvalificiranju radne snage?

— Poznata je činjenica da u našim kolektivima 
nedostaje suvremene organizacije rada, a u neki
ma lje jako loša. Pored niza drugih posljedica, slaba 
organizacija rada uvjetuje veći broj zaposlenih, s la
bo korištenje sredstava rada, a time i niži standard 
zaposlenih. Privredna reforma ide za tim — da naša 
privreda pređe od dosadašnjeg ekstenzivnog na 
intenzivno privređivanje, a to znači da će se radni 
kolektivi trebati ozbiljnije okrenuti ka svojim unu
trašnjim problemima, ako misle egzistirati i napre- 
dovoti.

Također je poznato da se u razvijenim zemlja
ma radi u prosjeku 2,5 smjene, dok je kod nas taj 
prosjek ispod dvije smjene. Dakle, iz ovako samo 
grubog podatka o vremenskom korištenju sredstava 
rada vidi se ogromna mogućnost zapošljavanja kod 
nas.

Narod kaže da čovjek među ljudima ima trajnu vrijed
nost i da uvijek živi. Ovom prigodom želimo da našu javnost 
upoznamo s jednim takvim čovjekom. Bio je to NIKOLA 
VEŽIČ, nadšumar drniški, a zet šibenski, te glavni nadgled- 
nik-inspektor šuma od granica Like do kornatskih i drugih 
otoka.

Službovao Je u šumarstvu od 1874. 
do 1918, kada je umro u Zagrebu, 
gdje je bio na liječenju. Pokopan je 
na groblju Mirogoj uz svoga jedinca

Portreti u konkavnom ogledalu

K A R I J E R I S T I
»Karijerist, demagog i mediokritet svakodnevno su oko nas. Bit će 
potrebno mnogo snage i upornosti da ih se oslobodimo. Oni su 
vješto zamaskirani.«
Taj izraz je prvi put izgovoren na francuskom tlu, ali su ga ubrzo 

zatim prihvatili i ostali civilizirani narodi. »Karijera«, kako to gordo zvuči? 
Kako doći do slave i veličine, do ugleda i priznanja? Radom, radom 
i radom! Ali, postoji još jedan put kojeg nikad ne ispiru kiše niti ga 
metu gradski čistači. Učinimo nekoliko koraka tim putem.

Krečimo oprezno. Sagibajmo se. Ne žalimo truda ni poniženja, jer, 
eno, vidite li u daljini, čekaju nas duboke fotelje na kojima ćemo se 
pošteno odmoriti od našeg sagibcnja i puzanja. I lovorovi vijenci su 
tamo, i zlatno žuta boja je već pripravljena kojom će se pisati naša 
imena. Sa sobom se mora ponijeti čvrste metalne nadlaktice, da se ne 
povrijede ti dijelovi ruku pri uspinjanju. Jer, ruke i lakti bit će stalno u 
pokretu radi manipuliranja, politiziranja i taktiziranja. Karijerist treba 
da dobro nauči svoju zakletvu, koja glasi; »Do đavola i ti principi! 
S njima se ne može hodati ni ravno, a kamoli se uspinjati!« Zatim 
koncfidat mora, da prostite, da pljune i pokrije zemljom.

Biolog-ija još nije načistu s tim gdje da svrsta karijeriste. Da li u 
puzovce ili u beskralješnjake? Pristaše prve koncepcije navode kako su 
to ponizna, tiha i uslužna bića. Velikodušno se klanjaju drugima i svoje 
poslove obavljaju pretežno u pognutom položaju. Nedostatak te teorije 
je u tome što nije jasno objasnila — prema kome su oni toliko ponizni 
i pred kojim stvorenjima stoje u vodoravnom položaju.

Druga teorija polazi od neuvjerljive postavke — da su u davna 
vremena karijeristi imali kralježnicu, ali da im je s vremenom zakržljala, 
a da je ta koštana srž prešla u lakte. To je zopočelo u doba napuštanja 
toljage i kamene sjekire, koje su do tada služile kao osnovno sredstvo 
egzistencije. Civilizacija je donijela novi način života. Zoto su se morali 
pronaći i novi oblici egzistencije.

Ako u svojoj fatalnoj trci za lovorovim vijencem karijerist primijeti 
da bi ga netko mogao stići, beskrupulozno mu podmeće nogu i ostavlja 
ga ZO sobom sve dok se sam ne podigne. Viteški se bori sa svima onima 
koji bi ga mogli ugroziti i protivnike probode već na početku, a ne 
no kraju balade.

Netko mi s pravom može zamjeriti zašto se ovdje služimo romaniz- 
mom, kada u našem jeziku postoji još melodičniji i plastičniji izraz — 
laktaš. Stvarno, narod ima duha i smisla u stvaranju poslovica, uzrečica 
i simboličnih izraza. U mnoštvu svijeta jedino se može probiti loktima.

Laktašu je životni cilj da postane profesionalni manipulativni politi
čar. Gdje postoji samoupravljanje, to je već malo teže, ali uz vješto 
izučenu taktiku i to se može provući. Tada počnu da se pišu referati, a 
preskaču rezultati. Svaki nov' treba do pobija ono što je pisao prethodni. 
I tako sve više i više . . . sad ovako, sad onako . . .

Jednom pojednostavljenom usporedbom moglo bi se pomisliti da su 
svi astronauti karijeristi zbog visokog uspinjanja. Da ne bude zabune; 
to je svemirsko uspinjanje. Tamo nema društvene Ijestv'ce, fotelja, slatkog 
žJvota. Takva su uspinjanja vratolomna i vraški opasna za karijeriste i 
nikada nitko od nijh neće krenuti na taj neizvjesni put. A kao najmanje 
spojivo s moralom karijeriste jest to — što astronaut u nojboljem 
slučaju jedino može pasti na zemlju, ili još niže — u more. A zamislite 
kakva bi to bila sramota da neki poznati karijerist padne niže nego se 
već jednom bio popeo, zahvaljujući svojim žuljevitim laktima.

Ovim je naše putoivanje završeno. Kod p.utnika počeo $e osjećati 
umor. Pogledali smo samo onaj dio galerije slilto u ispupcenpm o'gledo- 
lu kojj je stalno prekriven crnom zavjesom. UJcoliko ne stradamo u novo
godišnjom slavlju, možda se opet vidimo u 1966. godini. Sretno I

OPSERVATOR

mrtav 
spomenik 

mu živi
trolom i svojim radom, a napose 
što se tiče navrtanja i odabiranja 
podloga i plemko.

Malo je starijih ljudi koji se ne 
sjećaju nadšumara Vežića. Njega se, 
na primjer, sjećaju Mate Protega iz 
Dubrave, Grgo Škugor iz Šibenika, 
a sjećao ga se i pokojni Stipe Ma- 
kale iz Zlarina, koji je umro prije 
nekoliko godina. Sjećaju ga se i 
drugi, osobito što se tiče drniške 
krajine. Stari ga pamte, a madi su 
ga iz predaje svojih starijih prenijeli 
u svoja sjećanja — kao čuvenog 
nadšumara. Nije mi čudo, jer je on 
bio neumorni radnik i iza sebe je 
ostavio spomenike trajne vrijednosti, 
a napose u podignutom šumama.

Prema nekim indicijama, čini se 
da se dobar dio mladih borovih sad
nica koje je uzgajao Nikola Vežić, 
a koje su izrasle u stara borova sta
bla, nalazi i u okolici Šibenika, oso
bito u Kanalu sv. Ante, na Šubi- 
ćevcu, u Vrpolju, Perkoviču i dru
gdje.

Od 1888. do 1907. za područje Š i
benika Vežić dobiva svoga vjernog 
druga i kolegu u čuvenom šiben
skom šumaru Mati Baranoviću. Sve 
borove šume koje se još i danas vi
de iz vlaka od Like do Perkovića i 
šibenka djelo su nadšumara Nikole 
Vežića i njegovih suradnika.

Spomenici zelenih borova žive, ra
stu i šire se na sve strane — osvaja
ju puste goleti i njihovu golotinju 
pokrivaju svojim zelenim sagom — 
šumom — kao prirodnom odorom. 
Po uzoru na starog nadšumara Ve
žića i danas ljudi sade nove sadnice, 
a postojeće čuvaju. Pridružimo im 
se, jer šume služe nama svima.

Mate Rajčić

Nikola
Vežić

— sina Krešimira. Kroz više od 44 
godine službovanja sve je uglavnom 
proveo na rodnom i voljenom kršu 
u Drnišu.

Samo na području drniške krajine 
podizao je šume neposredno, a od 
Like i Knina do čitavog područja 
bivšeg kotara Šibenik posrednim 
putem.

Zna se da je samo na području 
općine Drniš putem uspostava šum
skih zabrana i potrebne njege šu
ma obnovio više od 30 tisuća hek
tara, a borovih šuma da Je putem 
pošumljavanja podigao bar 1.500 
hektara,

On je pionir podizanja borovih 
šuma ne samo na području drniške 
krajine nego i na čitavom spome
nutom području — sve od Like do 
mora.

Usporedo s obnovom šuma radio 
je nadšumar NIKOLA VEŽIČ i na 
podizanju voćarstva i poučavanju 
ljudi.

Njegovim zalaganjem zasađeno 
je tako više od 200 tisuća komada 
raznovrsnih voćnih sadnica i uzgo
jenih stabala.

Sve sadnice za toliki broj voćaka 
VEŽIČ je proizveo sam, u rasadni
cima pod svojom neposrednom kon-

NOVINSKO IZDAVAČKO PODUZEĆE »ŠTAMPA« U ŠIBENIKU 

raspisuje

za referenta nabave i prodaje
Kandidat treba da t^unjava opće uvjete iz čl. 19 
Osnovnog zakona o radnim odnosima i posebne uvjete; 
Da je npjmanje 10 godina rodio nq poslovima nabave 
i prodaje u grafičkim ili sličnim rodnim organizacijoma 
i da dobro poznoje grafičke imoterijale i tržište.
Osobni dohodak prerha Pravilniku o raspodjeli osobnih 
dohodoka
Pismene ponude dostavljaju se Upravnom odboru. 
Notječaj je otvoren 15 dana od dana objavljivanja u 
»Šibenskom listu«

Radnt kolektiv 
NtP »Štampo« u
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U želji da dobijemo neke konkretne odgovore na 
pitanje »Šta nam donosi 1966. godina na prosvjetnom 
i kulturnom planu«, a kojima je naročito u ovom času 
zainteresirana šibenska javnost i komuna u cjelini, 
razgovarali smo sa Brankom Belamarićem, predsje- 
dateljem Kulturno-prosvjetnog vijeća Skupštine op* 
čine Šibenik, koji se rado odazvao molbi našeg su* 
radnika.

Kakva je perspektiva predškolskih institucija u 
Šibeaiku?
— Ako uzmemo u obzir da je  dječjim  vrtićima, 

\edinim predškolskim ustanovam a u našem gradu, 
obuhvaćeno samo 12,5 posto gradske d jece pred
školskog uzrasta, onda bi težište razgovora o n ji
hovoj perspektivi trebalo da bude na njihovu razvi
jan ju , unapređenju, kako doći do toga da oni za 
dovolje potrebe. V jerujem , međutim, da vaše pitanje 
proizlazi iz brige za održanje postojećeg stan ja , a u 
vezi s namjerom da se p a rtic ip acija  roditelja u njl- 
hovuuzdržavanju poveća do 50 posto troškova.

U Šibeniku ima 8 vrtića u kojim a, u raznom vre
menskom razm aku, boravi oko 500 djece. M jesečni 
iznos kojeg p laća ju  roditelji kreće se od 1.500 do 
5.500 d inara . Budžet vrtića u ovoj godini iznosio je 
38 m ilijuna, od čega 7 m ilijuna vlastitih prihoda, a 
ostalo se pokrilo dotacijom Fonda za školstvo. Ako se 
bude provodila preporuka društveno-političkih o rga
na, roditelji će morati do particip ira ju  umjesto sa 
7 sa 19 m ilijuna, što znači da bi se njihov mjesečni 
doprinos morao više nego udvostručiti. To pod pret
postavkom da bi se zadržao sadašnji broj d jece u 
vrtićim a. A li, ako uzmemo u obzir da su platežne 
mogućnosti većine roditelja djece koja borave u vrti
ćima ograničene, sigurno je da će priličan broj 
d jece otpasti, čime se automatski povećava doprinos 
d jece koja ostaju . N ije onda teško vidjeti kakvti je 
perspektiva ovih ustanova. Tražiti više od komune, 
obzirom na situaciju  u kojoj se ova nalazi, teško je. 
Izlaz treba, prema tome, tražiti na nekoj drugoj stra
ni. MisUm u prvom redu na radne organ izacije . Ako 
u nekim mjestima neke privredne o rgan izacije  mogu 
osnivati vlastite vrtiće, zašto u našem gradu ne bi 
privredne o rgan izacije  sudjelovale u financiran ju  vrti
ća u kojima borave d jeca njihovih radnika, koji se, 
oslobođeni brige za dijete, mogu potpunije posvetiti 
unapređenju proizvodnog procesa. U svakom slučaju , 
broj d jece u vrtićima ne sm ije nikako da se sm anji, 
ako već ne može da se poveća.

Razgovor sa Brankom Be
lamarićem predsjedatelfem 
Kulturno-prosvjetnog vije
ća Skupštine općine Šibenik

U nekim centralnim osnovnim školama na šiben
skoj općini spajanjem odjeljenja nastaju tz. ma
mutski razredi u ionako skučenim prostorijama. 
Čemu to vodi i kakav će odraz imati na kvalitet 
nastave?
— Mislim da se ova stvar malo predimenzioni- 

ra la , sm atrajući da su postavljeni neki normativi po 
kojima treba u pravilu stvarati od je ljen ja sa 50 uče
nika u osnovnim školam a. Kad bi to bilo tako, reak- 
,c ija  javnosti bi bila apsolutno opravdana, je r bi bez 
sumnje značilo znatno srozavanje kvaliteta nastave, 
koji je  ionako tu i tamo, zbog ovih ili onih razloga, 
dasto problem atičan. Radi se samo o iznimnim slu
ča jevim a, kada se, na prim jer, u nekoj školi od 46 
učenika u jednom razredu napravilo  dva od jeljen ja 
sa po 23 ućeniika. Sm atralo  se da je to u sadašnjim  
teškim uvjetima malo preskupo i da bi takva od je
ljen ja trebalo spojiti. Ne tvrdim da je  to dobro, a li 
za ljubav istine moram kazati da nitko ovo nije 
uzimao kao pravilo, pa ako recimo u jednom raz
redu ima 150 učenika, nije se tražilo stvaranje 3 
od je ljen ja , već se uzimalo kao normalno da budu 4 
od je ljen ja . Kad se zna da su uštede koje iz toga 
proizlaze m inim alne, onda ima još m anje razloga da 
se na tome insistira.

N adajm o se, međuti'm, da će stupanjem na snagu 
novog Zakona o financiran ju  obrazovanja, ovi a i 
neki drugi naši problemi iz područja školstva biti 
o lakšoni. Kad smo već kod tog zakona, mislim da bi 
vaš list mogao također do dade svoj doprinos općoj 
diskusiji koja je  o njemu u toku.

Da li će zbog izmjena u budžetiranju Osnovne 
muzičke škole doći u pitanje njeno daljnje po

stojanje?
— N aravno! Računica je  vrlo jednostavna. Bu

džet škole je  22 m ilrjuna. To znači — na svakog od 
200 učenika 110.000 d inara . Partic ipacija  od 50 posto 
iznosi 55.000, odnosno mjesečno, za deset mjeseci

školske godine, 5.500 d inara . Sigurno je vrlo malo 
roditelja u stanju da snosi takve troškove, A o p ad a
njem broja polaznika, isto kao i kod vrtića, raste 
doprinos onih koji ostaju . D akle , već s ovim dolazi 
u pitanje postojanje M uzičke škole, a ako bi je  u 
1967. roditelji morali u potpunosti da uzdržavaju, 
onda je to stoposto sigurna likv id acija . Isključujem 
pomisao da su oni koji su dali takve sugestije pret
postavlja li, a još manje željeli ovakve posljedice. V je
rujem prije da su date bez prethodno izvršenih ka l
ku lac ija , kojima bi se točno vidjelo što znače. Do
prinos roditelja mogao bi se ipak nešto povećati, a 
i kolektiv škole trebao bi da pronađe neke unutrašnje 
rezerve.

Moram kazati da ne mogu zamisliti da bi moglo 
doći do ukidanja šibenske Muzičke škole. Ova škola 
je osnovano odmah nakon oslobođenja Šibenika i 
glavni in icijatori za njeno osnivanje bili su vijećnici 
ZAVN O H-a, koji su tada boravili u Šibeniku. Ona 
je, dakle, jedna od prvih tekovina socija lističke iz
gradnje u našem gradu. Izbacila je više talenata 
kojima je muzika postala poziv, a mnoštvo je onih 
koji su u njoj stekli elemente muzičke kulture i po
stali aktivni ili pasivni potiošači muzičkih vrijednosti. 
Njezino ukidanje značilo bi osjetno osiromašenje mu-
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zičke kulture, posebno muzičkog života, koji već go
dinam a boluje od akutne insuficijencije .

Da li su već sazreli uvjeti za osnivanje školskog 
tehničkog centra i početka djelovanja srednje 
tehničke škole u Šibeniku?
— Ako bismo odgovor na to pitanje tražili u 

željam a učenika za nastavak školovanja nakon z a 
vršene osnovne škole, onda su uvjeti za osnivanje 
tehničkog školskog centra i srednje tehničke škole 
više nego sazreli, je r se oni u najvećem broju iz
ja šn java ju  za nastavak školovanja u takvim školam a. 
Ako bismo ga, pak, tražili u potrebama naše pri
vrede, onda uvjeti još nisu sazreli, iz prostog razloga 
što se privreda još nije iz jasn ila  kakav profil ka
drova treba da se školuje u šibenskim školam a.

Stručno školstvo mora biti apsolutno okrenuto pre
ma potrebama privrede. Ona treba da ga financira , 
a financirat će samo onakvo školstvo koje daje ka
drove koji su jo j potrebni. Č in jen ica  je  da za mnoge 
kadrove koji se školuju u šibenskim stručnim školamo 

! šibenska privreda uglavnom nije zainteresirana. Tu 
se u stvari nalazim o između čekića i nakovnja, od- 

i nosno između (ne)mogućnosti zapošljavan ja kadrova 
I koji se školuje u našim školam a II stupnja i pritiska
I kojeg na početku svake školske godine vrše završni
j  učenici osnovnih škola na škole II stupnja, lako smo

svjesni čin jenice koju som prije spomenuo, ipak ove
škole moramo nab ijati do maksimuma, pa čak i iznad 
njega. Spomenimo samo da se od 87 ovogodišnjih 
diplom anota Ekonomske škole zaposlilo samo 8, a 
37 ih traži posao preko Zavoda za zapošljavan je , a
da je ipak u I razred te škole u ovoj godini upisano
116 učenika. Kakve su mogućnosti zapošljavan ja u 
Šibeniku ilustrira slučaj jednog kvalificiranog tokara, 
koji je  nakon odsluženja vojnog roka šetao nekoliko 
mjeseci bez posla i napokon se zaposlio, a li ne kao 
tokar.

Stvarne potrebe šibenske privrede za kvalificiranim  
kaurovinio su, međutim, sasvim drukčije negoli bi to 
po ovome moglo izg ledali. Ako proanaliziram o kvali- 
likacionu strukturu zaposlenih u radnim o rg an izacija
ma, vidjet ćemo koliki je raskorak između zahtjeva 
radnih mjesta i kva lifikacija  onih koji ih zauzim aju. 
Sjetimo se da imamo i direktora s nižom spremom, 
da je u TLM »Boris Kidrič« broj nekvalificiranih rad
nika 350 posto veći od planiranog, ali zato je broj 
visokokvalificiranih radnika za 71 posto manji, kvali- 
ciranih za 40 posto i polukvalificiranih za 30 posto. 
U Tvornici elektroda i ferolegura stanje je još gore. 
Naravno, problem je socija ln i i politički, i to sa svi- 
rr.-a onima koji zauzimaju radna mjesta za koja ne
maju stručnu spremu. Jedno od rješenja je njihovo 
doškolovanje preko postojećih škola i ustanova zo 
obrazovanje odraslih.

Vratimo se ipak pitanju koje ste postavili. Jedan 
I od uvjeta za osnivanje tehničkog školskog centra su 

dobro snabdjevene radionice i nastavna sredstva. 
U tom pogledu se već prilično učinilo (u ovoj godini 
utrošeno je 17 m ilijuna) i s te strane uvjeti zaista sa 
zrijevaju. Nadam se da će ovaj centar, u koji bi bili 
uključeni Škola za učenike u privredi i Metalurško- 
-tehnološka škola, uskoro biti formiran. Njemu će se 
svakako priključiti i specija lna od jeljen ja srednje teh
ničke škole, koja bi, prema nekim prijedlozim a, u 
početku obuhvaćala završene učenike škola za kva- 
lificiirane radnike i za njih tra ja la dvije godine.

Republički sekretarijat za prosvjetu, kulturu i fi
zičku kulturu dao je prijedlog nove mreže pe
dagoških akademija u kojoj se ne nalazi šibenska 
Akadem ija . Kakvo je Vaše mišljenje o tome?
— Nišom siguran da li će u času ob javljivan ja 

ovog' razgovora to pitanje biti uopće još aktuelno. 
Naime, pitanje egzistencije šibenske Pedagoške a k a 
demije baš ovih dano došlo je do tačke kada se 
cd lu č fje  o biti ili ne biti. O dluka se nalazi u rukama 
republičkih organa koji utvrđuju mrežu akadem ija u 
Republici i mjere razloge za i protiv postojanja svake 
pcstcjeće . Izgleda po, svemu da se kod tih organa 
formirao stav da nema uvjeta za egzistenciju š i
benske Akadem ije, iako je prije on bio drukčiji. Čini 
mi se do §u stvaranju ovog m išljenja pridonijela i 
neka naša unutrašnja kolebanja, sumnje koje su se 
tu i tamo i kod samih nas jav lja le  o potrebi

čini Knin i Drniš, koje su već godinama orijenti
rane na nastavničke škole u Šibeniku, daleko teže. 
Dokle, opravdanja za postojanje Akadem ije u Š i
beniku ima i te kako mnogo isto kao i uvjeta, kao 
što je funkcionalni školski prostor, kvalificirani stru
čni kadar. Pedagoška gim nazija kao izvor studenata, 
riješeni svi m aterijalni problemi studenata, itd. S a 
mo, nitko nam je neće servirati na tanjuru — ako 
se sami ne umijemo za nju boriti.

Privredna reforma odrazit će se i na kulturnom 
planu. Prema prijedlozima društveno-političkih 
organa u komuni ubuduće bi u Šibeniku dje
lovale tri umjesto dosadašnjih šest kulturnih in
stitucija. Naročito nas zanima Vaše mišljenje o 
integraciji triju scenskih institucija — Narodnog 
kazališta, Centra za kulturno-umjetnički odgoj 
mladih i Festivala djeteta?
— Privredna reforma je samo ubrzala neka rje

šenja koja su se već i prije nam etala zahvalju jući 
prvenstveno nezavidnoj financijskoj situaciji u kojoj 
se naša općina već više godina nalazi. Kao po pra
vilu, takva situacija se uvijek najdrastičn ije  odrazi 
na kulturnom planu, u kojem redukcije kao da su 
najbezbolnije. Naravno, to je samo prividno, jer 
šteta se tek kasnije vidi.

Po svemu izgleda da će Šibenik 1966. godinu 
dočekati sa svega tri kulturne institucije : Muzej g ra
da, G radska biblioteka i nova ustanova koja nastaje 
integriranjem Centra za kulturno-umjetnički odgoj 
mladih, Narodno kazalište i Festivala djeteta, a 
kojoj se još ne zna ime. Za grad takve kulturne pro
šlosti i trad icije kao što je  Šibenik svakako malo i 
apsolutno nedovoljno, a da i ne govorimo s obzi
rom na potrebe koje nom nameće sadašnji stupanj 
našeg razvitka, No, ne bi sad imalo smisla uzroke 
ovome tražiti izvan m aterijalnih mogućnosti komune 
i m išljenja som da je u sadašnjem  momentu n a j
korisnije dobro promisliti kako u takvim uvjetima 
intenzificirati kulturni život u našem gradu.

Muzej g rada, već radi same uloge koju ima u 
ostvarenju zacrtanog programa proslave 900-godiš- 
njice spomena Šibenika , po svoj prilici će u 1966. 
godini otvoriti svojo vrata građanstvu i početi da 
d jelu je funkcionalno. Integracija Naučne i Narodne 
biblioteke već je gotova stvar i nastala je  Gradsko 
biblioteka. Ne bih se usudio već sada kazati da li je

šta nam donosi nova 
godina na Kulturno - 
- prosvjetnom planu 966
.postojanja ove jedine visokoškolske ustanove u 
našem gradu. Ova kolebanja i sumnje, koji su se 
čvrsto bazirali na netočnim podacim a, još više je 
potencirala štam pa, koja je o pitanju postojanja ili 
nepostojanja Akadem ije često pravila senzaciju i ta 
ko jo j pravila upravo medvjeđu uslugu. To u isto 
vrijeme koda su se gradovi, č ije  akadem ije su prema 
prijašnjim  procjenam a dolazile u pitanje, borili svim 
silam a za njihovo održanje. Na žalost, uzgred na
pominjem, takav slučaj nije samo u vezi s Pedago
škom akadem ijom

U najm anju ruku je čudnovato do svega četiri 
godine nakon osnivanja Akadem ije , do čega je do
šlo nakon svestrane analize i dokum entacije o raiso- 
nu njena postojanja, dolazimo u situaciju  da je 
potrebno dokazivati zašto nam je  ona potrebna 1 
da li nam je stvarno potrebna. I to upravo u mo
mentu kada je to najevidentnije . A raison njena 
postojanja je  u 106 redovitih i 77 izvanrednih stu
denata (75 ih se upisalo ove godine) koji na njoj 
studiraju , u čin jenici da je  preko 40 posto nastave u 

! osnovnim školamo nestručno zastupljeno, a preko
' 13 posto reducirano zbog nedostatka stručnih n a

stavnika, da u 109 od jeljen ja nižih razreda razrednu 
nastavu obavlja 190 učite lja , 8 sa nekom drugom 
srednjom školom, a samo dva sa Pedagoškom a k a 
demijom. D alje , više od 70 posto nastavnog osoblja 
koje radi u šibenskim školama školovalo se u Š iben i
ku, što u bivšoj Učiteljskoj školi, što u Akadem iji. 
Učite ljska škola je već ukinuta, a ako se ukine i 
Akadem ija , onda ostajemo bez škole koja će nam 
školovati prijeko potrebne nastavničke kadrove. R a
čunati na to da ćemo naše potrebe pokrivati kadro
vima koji se školuju na drugim akadem ijam a ne 
možemo, je r su prim anja prosvjetnih radnika naše 
komune toliko niska da teško mogu nekoga privući. 
Dodajm o tome da su potrebe za kadrovima u op-

to dobro ili zlo. Problema su im ale dosta i jedna i 
druga dosadašrvja ustanova, pa ako ih bude manje, 
a djelatnost e fikasn ija , in tegracija će se isplatiti. 
Inače, uštede koje su tako postignute minimalne su, 
a da bi se samo zbog toga integracija isp latila .

N ajaktue ln ija  i najinteresantn ija je  svakako in
tegracija  Centra za kulturno-umjetnički odgoj mladih, 
Narodnog kazališta i Festivala djeteta. Morarn odmah 
kazati da lično to i ne smatram integracijom u 
formalnom i tehničkom smislu. Radi se zapravo o 
form iranju jedne nove ustanove, jednog novog kva li
teta, koja sa sredstvima koja komuna može za to 
da odvoji može dati maksimum kulturnom životu 
grada. Zam išljeno je  da to bude prvenstveno jedan 
centar za scensku umjetnost u kojem bi se pro
m icala am aterska kazališna umjetnost, potpomog
nuta nekim profesionalnim snagom a, zatim om ladin
ska scena, pionirska scena, kazalište lutaka, gostova
n ja , koncertna aktivnost i Festival djeteta. Jasno, 
kako če to biti umnogome zavisi od ljudi koji će 
raditi u toj ustanovi. Svaki od njih će morati da dade 
sve od sebe da bi se opravdalo njeno postojanje i 
išlo ka ostvarivanju jedne mnogo am bicioznije per
spektive, a li već sada treba svakako voditi računa o 
zadovoljavar>ju kulturnih potreba svih kategorija g ra 
đana. Što se tiče Festivala djeteta, problem je  kako 
će on u toj ustanovi sačuvati svoj integritet, naroči
to u odnosu prema vanjskim  licim a s kojima dolazi 
u kontakt i s kojima surađuje. Mislimo da to nije 
nerješivo, a razlozi za njegovo pripajan je su nesum
njivo dosta jak i.

Daleko sam od toga da bih sve to skupa smatrao 
idealnim rješenjem . Prihvaćam  ga jedino kao rje
šenje koje nameće nužda. U svakom slučaju , nije 
nerealna pretpostavka da će naš grad ovim imati 
bar nešto više nego što je  posljednjih godino imao.

Razgovor vodio: J. Jakovljević
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Jedan stari isluženi brod doplovio je ovih dana 
u vode Jad rana sa svoga posljednjeg putovanja iz 
sjeverne Afrike.

Nakon 22 godine plovidbe po svim m eridijanim a 
svijeta donio je  svoj posljednji teret iz S faksa. Brod 
je  od 1942. godine vijao  kanadsku zastavu kao 
»Forth Grahom «, pa ta lijansku  kao »M arco Foscarini« 
i jugoslavensku kao »Promina« — pripadnosti »Slo
bodne plovidbe« Šibenik.

Sada su strojevi broda utihnuli zauvijek. Pokrenut 
će se još samo jednom, kada »Promina« krene na 
»groblje brodova« da bude isječena u staro željezo.

Dok podrhtavaju brodska vitla i bruje dizalice, u 
maloj kabini sa starinskim namještajem sjedi čovjek 
sijede kose uz svoj rodni stol i čita pisma svoje kćeri. 
To je 74-godišnji Baldo Kriletić iz O rebićo, zapo
vjednik broda. Oko njega sve odiše na more: po
morske karte, slike i crteži broda »Promine« kad je 
još bio novi. Na zidu barometar. Na policam a orm a
rića knjige o pomorstvu na više jezika . Na kauču 
ručni zvučnik za izdavanje zapovijedi, poput onih 
kojima se služe filmski režiseri pri snimanju filmova. 
1 još nešto, jedan okrugli prozor kroz koji pada po
gled u svijet: na luke, na brodove, na pučinu i na

ono najdraže svim našim pomorcima kad dolaze 
kući — na naše otoke i na našu obalu.

Kad sam ušao u tu kabinu, učinilo mi se da sam 
se sreo sa prošlošću jednog čovjeka kojem je 60 
godina brod bio isto što i dom, kojem su sva mora 
svijeta bila isto što i trgovi i ulice njegova O rebića.

Pa ipak, susret s tim čovjekom izvanredan je do
živ lja j ne toliko radi njegove prošlosti, koliko radi 
njegove vjere u sadašnjost, radi ljubavi koju gaji 
prema ljudim a. Nisam tada znao da je barba Baldo 
naš najstariji zapovjednik brodova trgovačke morna
rice, ni da dužnosti kapetana duge plovidbe obavlja 
već pune 43 godine!

Nisam znao još mnogo iz njegova života, i to n a
prosto zato što je uvijek volio govoriti o sadašnjosti.

»Svi su moji preci bili pomorci« — pričao je bar
ba Baldo svojim ugodnim, mekanim glasom. »Nije 
čudo što sam i ja  otišao na more od 14 godina. 
I evo — još som tu. Doživio som i proživio svašta. 
Ali zašto 0 tome govoriti?! Vrijem e prolazi i sve se 
to zaboravlja . To je život. Čovjek moro do gleda 
uvijek oko sebe i ispred sebe, da upozna čovjeka, 
da mu pomogne i da ga zavoli. I najveće oluje se 
mogu svladati ako su ljudi među sobom složni. Na 
brodu je to potrebno više nego igdje.«

Pitao sam ga koliko će još dugo ploviti.
»Dok me zdravlje bude služilo!«
Znao sam što te riječi znače za čovjeka kao što 

je Baldo Kriletić. Njegovi su pokreti još uvijek brzi, 
pogled jasan i bistar. U razgovor se unosi svim ža 
rom. Zna govoriti žustro i odrešito i onda je , vidi se, 
pravi zapovjednik. Zdrav je . siguran. To je čovjek 
kojeg se ne može nazvati starcem. A 28. XII ove 
godine navršio je  svoj 74. rođendan!

Teško je odoljeti iskušenju do se u ovakvom 
susretu ne postavi koje pitanje o doživljajim a na 
moru. Zato nisam propustio tu priliku. Evo što mi 
je  zapovjednik »Promine« odgovorio:

»Šta da vam pričam ? Doživio sam mnogo toga, 
ali zašto o tome pisati. Čuli ste i sami kakvo je 
more. Imao sam dosta teških trenutaka, a li i sreće. 
Brodove i svoje ljude vodio sam i kroz najveće 
opasnosti, a li se sve uvijek sretno završilo. To je 
i zato što imamo dobre momke, koji se u teškoćama 
znaju pokazati. S našim ljudima može se vrlo mnogo 
postići, samo ako se zna održati harm onija, red i 
poštovanje među svima na brodu.«

»Na žalost«, rekao je  da lje , »ima nekih mladih 
ljudi koji ovaj poziv shvaćaju sasvim površno. Fali 
im za njega ozbiljnosti, fa li im pogleda u budućnost. 
Stalno nekamo jure, bez mnogo razm išljan ja . To nije 
dobro. Njima treba posvetiti najveću pažnju.«

Razgovor nas je  odveo čitavih pola stoljeća una
trag. Još prije 1914. godine počeo je Baldo Kriletić 
ploviti kod tršćanskog »Parobrodarskog društva Trip- 
ković«, kojeg je osnovao naš poznati kapetan Lovro 
Kostović iz Kučišća na Pelješcu. U početku su imali 
6 brodova, č ija  su imena počin jala slovima abecede 
»Arcad ia« , »Betinia«, »Carrvpania«, »Dardania«, 
»Elenia« i »Franconia«. Nakon sloma Austro-Ugarske 
prešao je na »Jadransku plovidbu« u R ijeci. Na 
njenim brodovima plovio je dugi niz godina. Za vri
jeme II svjetskog rata bio je no Korčuli, a zatim u 
Bariju u Italiji na raznim dužnostima u našoj ratnoj 
mornarici. Nakon oslobođenja opet dolazi u Rijeku 
i plovi na brodovima »Jugolinije«. Zatim 4 godine za 
»Atlantsku plovidbu« iz Dubrovnika, a od 1963. za 
šibensku »Slobodnu plovidbu«. Nosilac je Ordena 
rada i Ordena zasluge za narod.

»Promina« mu sigurno neće biti i posljednji brod.
Dok sam se s njim opraštao, rekao mi je u ša li;
»Ipak, žalim što s ovim brodom nismo napravili 

bar još jedan »vijađ« do Sfaksa. Tamo ima tako do
brih naranača . . . « J. Ćelar



GOVORE MAŠTAVI\ICI O SVOME PREDMETE (2)

U sistemu nastave treba nešto
Da u našem školstvu sve stvari nisu stavljene na pravo 

mjesto, jasno je svima onima koji se bave odgojno-obrazov- 
nim procesom. Ovom prilikom ne mislimo na još uvijek neo
dređene čvrste izvore financiranja obrazovanja i na relativno 
niska lična primanja radnika u prosvjeti, već u prvom redu 
na kompleksne tokove procesa nastave. Šta bi trebalo ura
diti, šta isključiti iz prakse, a šta novog unijeti — da bi se 
naše školstvo oslobodilo nekih sprega i postalo suvremeno 
i adekvatno potrebama društva — pitanje je o kojem se u 
posljedje vrijeme i te kako mnogo raspravlja. Vodeći razgo
vore s nekolicinom šibenskih prosvjetnih radnika, nastojali 
smo da akcentiramo svakodnevni »život« pojedinih školskih 
predmeta i probleme s kojima se suočavaju oni koji ih pre
daju u osnovnim i srednjim školama.

mijenjati

STANA BURAZf.R: PREVIŠE
SKOLSKE ADMINISTRACIJE

U odnosu na teškoće pri pre
nošenju znanja iz predmeta ko
je predajem na Pedagoškoj 
gimnaziji mogu kazati, pored 
ostalog, slijedeće: za profesora 
koji ima samo tri godine prak
se ovaj poziv predstavlja veoma 
odgovoran i težak posao. K to
me treba dodati — da živim 
u gradu koji ne posjeduje po
šteno opremljenu biblioteku, ni
ti dobro snabdjevene knjižare. 
Ima li se to u vidu, bit će lakše 
shvatiti teškoće u našem pozi
vu.

Pri prenošenju znanja, ako se 
tako može govoriti, glavni pro
blem je u tome što sam prisi
ljena da samo usklađujem pro
gram iz predmeta koje preda
jem — psihologije, filozofije i 
logike — sa postojećim udžbe
nicima. Program rada iz pred
meta filozofije veoma je opši
ran, a postojeći udžbenici posve 
neadekvatni. Zbog toga sam pri
siljena da dopustim da učeni
ci »hvataju« predavanja, u koja 
onosim sve ono što sam udžbe- 
unosim sve ono što sam udžbe
nik ne obrađuje. Dobro 
je da nastavnik proširuje, doda
je i objašnjava, ali nije dobro 
da se iz bilježaka uči. Kada i 
kako učenike naučiti samostal
noj upotrebi knjige? Kakav će 
biti njihov rječnik? Kakva će 
biti njihova opća kultura?

Problem pokušavam riješiti 
i na taj način da učenici sami 
čitaju raznovrsna djela i ra
sprave s područja filozofije, te 
da ih u vidu referata iznose 
svojim drugovima u razredu. 
Sada nastaje drugi problem: 
kako doći do potrebne litera
ture, koju škola nije u stanju 
da nabavi? Postavlja se pita
nje: mogu li ja lično, kao na

stavnik, da posjedujem potreb
ne udžbenike? Na to pitanje 
odgovorila bih da nisam u sla
nju da ih nabavim, jer su udžbe
nici i sva stručna literatura veo
ma skupi, a primanja su mini
malna!

U vezi s predmetom psiholo
gije i logike situacija je nešto 
bolja, jer su postojeći udžbe
nici dosta dobri i prilično uskla
đeni s programom. Vrijedno 
ie spomenuti i to da se učenici 
koriste dnevnom štamnom, da 
prate časopise i da na taj na
čin mnogo lakše savladavaju 
određenu problematiku.

Mislim da ne griješim kada 
kažem da učenici vole sve ono 
što im je na adekvatan način 
protumačeno, što im nije ostalo 
neiasno i gdje sami mogu naj
više doći do izražaja. Sve 
se to postiže pravilnom 
organizacijom tumačenja i pro
vjeravanja. Pedagoški seminar 
je posebno interesantan, jer se 
obrađuje raznovrsna problema
tika — koja ima zadatak da uče
nike upozna sa svim osobinama 
nastavničkog poziva, s karakte
ristikama psihologije djeteta i 
nizom drugih stvari u vezi s 
tim. Međutim, ni provođenje 
pedagoških seminara ne prolazi 
bez teškoća, a tu u prvom redu 
mislim na nedostatak dobre 
literature. Prisiljeni smo da se 
služimo onim što imamo. Pra
teći rad učenika na ovom semi
naru, može se vrlo lako uočiti 
niihova snalažljivost, način iz
ražavanja, vlastiti stavovi i niz 
drugih osobina.

Siromaštvo i nepravilnost iz
ražavanja predstavlja jedan od 
bitnih problema u takvom radu. 
Svi se trud:imo, a uspjeh isto- 
staje. Smatram da je velik raz
log i u tome što ima dosta uče
nika putnika, koji su pod jakim 
utjecajem sredine u kojoj žive

(lokalizam u govoru), pa su vi
še sputani u svome načinu po
našanja i manje snalažljivi od 
svojih kolega iz gradske sredine.

No, to nije sve. Vrlo je malo 
mogućnosti da se nastavnici 
posebno posvete tim problemi
ma. SuvdSe su zauzeti školskom 
administracijom, društvenim ra
dom i brigom oko dodatne za
rade (što je posve opravdano) 
jer je njihova stimulacija ne
adekvatna s obzirom na društ
veni značaj nastavničkog rada. 
Istina js da je dobar nastavnik 
uvijek dobar i savjestan u radu, 
ali kad bi bez brige mogao da 
sc sav posveti tome radu — bio 
bi još bolji.

VITOMIR PERCIN: NEDO-
STAJU UVIETI ZA RAD

Prije nego što odgovorim na 
pitanje, koristio bih priliku da 
kažem da nastava likovnog od
goja na osnovnoj školi ima 
svoie određeno htijenje i svoj 
duboki smisao. To spominjem 
radi toga što neki, komponira
jući vrijednost nastavnih pred
meta, ioš uvijek nastavu likov
nog odgoja bacaju u posljednji 
plan. Ako nastava likovnog od
goja intenzivno razvija estetski 
odgoj, koji je neminovan u 
formiranju ravnoteže intelekta 
i duha, onda mjesto ove nasta
ve nije sporedno u općem pro
cesu odgoja i obrazovanja.

U realizaciji programa ove 
nastave svaka izvedena slika 
ima svoj cilj: ili da prikaže 
volumen, ili prostor, ili ostvari 
neko karakteristično traženje. 
U postizavanju cilja angažira
nost nastavnika je velika, jer je 
nastava likovnog odgoja strogo 
individualizirana, pošto svaki 
učenik u sebi nosi i svoje mo
gućnosti i svoj način izražava
nja.

Najteže i najveižnije u svemu 
je to — kako izvesti dobro 
obj2išnjenje i prilagođenje teme 
učenicima i stvoriti potpun in
teres, atmosferu i zagrijanost 
za rad. Kada se u tome uspije, 
glavnina učenika počne kreira
nje, koje često prelazi i u zanos. 
Tada samo jedan mali dio uče
nika zna raditi mlako i indife
rentno.

Inače, uvjeti rada su jako 
teški. Naša škola nema crtao- 
nice i radi se u sputanim klupa
ma razreda. Zamislite kako je tu 
teško izvesti jedan rad, recimo, 
na reproduktivnoj grafici. Ne
dostaje nam često i adekvatnog 
rekvizita. Uopće, često znam doći 

u situaciju gdje jedino napor i 
inventivnost mogu osigurati do
bar izlaz.

Ipak, kad se kao ekvivalent 
uloženom trudu pokaže lijep 
uspjeh — imam zadovoljstvo 
kao jednu divnu naknadu.

IVO BILAN: GDJE SU NAM
NASTAVNA POMAGALA? ^

U II gimnaziji u Šibeniku 
predajem tri predmeta: povi
jest, državno i društveno ure
đenje i političku ekonomiju. To 
me, samo po sebi, stavlja pred 
određene teškoće, ali mi i omo
gućava da pobliže osjetim, vari
ram, ocijenim i manifestirane i 
latentne sposobnosti i interes u- 
čenika za društvenu skupinu 
predmeta.

Prenositi znanje nije lako, i 
to dobro znaju svi savjesni pe
dagozi. Uspjeh ovisi o nizu fak
tora, a osnovni su ovi: predzna
nje učenika, uvjeti rada, audio- 
vizuslna nastavna sredstva i po
magala, sistem i organizacija 
nastave, i drugi. Govoreći kon
kretno, ne mogu a da ne istak
nem (bez zlih namjera) da je 
slanje u ovoj školi takvo da ni 
jedan od spomenutih (i nespo
menutih) faktora ne zadovolja
va u potpunosti normalno izvo
đenje suvremene nastave.

Učenike dobivamo iz osnovnih 
škola grada i šire okolice. Ša
rolikost je velika, predznanje 
malo, a radne navike gotovo ni
kakve. Uz uobičajenu selekciju 
i intenzivan rad postižu se div
ni rezultati, ali se ponekad i u 
završnim razredima susrećemo 
s nedopuštenom manjkavošću u 
znanju učenika. Društveni pred
meti traže kompleksna zneinja 
učenika, moć koncentracije, 
kompariranja i zaključivanja, 
elokvenciju i često original
nost. To se može postići ozbij- 
nim i sistematskim radom. Uče
nici bi trebali mnogo, vrlo mno
go čitati, ali oni kažu da su pre

opterećeni i da nemaju vreme
na!? Pa kako omogućiti učeni
cima da sami osjete zadovolj
stvo otkrića osnovnih zakonito
sti u razvoju ljudskog društva, 
da spoznaju materijalnu istinu, 
meć i veličinu ljudskog duha? 
Predavač se nalazi u situaciji 
da pored »obaveznog« gradiva 
ulaze ogroman rud u cilju kom
pletiranja znanja kod učenika, 
iznalazećn metodu uključivanja 
učenika u aktivni samoobrazov- 
ni rad, kako bi se osposobili 
da sami prodiru u srž problema 
koji se tretiraju. Sa zadovolj
stvom mogu istaći da u tom 
pravcu nailazim na izvanrednu 
podršku i interes kod učenika i 
da se naš zajednički trud kru
niše uspjehom.

Na tom putu ka većem us
pjehu postoje, na žalost, i dru
ge velike teškoće, često male 
materijalne vrijednosti. Na pri
mjer: škola ne posjeduje dovo
ljan broj historijskih i geograf
skih karata, radimo bez histo
rijskog kabineta i zbirke, ne
mamo dovoljno priručnika i 
literature za referate i produb
ljivanje gradiva, ponekad osku
dijevamo i u kredi, itd. Mnoga 
nužno potrebna pomagala u na
stavi ne vrijede više od desetak 
tisuća dinara! Ali, šta da se 
radi kad ih nema?

Pretrpanost učenika u razre
dima (ove je godine nešto u- 
blaženo) posebno je  pitanje, jer 
u takvim uvjetima nije moguće 
uspješno angažirati, zainteresirati 
i zaposliti sve, provjeravati zna
nje kroz utvrđivanje i produb
ljivanje gradiva, sroditi se s u- 
čenicima, upoznati afinitete, 
sklonosti i dušu učenika.

No, uza sve teškoće (a gdje 
ih, uostalom, nema?!) čini mi 
se da solidnim uspjesima u na
stavi možemo zahvaliti i činje
nici da naši učenici posjeduju 
i ozbiljnost i inteligenciju, vo
lju, interes d sposobnost — če
sto više nego bi se to na prvi 
pogled moglo reći. A to je utje
šno.

IVO ANTUNAC: ĐACI PUT-
NICI POSEBAN PROBLEM

Nerado odgovaram na pitanja 
o radu škola, jer se ljudi više 
zabavljaju nego zabrinjavaju 
čitajući i slušajući o problemi
ma prosvjete i kulture.

Nastava hrvatskosrpskog je
zika u našoj školi odvija se na 
isti način kao i u drugim osnov

nim školama i zbog toga ću 
spomenuti neke zajedničke teš
koće.

Treba odmah istaći da je om
ladina ogledalo društva ili sre
dine i da nema smisla diskuti
rati o njoj. Nepravilni stavovi 
prema kulturi i pismenosti, 
malograđanština i površnost, 
koje učenici pnimaju od stari
jih, koče nastavu materinjeg 
jezika i sve to otežava rad na 
satovima predmeta kojeg pre
dajem.

Cesto se nailazi na velik broj 
učenika koji znaju začuđujuće 
malen broj riječi našeg jezika, 
jer se ne shvaća dovoljno i oz
biljno potreba da se u nižim 
razredima književni jezik uči 
kao strani jezik i da se ne žali 
vrijeme da bi se nove riječi 
objasnile i sistematski upo
trebljavale u praksi. Događa se 
da izgubimo dva sata da bismo 
objasnili riječi iz jedne strani
ce teksta, riječi koje su učenici 
morali naučiti nekoliko godina 
prije.

Na početku ove školske godi
ne, kada je planirano radno 
vrijeme od 42 sata sedmično, 
došli smo do zanimljive konstata 
čije; ako nastavnik hrvatsko
srpskog jezika bude radio 42 sata 
sedmično, neće moći izvršiti ni 
80 posto onoga što je  dosad 
radio — ne brojeći satove i ne 
očekujući nagradu, dok su ga sa 
svih strana uvjeravali da radi 
vrlo malo i da je plaćen po ra
du. Preopterećenost bi se mogla 
ublažiti smanjivanjem broja o- 
baveznih nastavnih sati, ali ta 
se ideja u šibenskim osnovnim 
školama još nije počela ostva
rivati. Dodatni rad je, silom 
prilika, shvaćen kao krajnja 
mjera u teškim situacijama, u 
mjesto da bude normalna po
moć svim učenicima koji zao
staju. I to je, svakako, još jedan 
od razloga da se,postiže manje 
nego što bi se moglo.

Đaci^putnici su poseban pro
blem u našoj školi. Teški uvjeti 
za rad u područnim odjeljenji
ma temelj su svega što je nega
tivno u kasnijem životu naiših 
učenika iz okolnih mjesta, uče
nika koje će neuspjeh u školi 
osuditi na primitivizam i odvo
jiti ih od svjesnih snaga našeg 
društva.

I na kraju, kao prosvjetni 
radnik, očekujem da će, za
hvaljujući novim propisima, for
malno, prividno školovanje po
stepeno nestati iz naše svaki
dašnjice.

Dvije IMovogodišnja bilancastrane sportske medalje
Na isteku jedne, a na početku druge godine, 

obično se prave bilance rezultata, ostvarenog i neo
stvarenog, dobrog i lošeg, prave se analize i na os
novu njih planovi za naredni period. U sportu tako
đer. Kroz razne statističke podatke, tabele, medalje 
i bokale osvrće se na minulu godinu i donose pla
novi za nove uspjehe.

U našem šibenskom sportu ova godina, na prvi 
pogled bogata uspjesima, ima i drugu stranu me
dalje. Možda je najbolje da ih pogledamo obe, da 
ih pogledamo jednako osvijetljene. Radi jednostav
nosti u kategorizaciji sportskih grana prema njihovoj 
važnosti u gradu, podijelili bismo ih, kao što to 
i Statut općine radi, na kvalitetni sport, tj. sport sa
veznog takmičarskog ranga i masovni sport, tj. sport
ske grane koje još nisu dosegle tako visoke pla
smane. Na kraju, prema tome naš sport se i finan
cira.

Nogometni klub »Šibenik«, najpopularniji sport
ski kolektiv u gradu, sa svojom neamaterskom drugo- 
ligaškom ekipom ostvario je u ovoj godini do sada 
najveće ligaške plasmane.

Činjenica da nikada nismo bili bolji možda je 
dovoljna da budemo zadovoljni. Druga strana meda
lje, međutim, ne izgleda tako svijetla. Neozbiljno iz
gubljeni bodovi u Zadru ili štrajkom (jer štrajk je pra
va riječ za samovoljan i demonstrativan neodlazak u 
Banja Luku) čestorice igrača izgubljeni bodovi od 
»Borca«, sigurno bi nas popeli neku stepenicu više. 
Ne budimo neskromni, možda bi nam se odškrinula 
vrata i Prve lige. Ipak ti izgubljeni bodovi nisu jedini 
dio tamne medolje. Nemoć i neodlučnost da spriječi
mo ili rigorozno kaznimo vinovnike jedne pojave, 
daleko je veći crv u nogometnoj jabuci.

Drugi, po tradiciji najjači, čisto šibenski sport — 
veslanje, ostvario je niz značajnih uspjeha. Najbolji 
takmičar »Krke« i reprezentativac u skifu Damir 
Trlaja pobjednik je međunarodne regate u Lionu, 
dobitnik »zlatnog vesla« u Lucernu, šesti na prvenstvu 
Evrope. Omladinski četverac s kormilarom, prvak dr
žave i pobjednik međunarodnog omladinskog tro- 
meča, ostvario je i druge vrijedne rezultate. Jedno 
strana medalje neosporno šija, pogotovo ako do
damo da je brigu o tome sjaju preuzela nova, mlada 
uprava, sastavljena od prije aktivnih veslača, r'ie- 
šenih da »Krki« vrate staru slavu. Druga strana me
dalje i ovdje odudora od prednje strane. Za nekada 
nojmasovniji i najkvalitetniji sport Šibenika, sport u

kome smo dali više reprezentativaca nego što sada 
ima aktivnih takmičara, više nema interesa. Malo 
članova, slab interes, nijedno takmičenje održano u 
našem gradu posljednih sezona, patina su koja pre
kriva ovu stranu medalje.

Konačno, treća grana kvalitenog sporta — pliva
nje, pokazuje postepen, ali stalan progres. Iz godine 
u godinu pedantnim radom savlađuje se poneka 
stepenica na putu ka vrhu. Prvo mjesto u grupi, a 
zatim na finalnom takmičenju II savezne lige, do
velo je PK »Šibenik« do vrha drugoligaških ste
penica, pred sama vrata Prve lige. Uspjesi pionirske 
i omladinske ekipe na prvenstvu Republike ukazuju 
na vedru budućnost. Vaterpolisti postaju prvaci 
Hrvatske i na kvalifikacijama za ulazak u II saveznu 
ligu osvajanjem prvog mesta ostvaruju davnu želju. 
Nekoliko susreta sa ekipama iz inozemstva samo su 
upotpunili ionako bogatu sezonu na našem bazenu.

Ovdje, izgleda, nema one druge, tamne strane 
medalje, pa nam je želja da ona uvijek ostane svijet
la, Ali, slabi uvjeti za rad u zimskoj sezoni mogu biti 
uzrok da i ova medalja potamni.

Pored ta tri kvalitetna sporta, u Šibeniku postoje 
i druge sportske grane republičkog ili potpuno lo
kalnog značaja. Teško je rangirati ih po vrijednosti, 
jer se u svakom drukčije vrednuje. Za ovu godinu na
ročito je značajno što su se ponovo probudili tri 
već davno zamrla sporta.

Košarkaši, koji već davno provode aktivnost jedino 
kroz škole i manja gradska takmičenja, formirali su 
klub. Košarkaški klub »Šibenik« je s mnogo entuzijo- 
zma prionuo radu i u svega nekoliko mjeseci fa 
natičnog rada u gotovo nemogućim uvjetima postao 
prvak Dalmacije, a zatim i peta ekipa u Hrvatskoj. 
Uspjeh svakako vrijedan priznanja. Ali, košarkaši su 
gotovo beskućnici. Sele se iz sale u salu, iz dvorišta 
(ne igrališta) u dvorište, tražeći prostor za rad. U 
takvim uvjetima teško se mogu očekivati bolji rezul
tati.

Stolnotenisači su gotovo identični košarkašima. 
Ponovo okupljeni poslije nekoliko godina pauze, po
štovanja vrijednim entuzijazmom, bazirali su rad na 
mladima. I prvi rezultati su već tu. Četvrto mjesto 
pionira u ekipnoj konkurenciji na republičkom prven
stvu plod je intenzivnog rada. Šesto mjesto seniora 
na kupu Republike pokazuje da je rad ozbiljan. 
Ali, i STK »Šibenik« ima svoju boljku. Nepodesne i 
trošne prostorije glavna su kočnica radu.

Treći novoformirani klub u ovoj sezoni je bicikli
stički klub »Šibenik«. Plod je tvrdoglave upornosti ne
kolicine bivših biciklista, koji su oko sebe okupili 
mladiće i privolili ih da voze na običnim biciklima. 
Danas, nepunu godinu nakon prvih koraka, često 
susrećemo mladiće u dresu na sportskim biciklima, 
kako neumorno okreću pedale. Vidjeli smo i nekoliko 
trka, od kojih jedna za izbor državne reprezentacije.

Tri sportska novorođenčeta 1965. godine kao jaje 
jajetu liče jedno drugome. Velika volja, čisti amateri, 
znatan kvalitet, a uvjeti više nego loši. Zajedno su 
nastali, zajedno rastu, samo da zajedno ne stanu. 
Jer, već su oni postojali i već jednom stali, a uvjeti 
su možda bili i bolji.

Sportska igra koja u Šibeniku uživa znatnu po
pularnost je rukomet. Ispadanjem »Radnika« Vodice 
u prošloj sezoni iz Dalmatinske regije, ostali smo 
sa svega dva predstavnika. »Galeb« održava mjesto 
pri vrhu, a »Metalac« pri dnu tablice, što je otprilike 
i njihova vrijednost. Rukomet, u suštini jednostavan.

brzo se razvija. Ipak, bez sistematskog rada s mla
dima, prepušten stihijskom razvoju kroz podsavezno 
prvenstvo, koje često gubi svoju regularnost, nije na
čin na koji čemo doći do kvaliteta.

U ostalim sportovima ili gotovo , nemamo aktiv
nosti ili je neznatna. Odbojka, sport u kojem smo 
jedno vrijeme bili najbolji na Jadranu, gotova da ne 
postoji. Jedriličari kao da se i ne takmiče, a atleti
čara se više niko i ne sjeća. Radničke sportske igre 
se održavaju, ali veliki radni kolektivi kao TLM »Boris 
Kidrič«, Tvornica elektroda i ferolegura, »Elektra« i 
»Velimir Škorpik«, koji su svojevremeno bili čak i 
nosioci sportskog života Šibenika, postižu vrlo skrom
ne rezultate, ukoliko uopće i učestvuju.

U 1965. godini možemo, dakle, izdvojiti vrlo zna
čajne rezultate, nekaliko čak i blistavih. To je ona 
sjajna strana medalje. No, postoji i druga strana, 
koja je tamna. Bilancom 1965. nikako ne smijemo 
biti zadovoljni. Zato želimo nogometašima da se 
svi zdušno bore za bolji plasman, veslačima da ih 
bude više, pa će biti i više trofeja kao »zJatno veslo«, 
plivačima da postave kamen temeljac zimskom ba
zenu, košarkašima asfaltno igralište, stolnotenisačima 
prostorije, biciklistima-bicikle, rukometašima da se 
ujedine i tako budu jači. Još više želimo da od
bojkaši, atletičari i jedriličari nađu sebe i obogate 
naš spartski život.

To su stvarne želje ljubitelja sporta našega grada 
sportašima za Novu 1966. godinu, pa makar na ta
blicama i ne bili prvi. SMI

PROTIV PLANIRANJA GUBITAKA

Skupština općine Knin odbila je 
da dade suglasnost na odluku Ko
munalne zajednice socijalnog osi
guranja poljoprivrednika Knin koja 
se odnosila na uvođenje stope o o- 
snovnom doprinosu za zdravstveno 
osiguranje za 1966. godinu, jer se 
predloženom stopom ne mogu osi
gurati potrebna sredstva za normal
no poslovanje Fonda poljoprivredni
ka, koji uz to duguje znatna sred
stva iz prošle i prijašnjih godina, 
što nije samo slučaj kod kninske 
Komunalne zajednice poljoprivrednih 
osiguranika.

Odbijajući spomenutu odluku, u- 
pućena je preporuka skupštini te 
Komunalne zajednice da još jednom 
razmotri odluku o uvođenju stope 
osnovnog doprinosa za iduću godi
nu.

IZABRAN ČLAN SAVJETA
PEDAGOŠKE AKADEMIJE

Rješenjem Skupštine općine u Kni
nu, za člana savjeta Pedagoške 
akademije u Šibeniku izabran je 
Dušan Bursać, nastavnik osnovne 
škole u Kninu.

OSNIVAČKE SKUPŠTINE SINDI
KALNIH ODBORA RADNIKA NA
ŽELJEZNICI

Prestankom rada Sindikalnag od
bora 2TP Knin, koji je do sada obje
dinjavao rad sindikalnih organiza
cija na čitavom području toga po
duzeća, počet će djelovati sindikalni 
odbori na nivou pogona-sekcija ŽTP 
Zagreb.

U Kninu su već održane osnivačke 
skupštine sindikalnih odbora saobra
ćajne sekcije, sekcije za vuču vla
kova i sekcije za pruge. Još treba da 
se održe osnivačke skupštine (27. XII) 
u Splitu i Ogulinu, na kojima će

biti izabrani sindikalni odbori tamo
šnjih sekcija za pruge.

ELEKTRIFIKACIJA KOLUNDŽIJA

U dijelu Donjeg Žagrovića, gdje 
se nalazi 40 domaćinstava u zase- 
oku Kolundžije — dobit će krajem 
ove godine električno osvjetljenje. 
Sve pripreme su zdvršene. Novogo
dišnja noć u Kolundžijama proteći 
će zaista u veselom i svečanom ras
položenju. Električno svjetlo na pra
gu Nove godine označit će i novo 
razdoblje u životu mještana Donjeg 
Žagrovića.

»KLUZOVA« PRODAVAONICA
PRVA U KNINU ISTAKLA CIJENE
U NOVIM I STARIM DINARIMA

Prodavaonica beogradske konfek
cije »Kluz« već je istakla cijene na 
svim artiklima, označene u novim i 
starim dinarima. To je prva trgovač
ka radnja u Kninu keja je to učinila.



DIFERENCIRANJE OBLIKA DRUŠTVENOG DJELOVANJA

SAHIOUPRAVLJA\JE PROTIV OBJEKTIVI\IH ZAKOISIITOSTI IMEMA
Nema potrebe dokazivati i objašnjavati prisutnost i ko

risnost ekonomskih kategorija, zakonitosti i principa u našoj 
privredi, kao što su zakon ponude i potražnje i ostala pravi
la tržišta, zakon vrijednosti, princip rentabilnosti, orijentacija 
na dobit, itd. Dakle, u svim t!m odnosima postoji nešto što 
se ne može mijenjati shvaćanjima, željama i potrebama; bar 
ne u svojoj suštini. Privredne mjere su upravo imale za cilj 
da se te zakonomjernosti još jače istaknu, te da se na njih 
postavi cjelokupni ekonomski i društveni stimulans, i to 
mnogo više i različito nego prije. Privreda se može razvijati 
i jačati samo ako poštuje svoja vlastita pravila i norme. Sve 
ono što je u njoj umjetno i isforsirano ima prolazni karakter, 
a što opet ostavlja duboke tragove i posljedice.

P E R S P E K T I V E
EKO N O M IKA  KAO  KO ZM O PO LIT
SKA  KA TEG O RIJA

Ukoliko se u određenom društvu 
proizvodi za potrebe trž 'ita , onda 
ekonomika koja odražava i regulira 
tu proizvodnju jedino može imati- 
robno-novčani karakter, bez obzira 
na to kako mi zvali te odnose i eko
nomiku. U suvremenom društvu (u 
okviru m eđunacionalne razm jene do
bara), gdje svijet predstavlja jedno 
ogromno tržište roba, prizna se i 
vrednuje samo jedan oblik proiz
vodnje. Ekonomika time postaje 
kozmopolitska kategorija , koja ne 
prizna strukturu društvene nad grad
nje. Na Zapadu, kao i na Istoku 
(istina u jednom specifičnom o b li
ku) produkcija se vrši za potrebe 
tržišta. U Sovjetskom Savezu u peri
odu »dirig iranih« teorija , zakon vri
jednosti je  bio potpuno ignoriran, 
kao i mnogi drugi ekonomski prin
cip i. Treba istaći da je  to vrijeme 
kada je  ta zem lja vrlo malo učestvo
va la  u m eđunarodnoj razmjeni roba 
i kada su proizvodnja i d istribucija 
bili u detalje  p lan irani i usm jeravani 
odm.inistrativno. Zakon vrijednosti je 
u takvim okolnostima bio p a ra liz i
ran.

D anas .međutim, SSSR  izlazi iz 
svojih ekonomskih okvira i usposta
vlja  privredu na općevažećim princi
pima. Tu smo kom paraciju istakli s 
tendencijom da neke pojave i odno
se parale lno  promatramo, pošto su 
nam mnoga pitanja zajedn ička , k a 
ko u bazi, tako i u nadgradnji.

Povest ćemo se tako malo misl'- 
ma sovjetskog ekonomiste G . Lisič- 
kina. »Zakon vrijednosti, robno-nov- 
čan i odnosi, d jeluju i tada kada ih 
ne priznaju. U tom slučaju  oni d je 
luju protiv ljudi koji pokušavaju da 
grade ekonomiku na temelju svojih 
m išljenja i že lja . Mnogo je  bolje i 
efikasn ije  ne trošiti snagu na bes
mislenu borbu protiv onoga što nije 
u našoj moći da izmijenimo. Jer, mi,

na prim jer, ne sporimo da li treba 
priznati zakon očuvanja energije ili 
ne: rrii la j zakon tretiramo kao ob
jektivnu činjenicu i, poznavajući ga, 
koristimo ga u praksi. «

IN JEKC IJA  D O TACIJAM A 
VEN CIJAM A

SUB-

To navodimo s razloga što je kod 
nos vrlo aktuelno i problematično p i
tan je principa rentabilnosti. To po
kazuje stupanj konkurentske sposob
nosti na svjetskom tržištu. N adalje  
se time ob jašn java čin jen ica da 
smo zakon vrijednosti mnogo više 
priznavali u teoriji nego u praksi, 
više na riječim a nego na djelu. 
Znamo za poduzeća i ostale radne 
o rgan izacije  koje su manje društvu 
dava le  nego od njega uzimale. One 
su egzistirale u administrativnom, 
socijalnom  i ekonomskom . konglo
meratu. 1 u najkritičn ijim  s itu ac ija 
ma svoj opstanak su osiguravale 
» in jekcijam a« zvanim dotacije , sub
vencije , premije i regrese. Već u 
samom početku provođenja privred
ne reforme bilo je  pojedinaca koji 
su se zabrinuli nad tim što će naša 
ekonomika početi živjeti po svojim 
vlastitim pravilim a, bez samilosti 
premca onima koji proizvode svoje 
robe skuplje od vrijednosti rada i 
onoga što je  uloženo u tu robu. 
Tako se na pojedinim mjestima htje
lo vršiti tu složenu i dalekosežnu 
»operaciju«, a da nitko u tome ne 
osjeti bol. To je  isključeno. I uz 
anesteziju ili narkozu pacijent u 
takvim prilikam a neminovno mora 
osjetiti bolove, prije ili kasnije .

REN TABILN O ST BEZ ZAHVATA 
A D M IN ISTRAC IJE

Pođimo da lje  mislima L is ićk ina : 
»Bilo bi mnogo korisnije udubiti se 
u proučavanje kako objektivno po
stojeći ekonomski zakon d jelu je u 
socijalizm u i Što je  moguće učiniti

da bi on najbo lje  bio iskorišten u 
interesu naše ekonomike«.

Za nas bi, također, bilo korisno 
kada bismo se više udubljivali u pro
učavanje fenomena zakona vrijed
nosti. Ukoliko bismo se m aksim al
no ang ažira li i postavili prema tim 
objektivnim zahtjevim a, onda bi se 
postepeno i sigurno počelo rješavati 
niz bitnih p itan ja , koji bi se javili 
u jednom nekompromisnom zahvatu 
kao što je privredna reforma (ne
zaposlenost, rekonstrukcija pogona, 
osposobljovanje kadrova i drugi po
pratni problemi). A li, čudno je u 
našem slučaju to što i pored nago
vješta ja o čvrstini kojom- se prišlo 
saniranju privrede, nitko ne »pro
pada« i skoro su svi »sposobni« da 
privređuju. N ikakva m agija u tome 
nije mogla učiniti čuda, jer i pored 
određenih adm inistrativnih zahvata 
u privredu, može se sa određenom 
točnošću ocijeniti što je u toi eko
nomici rentabilno, a što nije. Princip 
rentabiliteta, kao i zakon tržišta, 
treba po nečijim  shvaćanjim a obo
jiti crvenom bojom ili zahvatim a a d 
m inistracije, da bi se ta ekonomika 
zvalo socija listička i tako razlikova
la od kap ita lističke. Ako neki radnik 
napravi cipele vrijedne pet tisuća, 
one će prema tome soadati u so c ija 
lističku produkciju, ukoliko mu dru
štvo za njih plati šest tisuća d inara, 
To neki nazivaju briaom o čovjeku i 
nagrađivanjem  prema radu.

EKO N O M IKA  KAO  FUN DAM EN - 
TALNO ST

U polemikama sa shvaćanjim a s li
čnim Lisiokinu neki ekonomisti (i ne 
samo ekonomisti) p ita iu ; »Cime će 
se naša ekono'mika razlikovati od 
kapita lističke?« Na postavljeno p i
tanje Lisičkin daje simboličan odgo
vor: »Razb ijan je  atoma se kao ener
g ija  može iskoristiti u interesu ži
vota i mira, a li i u cilju  rata i raza
ran ja . Sve zavisi od toaa koko se i 
kakvim nam jeram a koristi ta ener- 
» îja. Upravo tako stoje stvari sa za 
konom vnilednosti.

U sociialiizmu taj se zakon m c:a 
iskoristiti u interesu plonskog i pro- 
porcional-nog razvoja privrede, jer 
socijaHzam otkriva sasvim nove mo 
oućnosti 70 uktanionje stihijskoo i 
razornog d jelovoaja zakona vrijed- 
nc^ti«.

Kakve su to monti'^nosti i u čemu 
se one sasto je? Njih ima mnogo,

ali iz toga kompleksa uzet ćemo 
samo jednu — sam oupravljanje. Iz 
'iznesenog razm atranja proizašlo bi 
da ne postoji ni posebna ekonom-ka 
koja bi se zvala ekonomika sam o
upravljan ja . Sam ouprava se ovdje 
jav lja  kao jedan subjektivni faktor 
koji utječe na tempo razvijan ja pro
izvodnih snaga i proizvodnih odnosa, 
ali ne tako da bi ih kvalitouivno mi
jen jao  dok u međunarodnim razm 
jerim a postoji tržište, Odatle bismo 
trebali poći u analizi ovog problema. 
Sam oupravljan je ne bi postiglo cilj 
ukoliko bi date zakonitosti koje v la 
daju u robnoj proizvodnji degrad i
ralo, deformiralo ili preinačavalo . 
odnosno stvaralo neke nove koji ne 
viodaju u prostoru i vremenu njego
va d je lovanja . Sam oupravljan je for- 
nni.ro i izgrađuje hum anije ekonom
ske odnose, djelu je u pravcu m ak
simalnog angažiran ja pojedinaca u 
pravcu povećanja produktivnosti ra 
da i rac ionalizacije  proizvodnje. 
Ovokov društveni, socija listički cd- 
nos, to nemože postići m im oilaže
njem i apstrahiranjem  pravila koja 
nameće i koja traži ekonomika. Kod 
nas ipak postoji ponegdje izvjesno 
identific iranje privrednih odnosa sa 
samoupravnim , to jest ekonomiku se 
shvaća kao oblik društvene nadgrad
nje, a ne njenu fundam entalnost i 
polaznu osnovu, koja determinira o- 
stale obli'ke društvenog života. Eko
nomske kategorije postaju predmet 
polemika i o tome treba da se iz
jašn java ju  upravljači da bi se time 
osigurala neka kvazidem okracija. To 
je isto toliko potrebno kao i d iskusi
ja  o tome da li da se u brodograd
nji prizna Arhimedov zakon prilikom 
konstrukcije i gradnje broda. M išlje
nja smo da bi polemike o tome 
među konstruktorima bile dosta ja 
love i do bi one predstavlja le jedino 
gubljenje vremena.

DA LI JE SVE TO PO TREBNO

Ukoliko neka privredna organ iza
cija  rodi i pored toga što od društva 
više oduzima nego što mu daje (tj. 
nerentabilna je ), onda ona predstav
lja kočnicu ne samo ekonomskog 
već i društvenog razvitka određene 
sredine. (Time se ne misli poistovje
titi one vidove djelatnosti koji su 
društveno neophodni bez obzira na 
stupanj produktivnosti rada i koje 
kao takve društvo mora da potpo
maže). U takvim proizvodnim organi

zacijam a r i sam oupravljanje ne mo
že imati svoj puni značaj.

U posljednje vrijeme kod nas se 
pristupa intenzivnijoj akciji oko in 
tegracionih procesa, kao objektivnoj 
potrebi i zakonitosti u suvremenim 
privrednim i društvenim kretanjim a. 
Međutim, to se popraćuje re
ferendumima, političkim ub jeđ ivan ji
ma i ostalim sličnim sredstvima. Da 
li je sve to potrebno? Sam ouprav
ljan je  predstavlja oblik društvenog 
d jelovanja koje stvara najširi poticaj 
za razn’.ah društvenog progresa, koje 
je prevazišlo sve vidove građanske 
dem okracije, Ono, kao najpotpuniji 
izraz socija lističkih odnosa, temelj' 
se no društvenim sredstvima za pro
izvodnju. Sva ta preimućstva potreb
no je maksimalno koristiti.

Ako koncentracija sredstava za 
proizvodnju u pravilu osigurava veću 
rentabilnost i ako se te činjenice 
nedvojbeno prezentiraju, ima li po
trebe da se 0 tome ekonomskom 
principu i odnosu polemizira i da 
ta ekonomska kategorija postane 
predmet iz jašn javan ja  i od lučivan ja?

IN G EREN C IJE  DRUŠTVA

Ako rentabilnost predstavlja eko
nomsku kategoriju, da li ima rezo
na da se ona ignorira nekim van j
skim sredstvima, pa dolazila ta sred
stva čak sa sjednica radničkih sav je
ta? Drugim riječim a, što će biti s 
integracijom na onim mjestima gdje 
se za nju (pa prema tome i za ren
tabilnost) ne izjasne proizvođač'? 
Rentabilnost i ostali ekonomski prin
cipi podredit će se isforsiranoj de
m okraciji. N adalje , ta čin jenica će 
postaviti jedan da ljn ji problem. K a 
kav tretman dati imovini kojom u- 
pravlja ju  radne organizacije , bilo 
one koje su sklone ekonomskoj, o- 
pravdanoj integraciji, bilo one koje 
joj nisu sklone? Kakva vlasnička I 
posjedovna svojstva imaju ta sred
stva, odnosno ta im ovina? Na jednoj 
strani tvrdimo da ona predstavljoiu 
društvenu imovinu, to Jest imaju tak
va obilježja da nitko ne može s n ji
ma apsolutno raspolagati. Ona slu
že za upotrebu i iskorištavanje pro
izvođačima koji njima rukuju, o po
sredno i svim ostalim članovim a za 
jednice. Ukoliko pojedina radna or
gan izacijo , i pored svih predočenih 
ekonomskih opravdanosti, neće da

EKONOMSKI PRAVCI RAZVOJA POLJOPRIVREDE U ŠlBEl\SKOJ KOMlJl\l

D O B R E  K A D R O V E  T R E B A  BOI-«JE
ST IM ULIR ATITransformacijom stanovništva selo-grad nameće nam se 

diskusija o tome kako postići adekvatne ekonomske efekte 
u poljoprivredi šibenske komune u komparaciji sa ostalim 
privrednim kretanjima i sa smanjenom radnom snagom u 
poljoprivredi. To je pitanje osobito aktuelno sada, kada na 
startu 1966. godine i kroz privrednu reformu u cjelini svi 
društveni faktori i na svim nivoima pridaju važno mjesto po
ljoprivredi. Kroz četiri mjeseca djelovanja privredne reforme 
ova orijentacija na poljoprivrednu proizvodnju posebno je 
naglašena kroz politiku cijena i tržišni melianizam.

S ituacija  je  takva i na našem pod
ručju — da više nemamo seoskih 
d isku sija : kud ćemo s vinom, cijene 
destim uliraju vinogradarstvo, poljo
privrednik ne može dia egzistira zbog 
nepovoljnih cijena poljoprivrednim 
proizvodima, i si. Evo sada smo na 
pragu ©misije novca novog d inara . 
Revalvacijom  d inara prvi put iza ra 
ta stvorit će se njegova konvertibil
nost, što znači da će i d inar po
stati čvršća valuta i da će biti pri, 
znat u međunarodnom trgovinskom 
prometu kao deviza na stianim  tržiš
tim a. D akle , prestaje prigovor s ta l
nog padan ja vrijednosti d inara , p ri
govor koji n ije bio uvijek na mjestu, 
je r i druge valute u svijetu padaju 
usljed raznoraznih ekonomskih raz
loga, prigovor koji je  ipak n a jjasn iji 
bio fiz poljoprivrednog am bijenta. 
Sade će on otpasti. Koliko god je 
bilo konferencija SSRN , iz usta di- 
skutanata sa sela uvijek smo čuli 
iste ili slične izraze : kad se sum i
raju svi troškovi proizvodnje i fiska l
ne dažbine u poljoprivredi, tada 
poljoprivredniku (proizvođaču) ne 
ostaje ništa i ne može da egzistira.

Međutim, našim novim m jeram a i 
poljoprivredni proizvođač dobiva svo
ju društvenu i ekonomsku ulogu u- 
opće, pa tako i u našoj komuni. 
A li, kuda usmjeriti našu šibensku 
poljoprivredu? gdje je  njezin start? 
kako se uklopiti u nova kretanja i 
koje mjere poduzimati po da se 
postignu što efikasn iji društveni i 
ekonomski rezultati?

Po našem m išljenju, najefikasn iji 
ekonomski efekti postigli bi se tada 
kada bi se podstakle veće aktivnosti 
postojećih poljoprivrednih zadruga. 
Toj bi podsticaj trebao biti dvostru

ko an g až iran : prvo, uvećavanjem 
zadružnih ekonomija gdje one po
stoje i form iranjem novih, a drugo, 
o jačati organizaciono zadružne ko- 
drove u tem smislu da oni budu no
sioci poljoprivredne aktivnosti po se
lima naše komune.

Početi sa aktivnošću kooperiranja 
s poljoprivrednim proizvođočima, o- 
sobito za proizvodnju dalm atinskih 
specifikum proizvoda: u proizvodnji 
ranog povrća, u uzgoju krava i pro
izvodnji m lijeka, u proizvodnji d a l
matinskog pršuta, u proizvodnji vo
ća (višn ja , smokva, badem, itd), u 
asonaciji maslinarstva (stručna po
moć uzgoja), u asonaciji v inogradar
stva, itd. u proizvodnji sadnica i 
prskonju voćnih stabala , i si. u 
uzgoju buhača i u m ehanizaciji sred
stava za usluge poljoprivrednicim a.

Stručni kadrovi zadruga trebali bi 
odlaziti na selo li upućivati ljude na 
takav vid proizvodnje i suradnje so 
zadrugom. U početku se treba z a 
dovoljiti i s nekoliko poljoprivredni
ka iz sela , a postepeno će se pove
ćavati masovnijo kooperacija . Zar 
nam nisu poznata iskustva Iz unu
trašnjosti? Ni tamo nije bilo masov
nosti odjednom, već postepeno, tako 
da se sada takav vid proizvodnje 
prihvaća kao pravilo. Ništa se neće 
uspjeti ako se čeka da netko sa 
strane to pokrene, niti da se čeka 
na to da se seljak  sam sjeti i dođe 
da traži kooperaciju.

Iz početka nisu potrebna ni ve
lika sredstva. Računa se da bi u 
početku trebalo prosječno nekoliko 
m ilijuna d inara po zadruzi, a li s tim 
da se seljaku garantira otkup uzgo
jene kulture ili proizvedenog m lijeka.

ZAD RU ŽN E EKO N O M IJE

U zadružne ekonomije do sada je 
objedinjeno samo 554 ha površine; 
od toga: oranica 245 ha. voćnjaka 
239 i vinograda 11 hektara. To znači 
da od ukupno 59.466 ha obradivih 
površina u komuni, na zadružni, tj. 
društveni sektor otpada 0 ,9 3 %  po
ljoprivrednih obradivih površina. Ako 
se uzme u obzir čin jen ica da je u 
Jugoslaviji oko 1 4 %  obradivih po
vršina u društvenom sektoru, onda 
se tek može razumjeti u kolikom smo 
zoostatku na ovom startu. Nema 
mjesta prim jedbi da je naš kraj 
krševit, i si. pa da zbog toga ne 
raspolažemo potrebnim uvjetimo za 
proširenje društvenog sektora, i si. 
U našim uvjetima mi nismo niti na 
početku s tom aktivnošću, je r naše 
područje zahvaća jedan dio Ravnih 
kotara, Jednog od najpovoljn ijih  pre
d je la za dalm atinske kulture i for
m iranje društvenog sektora.

Kada bi zadruge prestale s trgovi
nom i drugim djelatnostim a koje nisu 
neposredno poljoprivredne, tada bi 
se našle forme i mogućnosti a n g a 
žiran ja na sektorima koji bi zahvatili 
podsticaj razvoja poljoprivrede u 
raznim obl'icima, je r bi se našla obo
strana stim ulacija \ zadruga i poljo
privrednika, te ja čan je  poljoprivred
nog društvenog sektora.

U toku je izgradnja »zatonskog 
priključka«, dionice puta koji će naj- 
neposrednije povezivati najplodnije 
površine naše komune sa Šibenikom. 
Na tom mjestu vrata su se od- 
škrinula ne samo zo jednu važnu 
saobraćajn icu  nego i za jedan eko- 
nomsko-poljoprivredni start našeg 
područja. S druge strane, transfor
macijom stanovništva selo-grad po
javile  su se izuzetno povoljne moguć
nosti i za kooperaciju i za uvećavanje 
zadružnog sektora poljoprivrede. Za 
kooperaciju zbog toga što su og
raničene mogućnosti individualne 
m ehanizacije i rodne snage u po
ljoprivredi, a ZO povećanje društve
nih površina u vidu ekonomija, i si. 
zbog togo što se jedan dio ljudi 
koji su našli svoju egzistenciju na 
novim radnim mjestima želi oslobo
diti svog kom adića zemlje, i si. Z a 

druge treba samo okrenuti k pravom 
cilju  i dati im više moralne nego 
m aterijalne podrške, One su za s a 
da prepuštene same sebi i u kadrov
skom i u političkom pogledu, o ta 
dva faktora su upravo na jnača jn ija  
u ovom trenutku.

Poslužimo se -iskustvima nekih z a 
družnih ekonomija. To iskustvo, po 
našem mišljenju, najbolje bi bilo 
kao prim jer ono u Bratiškovcima, V i
taln iji zahvat toga iskustva na posto
jeće ekonomije već bi dao d rag o 
cjene rezultate. Međutim, mi prepu
štamo stvari stihiji, a često s podo- 
zrenjem gledamo (svatko iz svoga 
kuta) na nečije uspjehe i dobre re
zultate iz raznoraznih razloga: '>Pra- 
vi se pametan, a ništa nije bolji od 
nas«.

Angažirajm o sve svoje snage ha 
ovom sektoru privrede, i poslanike, i 
društvene organizacije , i organe v la 
sti, i druge institucije. Za nas je  to 
dvanaesti sat u jeku provođenja 
privredne reforme no našem pod
ručju. Angažirajm o dobre poljopri
vrednike, uključujući onog iz Pokrov- 
r>iko Lučića, onog Č a lića  iz Š iben i
ka i niz dobrih se ljaka poljoprivred
nika, Rezultati se onda sigurno, mo
raju postići.

Naš je start dobar. Imamo 59.466 
ha obradivih površina. Imamo dobar 
stočni fond, moda nije ni 50 /̂o od 
onoga što bi se moglo postići. Im a
mo i dobre kadrove, samo ih treba 
stimulirati — i oni će se tada raz
mjestiti prema svojim sposobnostima 
i ključnim mjestima privrede, oso
bito poljoprivrede. - b -

STA K L EN IK

NA

K.AŽINA^IA

pristupi integraciji, kakvu ingeren
ciju ima društvo kao cje lina prema 
toj o rgan izaciji? Ako društvo tu ne 
može imati određeni autoritet, od
nosno određeni instrument — da in 
teres te radne organizacije poisto
vjeti sa širim interesom — onda ta 
sredstvo poprimaju izvjesna v las
nička svojstva. Mi se uvijek plašimo 
do taj autoritet ne stavimo u kom
petencije države. On čak i ne moro 
biti administrativni instrument ili ne
ka klasična institucija, već neka dru
ga instanca (ustavni sud, pravosudni 
organ, i si).

Mi ovu pojavu analiziram o preko 
ekonomskog principa rentabilnosti. 
Isto tako smo mogli problem pro
matrati na re laciji ekonomika — sa 
mouprava i sa nekih drugih aspe- 
kata, koji bi u biti davali isti od
govor.

A AKO  O RG A N IZA C IJA  RAD I S
G U B IC IM A

Moramo naglasiti da svako uprav
ljan je , pa tako i sam oupravljanje, 
koje djelu je protiv objektivnih za 
konitosti nema perspektive. Ako se 
organi upravljan ja neke radne or
gan izacije  orijentiraju na proizvod
nju koja nije interesantna tržištu i 
ukoliko proizvedena roba ne može 
podmiriti njene troškove proizvodnje, 
onda ni najveći stupanj upravljačke 
svijesti neće omogućiti opstanak toj 
o rganizaciji (ako jo j to ne osigu
raju adm inistrativne »injekcije«).

Kada se govori o rentabilnosti, t i
me se ne inzistira na dobit po svaku 
cijenu i po bilo kakvim uvjetima. U 
tome se polazi odatle da se osigura 
brži i skladniji razvoj postojećih od
nosa.

Samoupravu se nedovoljno nauč
no promatra u kom paraciji sa osto- 
lim društvenim i ekonomskim po ja
vam a. O vaj fenomen se mora prven
stveno gledati kao vid deetatizm a, 
dakle kao društvenu nadgradnju i 
upravljan je općim društvenim poslo
vima, kao aktiviran je velikog broja 
članova društvene zajednice.

Ono što postoji kao objektivna 
stvarnost i kao agens napretka, ne 
može se postavljati u korelaciju  sa 
čovječjim  željam a. Ljudska svijest i 
aktivnost treba da to podredi svo
jim  interesima i potrebama, rac io
nalno I znalački. Dakle, zakon vri
jednosti kao ni Arhimedov zakon ne 
možemo premodelirati prema svojim 
preokupacijam a; možemo jedino su
protno da preokupacije usmjerimo 
na najpotpunije korištenje tih zako
na. Iz toga bi proizašlo da sam o
uprava bezuvjetno (i bez referendu
ma) prihvaća sve one oblike aktivno
sti i udruživanja ko|i joj osiguravaju 
najpotpunije korištenje privrednih 
potencionala.

Svaka radna organizacija treba da 
sebi sama osigura egzistenciju i svoj 
opstanak, a ne da to bude nekoli
ko alasova odbornika na sjednici 
skupštine općine, dok se ana liz ira  
njen deficit. Ni na svjetsko tržište 
se ne mora izlaziti ako se ne po
sjeduje konkurentsku sposobnost.

KAD O RG AN  N EPRAVILN O  
O D LU Č I

Ovu oblast društvenog djelovanja 
treba isto tako razgraničiti i od osta
lih oblika aktivnosti. Događa se da 
se neki organi upravlian ia tvrdokor
no postave prema određenim tehno
loškim rješenjim a pojedinih inženjerrj 
i tehničara, tako da se sva njihova 
nasto jan ja i rad d iskvalificiraju  na 
sjednici — neargumentiranim činie- 
nlcam a. Zatim se temeliitim a n a li
zama pokaže da je dotični organ 
upravljan ja na svojoj sjednici »m la
tio praznu slamu«, g lasajući i nad
g lasavajući samog sebe, a da nije 
ušao u tehničke norme i svojstva 
konstrukcije. Događa se da oraani 
upravljan ia raspravlja ju  o tome da li 
da postupe prema nekom društve
nom mjerilu ili na neki drugi način. 
U lazi se u invensticije (g lasa se o 
n jim a!) i onda kada ne postoji do
kum entacija o njenoj opravdanosti. 
Takvo shvaćar>je samouprave je a- 
narhističko i proizvoljno. Time jo j se 
daju ingerencije, ne da razvija po
stojeće odnose, već da Ih degradira 
i destruktivno se postavlja prema 
njima.

Svaka čovječja aktivnost ima svoja 
vlastita pravila i metode. Njih uprav
ljači trebaju svestrano proučavati i 
upoznavati, kako bi ih mogli što v i
še koristiti u proizvodnji i kod od
ređivanja međusobnih odnosa. R ad 
ne ljude je zato potrebno mnogo 
više osposobljavati da ovladaju po
trebnim znanjima i da putem nauč
nih saznanja i dostignuća usm jera
vaju društvene poslove i društveni 
razvoj. B. K a lt



Da se podsjetimo na prošlost grada

Turska karavana prispjela u Šibenik. Crtež iz djela 
Vriarte — druga polovina XIX stoljeća.

"  ^

'< //

Šibenik u prvoj polovini XIX stoljeća, litografija štampa
na u Pragu.

Fotografija Šibenika iz 1875. godine snimljena pri
godom dočeka cara Franje Josipa I u Šibeniku. Na foto
grafiji se vide zidine (s kulom) koje su išle od kaštela Sv. 
Ane sredinom današnje tržnice do zgrade Narodnog kazali
šta.

Šestoro ljudi u kupeu prvog razreda nije sc do sada poznavalo. 
Pa, nisu ni pokazivali neki interes da se upoznaju. Svatko je bio zauzet 
svojim mislima oko smještaja gomile stvari i dosadom dalekog putovanja.

Sištanje pare pod prozorom potcrtcJValo je neprijatnu tišinu pred 
odlazak. Nc, to je trajalo samo dotle dok se golema kompozicija nije 
pomaknula sc svoga mjesta nekako naporno, teško, cvileći pod teretom 
svega što nosi.

Tada je progovorio čovjek napadno visokog čela, prosjede koše, pe
desetogodišnjak dubokog, melodioznog glasa.

»Nismo ni krenuli, a već kasnimo pet minuta, konstatirao je on 
pošto je prelistao nekoliko stranica »Reda vožnje«. »Nadoknadit će to 
oni gore po ravnici, ali naša željeznica nije principijelna.«

Težak iz Dubrave koji je sjedio pored njega odmahne rukom: »Malo 
prije ili malo kasnije — šta mi tu gubimo? Ionako svi putujemo kartama 
za godišnji odmor.«

Ta slučajna lim  ironija jedva da je bila primijećena.
»Da«, javi se opet čovjek nešto glasnije, »samo to se sada više ne 

bi smjelo događati. Zar i željeznica ne radi po učinku?«
Ulazi kondukter i vrš' pregled karata.
»Dokle nas pratite? — upita znatiželjni putnik. Sigurno do Novske?«
»Ne, do Bosanskog Novog!«
»Znači, radite kraće nego oni naši gore, a primate sigurno iste

ploče . Ili m ožda i veće?  Tako je  to kcd  postoji toliko za je d n ica  2TP
u zem lji. D ije lite  i viškove, a ipak sporo o b n av lja te  vozni park.«

»Kakvi viškovi!? Primamo ponekad i 80 posto! Doviđenja! Moram 
dalje.«

»Znam  ja  že lje zn icu« , opet će čovjek . »Jednom  sam prije  rata m orao 
p latiti kaznu od 20 d in a ra . Čudno je to b ilo . Žurio sam  na v lak  koji je 
vozio ondašn jeg  engleskog  k ra lja  Ed va rd a . Z n cte , onoga koji se od rekao  
p rije sto lja  zbog jed n e  žene. Uskočio  sam  u vagon po sljedn jeg  č a sa  — 
bez karte . Tražio  sam  od konduktera , a li je  odbio da mi izda kartu je r 
je  to bio » sp e c ija ln i v lak« . M orao sam  još p latiti i g icbu  od 20 d in a ra . 
O b išao  sam  sva n ad leštva  ža leć i se. 1 m in istarstva . U za lud , R ek li su 
mi da mogu tužiti sam o k ra lja . S a lil i su se, n aravno . A li ja  još n isam  od 
toga odustao . M islim  da on i d an as  stoji bo lje  od m ene!«

Težak iz Dubrave, kojem je pod košuljom virila debela mornarska 
majica, namještao je svoje demižone pune vina.

»Koji me vrag natira da sve ovo vozim!! Ali moj sin iz Beograda 
piše; »Stari, dođi bez svega, samo ne bez vina.«

»Vi imate vina, ali morate kupovati hranu, opet če čovjek. Sam se 
čudim kako vaš seljak sastavlja kraj s krajem. Šta u tom kamenu može 
da raste?«

»Ah, raste. Nađe se. Nismo mi puno izbirljiv svit.«
I ra sp ričao  se opet čovjek s visokim  če lom :
»Da bar imate pašnjake, imali biste i mesa. Samo, vidite, i pašnjaci 

su preživjeli. Mi stoku držimo u stajama. Isto i Slovenci. To se bclje 
isplati. Zemlja se čuva, i trava i usjevi. U Sloveniji nemate hrane po paš
njacima. A vi sigurno kupujete hranu za stoku?«

»A, vraga' Hranimo je svačim!«
»A li dobro m lijeko  može dati sam o krava ko ja se h ran i dobrom 

hrenom .«

Šibenik je započeo svoje postojanje kao utvrda na jed
nom istaknutom mjestu, koje dominira velikom prirodno.m 
luko.m smještenom po sredini nose obale.

U XVI, a pogotovo u XVII st, postao je veoma značajno 
utvrđenje na istočnoj obali Jadrona, okruženo jakim zidino- 
ma i okolnim tvrđavama. Istovremeno gn je njegov urba
nistički lazvitak pretvorio u jedno od najslikovitijih mjesta no 
jadranskoj oboli.

Zbog svega toga on je obraćao na sebe pažnju umjet- 
nika-grafičara, kartagrafa i graditelja, koji su nam svojim 
djelima zabilježili njegov izgled u prošlosti.

Najstariji sačuvani radovi, koji prikazuju Šibenik, potječu 
iz XVI st. To su bakrorezi, od kojih se neki više a neki manje 
odlikuju vjernošću prikaza i preciznošću izrade.

Iz XVI St. osobito je  vrijedan jedan crtež, keji predstavlja 
šibenski škver.

Od radova iz XVII st. treba istaknuti crteže rađene za 
katastik šibenske bolnice Sv. Marije i Lazara, te radove mle
tačkog kartografa i geografa V. Coroneilija.

U XVIII stoljeću nastao je interesantan i nedavno otkri
ven crtež francuskog graditelja i slikara Clerisseau-a, koji 
prikazuje dio obale s kompleksom oko stole crkve Sv. Jakova.

Nekoliko radova u tehnici litografije prikazuje nam Ši
benik u prvoj polovini XIX stoljeća.

Zahvaljujući susietljivosti drugova iz Muzeja grada Ši
benika, u našem listu donosimo nekoliko radova koji će nam 
bar donekle dočarati lice našega grada u prošlosti.

Pogled na zidine u Docu. Zidine su se prvobitno spu
štale do mora, a početkom XX stoljeća je njihov donji dio 
porušen da bi se izgradio put do uvale u Docu.

Bakrorez iz djela »Iheatrum Europeum« od Matea Meri- 
ana da Bazilea iz prve polovine XVII stoljeća.

Stari pazar.

Draga gledana sa zapadne strane prije nasipanja -  
prije I svjetskog rata. U to je vrijeme Draga služila kao pri
stanište manjim brodićima.

Reportaža

Čovjek
koji je
znao
sve

»Malo ti mi pijemo mlijeka. Nešto malo prodamo, nešto za djecu. 
Ja imam dosta i pčela.«

»Sa pčelama valja znati raditi. Imam ih ja u Staroj Pozovi bez
broj . . , «

»Ubole me nekidan tri odjednom«, žali se težak. »Leđa nisam mogao 
uspraviti, ruke mi natekle.«

»Znate kako se to radi? Uzme se jedna velika pčela. Uhvati se lijepo 
lagano za krila i prinese se ruci da vas ubode.

Ali treba biti oprezan! Ne dozvolite da duboko zarije svoju žaoku, 
samo na površinu kože. Uza žaoku ostane sitni mjehurić tekućine. To 
treba izvaditi. Tako nekoliko puta. Skupiti otrov i uštrcati u krv. Malo to 
boli, ali si kasnije imun i ništa ti ne smeta. Ni stotine uboda. Samo to 
ne vrijedi za žene. One imaju debelu kožu.«

Jedan od putnika glasno se nasmija.
Težak iz Dubrave, za kojeg sam tek tada doznao da se zove Marko, 

raspreo je priču o svome sinu; »Oženio se prije dva mjeseca po treći put. 
A ušao je tek u tridesetpetu. Prva mu žena umrla, druga pobjegla. Sada 
kaže da je sretan. Idem da vidim najnoviju nevjestu.«

»Žene su vam zlo«, zaključi njegov sugovornik uz naročiti naglasak. 
Govorio je polako, ali jasno; nekako uvjerljivo i značajno. »Ja se, na

primjer, nisam nikada ženio, ali ih dobro poznam. Često su mi govorili: 
»Miloše, pogledaj onu tvoju komšinicu. Taman za tebe«. I pogledam ja 
nju. Lijepa žena, lijepo djevojče. Kućanica i sama. Radi, brate, ko glista. 
Dobra u svemu. Kad što: otkrijem ti ja — već dva puta vjenčana. Ima 
dva muža. Jednog u Baranji, drugog u Banatu, a meni se klela na sve . . «

»Ili jedne druga: doselila odnekud u naš kraj. Svi je lijepo cijenili i 
voljeli. I umalo se ne oženih, kad se otkrije da ima odraslo d ije te . . . 
Tako, nikada ne znaš što će te snaći.«

»A ima toga, takova su vremena«, slegne romenima Marko. »Samo, 
moja stara i ja nismo se nikada posvađali, a još prije petnaest godina 
slavili smo srebrni pir. Tko to zna kako je to danas?« Nagne svoju bocu 
bevande i protegne se da malo zadrijema.

Neko vrijeme tišina. Svi drijemaju pod prigušenim plavičastim svijet
lom kupea. Monotonija brzog ritma vlaka što juri zaustavlja misli I 
omamljuje.

Na jednoj stanici čekamo dosta dugo. Naš suputnik ustaje i opet 
vadi »Red vožnje«. Zaustavlja konduktera i konstatira da imamo više od 
pola sata zakašnjenja. Ne negoduje, samo mu je drago što je to pravilno 
zaključio.

Sjeda, pa opet ćaska s Markom. Njegov se glas miješa s brujanjem 
vlaka. Čas prevladava jedno, čas drugo. Čas se svi zvukovi stapaju u 
jedan monotoni restvarn' glas, koji se gubi u polusnu. Tek tu i tamo 
čuje se po koja riječ Markova, po koja rečenica, koja završava onim: 
»O da, tako je to!« ili »E, što se može!« »Znam ja to!« itd. Riječi koje 
čovjek izgovora s nategom — kad mu se ne govori i kad jednostavno 
želi da — spava. ^

Sivo jutro i nepregledna ravnica. Mamurni putnici piju crnu kavu 
koju nudi čovjek u bijeloj konobarskoj bluzi.

»Ovdje ste izmiješali 80 posto »Franka«, 20 posto »Santos« kave 
i sve to skupa prepržili. Rezultat je ova loša topla voda.«

To se opet javio naš govorljivi znanac. Čovjek iz željezničkog sek
tora ugostiteljstva ne odgovara. Slijedila je čitava tirada o kvaliteti i 
spremanju kave.

Netka primijeti na jednoj stanici grupu lovaca. To je bio povod da 
čovjek s visokim čelom kaže nešto i o lovu. »Vidio sam kako se zečevi 
love na veliko. To je nešto! Pripreme traju danima; razastiru se velike 
mreže, kopaju se, jame, pokriju lišćem i travom. Na velikom prostoru 
puštaju se psi. Puca se. Zečevi se pojavljuju i bježe, a zatim sve kreće za 
njima. Tu treba biti stručnjak. Zeca, ja  zeca, a živoga je teško hvatati. 
Uzbudljivo je vidjeti kako se stotine zečeva zapliću u mrežu. Pokoji se 
probije ,ali ga dočeka sačma. Mreže se zatvore i nastaje hvatanje: 
za uši, i noge, pa u kaveze. Veliki lijepi zečevi. Zatim u vagone. Po 
desetak tisuća i odmah preko granice. To su dobre pare.«

Ustao je i pozdravio se: »Moram ići. Sada će Ruma.«
Ponetko doručkuje. Stari Marko iz Dubrave pali prvu jutarnju c i

garetu, koju je savio od svoga crnog duhana. Nestrpljiv je nekako da 
vidi sina i novu nevjestu.

Na kolodvoru u Beogradu, nakon sat vremena, silazimo. Odjednom 
naš znanac, koji je sada trebao biti u Rumi, opet ćaska s Markom

»E, e — , šta mogu, pogrešno sam ocijenio vrijeme. Ruma je već 
bila prošla. Ali, lako ću ja natrag. Nije daleko. Zbogom.«

J. Čelar

-  T
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Vodopadi su mi no dohvat ruke, sugestivni sna
gom elem enta, nasm ijani i rasp lakan i, nadmošćeni 
dugom koju stvaraju  raspršene kap ljice  u sunčevim 
zrakam a : usnopljene i izlom ljene pri zapadu. Čovjeku 
srce ja če  kuca i prsa se nad im lju . Za noge ne 
osjećaš, ig lica borova ti je  ravna u lakoći. I zrake 
i kap ljice  i razb ijena rijeka zrače neuništivu ljepotu, 
a bori, osobito čem presi, ćule kao uvrijeđena go
spoda li mirno prom atraju tokove i pjesmu vodo
pada. 1 tek onda, kada v jetar uzdigne svoje ruke, 
čut će se g las njihovih struna. Žurio sam da što 
više sunca ostane iza mene, a pot i umor dijelio  
sam živom i netaknutom pejzažu koji krije u sebi 
neko nedohvatno poštenje : oduzima ti umor, a hrani 
te snagom.

Pristiže me d ječak na m agarcu. Jaši na sam aru 
veslajući nogam a u praćam a. Projurio je  kraj mene 
bez pozdrava, sumnjiva pogleda natkrivena gustim 
obrvam a. Pozvao sam ga da stane.

— Želite li da vam ponesem torbu? — snašao se 
vragolan. Mora da je  bio već prije sprem an da ću 
ga zaustaviti. Po bradi i čelu mu zacrtane braz
gotine kao znaci dobrote.

Dadoh mu torbu da je  metne ispred sebe. O s je 
ćah se kao vojnik koji je bacio ratnu spremu s leđa.

— U zjašite ako ste umorni — reče d ječak n a
krivljen da siđe s m agarca.

Išli smo polako. On na sam aru, a ja  se držah 
za svoju torbu. M agarac je  žurio i vukao me, a li mu 
dječak nije dao da žuri. Kako je  ugodno pješačiti 
kad te netko vuče. Ili je  to zato ugodno što se dr
žim za m agare? 5 n jega je  m irisalo sadno i ostale 
rane koje je  načinio sam ar pod svakodnevnim te
retom. N ajveće rane, crvene boje, vire aspod sam ara 
i potpregala. Jadno živinče. Tovar za tovarom nosi 
no svojim leđim a i nema vremena da mu se rane 
ohlade, niti da zacije le . Kopita su tupo nab ija le  
tvrdu cestu : prednjim  nogam a je sadio a zadnjim  
krivudao. Ni jednom nije uleknuo leđim a, mada su 
rane velike.

asred puta ptica belenguza, se lica koju ljudi 
jednako vole kao i lastavicu , je r dolazi prije 
sviju selica , i već u zoru zapjeva na zidu ili 

na kam enu. Ne čeka kao vinarke da se otvore pu
povi vinograda. Prib ližili smo jo j se na nekoliko 
m etara : ubija velikog skakavca . Malo kljucne, pa 
nas pogleda da li još stojimo. O kance jo j kao leća . 
Čekali smo dok pojede skakavca.

— M lada je  — reče d ječak. — Stare odmah od
lete, boje se svakoga. Luda je  ova ptica — nastavi.
— Sav ija  gnijezdo u zidu ili pod kamenom pa ih 
zmije uništavaju . Čudno se ponašaju — reče. — Kad

j prave gnijezdo, pjeva mužjak i ž,enka, kad ženka
it leži na ja jim a , on čuva stražu i ja v lja  jo j gdje se 

nalazi nep rija te lj. O boje vode brigu o m ladim a. Kad 
netko naiđe, p laču nad njim a i tako otkrivaju gdje 
se nalaze.

— Jesi li ti srušio koje gnijezdo?
' — A , jesam , jesam  puno. Samo nikada nisam

mogao odgojiti ptića od belenguze — reče d ječak.
— O sjetljiv i su pa brzo crknu.

Cuo sam prh njenih krila . O dletje la je koso uz
brinu, visokih pina krupnih plodova, noseći ska 
kavca u kljunu. Cuo sam glas djetlićd nalik dječjem  
kašlju , a zatim kvrcanje u koru koje se utopilo u 
grm ljavini vodopada. Ispod nas zdesna odmara se 
rijeka ispresijecana i iskrivudana travnatim  otočići
ma kao krpam a na kojim a leže otkosi i korjenje 
ševara nalik odgriscim a poroga luka. U zaklonine 

* uvukle se vode i čine jezerca . U njima miruju ribe: 
velike kao pruće, o male kao trunje što je  donijela 
Krka i d a lje  ne može da pliva. Dno je  blatno uskva- 
salo , baca mjehure na površinu. M atica rijeke žuri 
da se odmori u Prokljanu. Nosi posljednju lađu izlet
nika koji zasigurno nikada neće zaboraviti na pro
vedeni dan na slapovim a Krke.

D ječak je  sišao s m agarca i pomakao mu pot- 
pregalo da ga m anje žulija. Dao mi je  torbu i 
nestao iz grm a. M agarac je  potezao zmljastu lužinu. 
Ugledao sam d ječaka gdje kra j borovih stabala  bere 
ciklam e. K itica se brzo povećavala u njegovoj ruci. 
Vratio se s druge strane. Ispod nogu mu poletješe 
sjem enke m aslačka.

— PomiriŠite — reče. — Ovo mi je  najdraže 
cvijeće.

— Nisam znao da ovdje ima ciklam a — rekoh. — 
M irir im je  ljepši i intenzivniji od onih u bukovim 
šum am a. — Sagnuo sam se da berem ; njihove crven- 
kasto-ljubičaste g lavice noklonjene zem lji, dotiču se 
jedna druge. Cvijet do cvijeta , nigdje lista nema. 
Duge b ijele stab ljike izvlače se iz borovih ig lica .

— Ima ih mnogo — reče d ječak. — Kao da ih 
je netko posijao, A  nije, nikle su same. U brat ću 
vam jednu kitu pa mirišite ako volite. Ja  volim 
mirisati cvijeće.

— Naravno — rekoh. — Metnut ću ih u čašu na 
noćni ormarić.

— Nećete noćas zaspati — reče dosta tvrdo.
— Hoću, umoran sam.
— Bit će vas strah. Da ste ne znam kakav heroj, 

bit će vas strah. Morate se prije noviknuti na buku 
vodoipada. Po noći se sve čuje ja če  nego po danu: 
mumlanje, grm ljavina, šum, prskanje, zav ijan je  kao 
da vuci prelaze s jedne strane na drugu. A koliko 
se toga pričin ja — razvuče d ječak. — Ja sam se 
navikao pa mi slapovi pjevaju uspavanku.

S unce će skoro zaći za klisuru što je ostala 
daleko iza nas. D ječak uze m agarca za uši 
i provlači se s njime kroz grm lje na livadu da 

natovari tovar grubog sijena od ševara i barskih 
trava. Ptice su p jevale u krošnjam a pred spavanje. 
Cuo sam ih samo iznad glave, a čim sam se m ak
nuo ispod drveta — sve se utapalo u buci vodo
pada. Ovdje se ljudi kreću kao patuljci iz ba jke ;

— Prije pedeset godina bilo je ovdje stotinu mli- 
nica, a sada vraže i jedno, osim sirotinje na šiben
skoj bandi — govorio je  Mate sa Žurića Brda koji od 
svanuća do smrknuća boravi na rijeci. — Jedino je 
ova rika ja ča  od zuba vrim ena. Isprid svake mlinice 
bila je stupa za biljce i sukance.

S ta ja li smo na drvenom mostu koji ispod slapova 
spaja  skradinsku stranu, zarašćenu gustim zelenilom 
gdje se čovjek osjeća kao da se stvorio u tropim a, i 
šibensku stranu koja zrači čistu dalm atinsku rea l
nost: borovi, litice, grmovi sm ilja i bodavica. Mate 
stade tačno na sredini mosta i zatupka štapom, zatim 
uperi štap na slapove.

— Čilu Krku im ala su dva v lasn ika : Supuk i 
Borello. D ilila  ih je ona sedra tamo, tačno popola

Supuk zarađivao na ujmu u svojim mlinicama nego 
sva ova turistička družina i ugostiteljstvo na svome 
mudrovanju. Još kad sam bio dite govorili su da 
postoje planovi i studije za uređenje slapova Krke. 
Istu pismu zajedno sa mnom sada slušaju moji unuci, 
a za to vrime, moj sinko, puno je toga porušeno i 
uništeno. Kad bi mogli uništili, bi i samu Kr' u, 
ja ti kažem — govorio je ljuto udarajući štapom o 
daske umivenog mosta.

— V a ljd a  je nešto i napravljeno — pogledah 
južnu obalu. Ispod kuća tutnje golemi mlazovi rijeke 
koje je tijelo otkinuto gore na zaskoku i navraćeno 
da kroz čelične cijevi nalik gorostasnom crvu baje- 
maru okreće turbine i svoju moć šalje  čovjeku koji 
ne misli na rijeku.

V

rkom  uzvodno
njihovo postojanje progutao čvrsto uokvireni k ra jo 
braz i nemir. Slapovi su stvarnost i snaga prirode. 
Oni su u čovjeku i izvan čovjeka. Na sve strane 
žubori voda, tutnji, šumi, mumla, grmi, sunovraća se. 
Sve se kreće s vodom i u vodi i pokorava se njenoj 
snazi. U tka la me u tok, oteti se ne mogu, vraća me 
na polazište. Sve je  čisto i bistro kao nebo. A  meni 
nedostaje d ječak, da povuče riječi o noćnome stra
hu, nedostaje mi društvo, je r me već, misleći na noć, 
spopada strah.

Odjednom sam se našao zaogrnut bujnim zelen i
lom : jab lan im a , topolam a, murvama pogrbljenih sta 
ba la , divljim  smokvaima nadvitih grana nad rijeku, 
vrbama kojih se vrši'ke dodiruju brzaca, bršljanom, 
kupinom, m etvicom . . . Bori su ostali na padinam a 
gdje tkaju mrak. Zarobilo me zelenilo i buka. R ijeka 
se ovdje, na skradinskoj stroni, gdje pod golemim 
drvećem čuče šatori i ljudi se slade plemenitom ri
bom, rasukala kao praseća crijeva , razvukla se i 
razb jožala. O sjećam  labilnost zemlje i snagu vode, 
koja teče i izvire na sve strane. M iriše riba ispred 
šatora. Snopovi trstika i ap arata  za ribolov naslonjeni 
na šatore. Stranci se slade, štucaju , pa silaze u po
tok u kome se h lade cinčane košare vina, piva i 
»■oznih sokova. Naš čovo gleda iz p rikra jka i razm išlja 
0 svojoj rijeci, o njenim bogatstvima i ljepotam a, o 
strancim a koji je  koriste — gotovo badava. I osjeća 
se strancem. Samo je  zimi svoj kad rijeka nikome 
ništa ne daje.

Naokolo srušeni grad vodenica. Voda im Izjeda 
temelje, vrijeme je  srušilo krovove. Ispod njih poniru 
odvojci bu jica, da bi opet potočili na vid icim a. Ma 
koliko čovjeka obuzima radost kad se nađe u ovom 
am bijentu gdje postaje lagan i čist u prsku mi
lijuna kapi, s tugom će razgledati mrtve vodenice 
zdravih zidova i tem elja, i mlinsko kam enje na pro- 
p lancim a. V jetar se u trstikam a zap liće  i šušti, v jetar 
kome se ne može odrediti pravca. Putovi i pristupi 
Buku tijesni i zapušteni. A  sve bi se moglo popra
viti i raj što ga priroda dade čovjeku na uništenje, 
čovjeku dostupiti na uživanje. Da li netko ovuda 
prolazi zatvorenih očiju, pitam se? Ni duŠa se pred 
Krkom zatvoriti ne može. A  ljepoto kad je  porušena, 
ružnija je  od ružnoće. Sreća je  u tome što svaki 
posjetilac kapitu lira pred impresivnom slikom vo
dopada, pa ne vidi kuće koje su umrle.

Sve na skradinskoj strani žalošću z ra č i: gospina 
kape la , vodenice, stupe, staze i mostići. Takav do
jam da je  zem lja , p-redmeti, p u t i . . .  kad pogledam 
vodu, pristupam drugome svijetu . .  .

S talni stanovnici Krke su brašnjavi m linari gluhi 
na obadva uha, ugostitelji, čuvari vodovoda 
i centrale i nekoliko ljudi kojima rijeka ne da 

da odu. Ljeti su veseli i pom iješani s gostima, zimi su 
tužni kao i rijeka kad se surva u Jarugu. Za svakoga 
im aju sprem ljene odgovore i ništa ih ne treba pitati.
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slapa . Sve je  ovo bilo njihovo: mlinice^ stupe, centra
la , vodovod . . .

Ispod mosta ribe u dubancim a; jato zbijeno u 
krugu i kad im se nešto baci ne obaziru se kao 
da su oglušile od buke slapova. Jedna za drugom 
izviruju na površinu, broje goste, a kad se u dubo
kom plavetnilu nakrive, zab lista ju  bisernim sjajem  
ljusaka.

— Di si vidio ovakve lipote? — upita me Mate 
podbočen o štap. — A ne vridi, nikakve koristi. 
Nikakve — ponovi. — Samo šteta.

— Ovo je najljepši kutak Evrope — rekoh.
— Evrope? — začuđeno razvuče lice na lijevu 

stranu. — Svita, sinko, svita! Ma ovi naši to ne znaju 
iskoristiti — šapne mi na uho. — G led a j je , ove 
naše Krke. Gori poviše slapova zagrlila  se sa Ci- 
kolom po zajedno : hop-la, niza sedru sedam naest 
ska lina , visokih blizu pedeset, a drugih petsto me
tara , čine čistu lipotu i divotu, kao da anđeli lete u 
misnim košuljam a. Kad zapuše levanat, Krka sva
koga tko se nađe na mostu — umije i pomladi za 
deset godina.

S vuda vrije, k ljuča , kipi m lječna p jena, survava 
se masa vode, skaču mlazovi, piste p ijavice, 
libe se zmije, a Buk drma zemljom kao da se 

nebo prosulo među ukliještene brine. Knaga i ljepo
ta stvaraju sliku, muziku, čaro liju , preko bjeline pre
lijeću vrane kao aveti. U prikrajcim a p lićaka čoba- 
nice mašu dugim repom, vodomar boje donjeg sloja 
duge prhne okomito uvis i tresne u vodu i jato rib ica 
smanjeno je za jednu. Ispod mosta Krka se smiruje 
i razlijeva od jednog do drugog brijega.

— P riča ’ ml je  ćaća još oko devestote, a tako je 
priča' i njegov ćaća njemu, da su iz sviju mista naše 
D alm acije  dolazile lađe da melju žito u ovim mlinima 
— govorio je  star*i M ate žalosno. — Druga su danas 
vrimena — reče. — Razumim ja  to, ma ne rozumim 
sve drugo. Sve se onda bililo od idara . Pamtim i ja 
kad je  Ante Šupuk sagradio tvornicu manistre i m li
nice za mlivenje buvarice. Bilo je buva kad sam 
bio dite, vrag im sriču . . .  A  niki Venecijan sag ra
dio centralu , osvitlio Skradin i Šibenik i podiga' 
tvornice u Šibeniku. Sve se prominilo osim Krke.
I ona se prom inila, osirom ašila. Vidiš koliko se sedre 
osušilo, sve su to prije pedeset godina bili slapovi. 
Ima na onoj strani i jedna velika sp ilja , a li je  sasvim 
zapuštena. Ljudi i ne znoju da postoji. A da znaš 
kako je  lip a : puna je  svakakvih »mosura« i »ćulaka«.^

— Dovoljna je  i ova ljepota — rekoh.
— Lipota sama za sebe ništa ne vridi — odgovori 

pomalo uvrijeđen. — Vise je , moj sinko, pokojni
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— Ruku na srce i živi uru — reče starac . — 
Ali šta je muva na debelom volu. Šta je to na ovoliku 
lipotu i divotu? Ona reštauracija gori i kućica s 
nekoliko kreveta? To je koliko i ništa. A  opet, poš
to ljudi amo dolaze sami zalutaju kao ovce u tuđi 
tor, i to je puno. Ovca u tuđem toru ostaje dan-dva 
i biži kući, pa m akar jo j bilo ne znam kako lipo.

— A oni šatori tamo?
— Oni će nas umesti, sinko. Povataše svu ribu. 

Nitko ne vodi računa dl love i šta love, a ribe s/e 
m anje. I prodaju nam — zajeca starac — Ingleži i 
Švabe prodaju nam naŠu ribu za ono malo takse 
što su razapeli šator. Neka ih vrag nosi! I takav 
turizam neka ide s vragom!

Stari M ate je ušutio. Ugledah kap ljice u n jego
vim očima a levanat ne puše, ne umiva mu zjenice 
rosuljom rijeke. S tarac p lače, za Čim čovjek plače 
ispod vodopada?! Ponovio je  zatim da nam Ingleži 
i Švabe prodaju ribu isprid naših vrata, a naši dru
govi prave planove i študije isto kao i oni oko deve
stote. Rekao je , da je samo malo mlađi, da bi otišao: 
u Š ib e n ik . . .  u Zagreb, u . . .  Otišao bi i rekao bi 
Im : ne va lja , drugovi, je r naša unučad nisu isto što 
smo mi bili oko devestote, a moraju slušati iste 
pisme kakve smo i mi s lušali. I Krka piva istu pismu, 
proklinješ je , a čemu je rika kriva . . .

Prešli smo na drugu stranu gdje kosina postaje 
sve kosija . Dao sam mu ruku da se uspne zapuštenim 
putićem pod rašeijku gdje jedan seljak  toči žutinu. 
Kvarat po kvarat piju ljudi, a bijelo vino grgolji u 
grlu. Na grani visi pršut u celofanu. Kriška pršuta, 
dvije kriške kruha i kvarat vina s vodom: m arenda. 
Čovjek i na »viru« da je domaćem svitu.

Nad ponorom odvaljene zid ine: temelji debeli 
dva koraka, temelji hrvatskih velikaša Šub ića , Ne- 
lip ića , divovske kosti ne dotiče rijeka. A  možda je 
već tada , ili kad su Turci zaposjeli Skrad in , ljepota 
počela umirati. M ožda? Koliko pitanja krije u sebi 
rijeka? Koliko odgovora da je čovjeku? Skoro će mrak. 
Penjem se uz brijeg, a starac ide ravno uz obalu 
k centrali. Tamo će sjesti s ljudim a na klupi ispod 
jab lana  i pričati priču koju je  tisuću puta pričao, 
priču o rijeci, o v ilam a, vukodlacim a i o strancim a 
koji uništavaju ribu. Penjem se, a Krka se čuje tro
struko ja če . A  kad legnem, njena će se snaga pove
ćati. Sve će drugo mirovati. C iklam e su još svježe 
u mojoj ruci, mirišu opojno. M islio sam na d ječaka — 
osjećajući da neću zaspati od straha.

Nikola Pulić
 ̂ stalktiti i stalagniti

Puk je  svojom pobunom protiv plemstva 1409. godine preuzeo vlast 
u svoje ruke. Plemići su bili istjeran.! Iz g rada, a li ne svi. O stali su oni koji 
su bil'i za k ra lja  Zigm unda. Gradom  su upravlja li pučki kapetani, na 
veliko nezadovoljstvo preostalih plem ića. Naš h istoričar Dinko Zavorović 
u svojoj povijesti Špbeniko kaže, da su pučki kapetani . , . povjeravali 
gradske službe, kome su htjeli, zbog čega je  V ijeće  28. ){ 1411. godine 
odredilo pod prijetnjom najtežih kazni, da nitko od njegovih plem ića 
ne sm ije moliti ni prihvatiti ma koju javnu čast 1 službu ni od koga 
drugog osim ocj V ijeća . . ,  Suprotnosti i sukobi izmečlu pučana 1 plem i
ća , dakle , izbrjall su otvoreno u toku dugotrajne borbe girada protiv 
M lečana i poslije 1409. godine. Kralju  Žigmundu je  to smetalo, pa je 
htio srediti prilike u gradu. O n se bojgo nezadovoljnog plemstva u 
Š ibeniku, za ko je  je  pjretpostovljao da irna veze s istiergnim a, a preko 
njih i s Mlečorvima. Zbog toga je  h.tio do  sg postigne Izm irenje. To je 
po shvaćanju
?aje
generaln i
tane se dojzvi^i istjeTOfllm plerniči mg. povratak u\,grod. PuČgni su se 
tome usprotivili. Na skupštini puka i plejmstva 6. IV 1412. godine, na 
kojoj je  prisustvovao i sponienuti Petar M islin ponovo su pučani bili 
izobrgni, i ^ p ^ o v lj^ i r>a r^zrve jp w g  ^l;užbe u gradu. U d a ljn je g  raz
voju d o g ađa ja  pučki kapetani Ante M ovrić, G rgur D roganić, Dišman

Pad Šibenika pod 
4-stoljetnu dominaciju 

Venecije
Slavogostić, Marko i Ivan Radević i Ivan Svistić, preuzeli su potpuno 
svu vlast u svoje ruke i uklonili i posljednji utjecaj plemstva u gradskoj 
upravi. Petar M islin obavijestio je  Žigmunda o ovim političkim previ
ranjim a, nakon čega mu je kralj naredio da »uspostavi red« u gradu. 
Petar je  skupa s knezom Ivanom Cetinskim ušao 7. V 1412. godine s 
vojskom u Šibenik, pohapsio pučke kapetane, od kojih je  četvoricu — 
Antu M avrića, D išm ana Slovogostića, M arka Radevića i Ivana Radevića 
— dao u noći istoga dana pogubiti u kuli Kneževe palače . Slijedećeg 
dana tije la  pogubljenih pučkih kapetana bila su pokopana u zajedničku 
grobnicu u dvorištu fratara dom in ikanaca. Nakon toga istjerani plemići 
pozvani su u grad. Konstituirano je  novo plemićko V ijeće i uprava, koja 
je zatim položila zokletvu vjernosti kralju  Žigmundu. Tako je  grubom
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silom kralja  srušena pučka vlada u Šibeniku. Žigmund je vjerovao da je 
proveo mjere, koje će mu bolje čuvati grad od M lečana. Događaji koji 
su nakon toga uslijed ili pokazali su da se prevario. Pučka stranka koja 
je do tada bila uz kra lja  i antim letočka, razočarana izdajničkim  po
stupkom Žigm unda. počela se udaljavati od njega. Plemići, kojih je 
većina još od prije pripadala promletačkoj struji, nisu dugo ustrajali 
u svojoj zakletvi kralju  Žigmundu. Oni su počeli pomišljati na predaju 
grada Veneciji. Šibenik je  bio iscrpljen dugotrajnom opsadom, glođu 
i boleslfima. Vid je lo se da M lečani ne kane prelcidati opsadu i napade 
na grad. U takvim prilikam a misao o predaji grada M lečanim a počela 
je doitivati sve vise pristaša, naročito nakon pisma mletačkog dužda

M ihovila Steno, koje je on 11. VII 1412. poslao Šibeniku. U njemu duzd 
obećoje da će zaboraviti na sva neprijateljstvo grada protiv Venecije 
i do će prema njemu dobro postupati — oko joj se dobrovoljno p ređ i.

Poslije togo su započeli pregovori između Šibenika i M lečana. 
Š ibenčane ja zastupao fratar Šimun. Pregovori su okončani sporazumom, 
no osnovu kojega se Šibenik predao pod vlast Venecije 30. X 1413. 
N ajvažn iji izvor ovoga događaja je dukala , diplomo tadašnjeg m leta
čkog dužda M ichoelo Steno, koja sadrži 18 kapitu la . Dukala odmah u 
početku ima deklarac iju , kojom se dužd Steno, konzuli I cjelokupno 
mletačko vijeće zaklinju na križ i evanđelje , da će se u cjelin i i po
jedinostima držati onoga što iza toga slijed i, tj. svih obavezo prema 
Šibeniku, koja se u toj privilegiji utvrđuju. Iz tih 18 kapitula vidljivo ie 
do sc Šibenik nije predao bezuslovno, već pod određenim uvjetima, ko ji
ma je nastojao da osigura autonomiju. KapituI XIV izričito nag lašava da 
se » . . . o d  duždeve vlade ili od drugih neće za u vječnost moći kazati 
da je grad Šibenik došao u njihove ruke drukčije, nego dobrom, do
brovoljnom privolom plemića i slobodnih ljudi . . . «.

Sadrža j kapitu la je  ukratko ovo j: Venecija se obavezuje da će 
štititi i braniti grad i njegove stanovnike protiv svakoga tko bi se usud'o 
nanijeti Šibeniku štetu. Gradom će M lečani vlodoti no način, po statuti
ma i običajim a iz vremena prve njihove vlade (1322— 1357). Utvrđuju 
se povlastice zo izvoz i uvoz vino. Knez grada može biti samo M lečanin- 
-plemić, a njegova plaće najviše 700 dukata. Na području Šibeniko i 
njegova kotara ne može mletačko vlado nametnuti nikakve nove carino, 
poreze, daće ili druga opterećenja, osim onih koje soda postoje. Skradin 
i mlinovi na Krki spadaju pod Šibenik. Šibenčanim a se opraštaju sve 
štete, koje su ma kome nin ijeli. Ako tko zo ove ustane tužbom kod sudo, 
ovo neće vrijediti. Šibeniku pripadaju svi otoci, koje je uživao od vremena 
k ra lja  Ludovika. Svi posjedi na bilo kojem drugom mjestu potvrđuju se 
i mogu ih Šibenčani mirno uživati. Šibenik priznaje M lecima tridesetinu 
od soli, i to no nečin keke ju je imao kralj Ludovik. Sve ob ligacije  even
tualno izdane od dužda ili »vanjskih« (prognanih plemića u kolovozu 
1409) na općinska dobra ili privatnika Šibenčana ili osoba koje su 
nastanjene u gradu i kotaru sm atraju se ništavnima. Svaki građanin 
grada Šibenika tretirat će se i smatrati mletačkim građaninom . Ovoj 
privilegij je opskrbljen visećim duždevim olovnim pečatom.

Tako su M lečani najveći dio šibenskih zahtjeva priznali i potvrdili mu 
pravo na Izvjesnu autonomiju. Oni su postupili taktički koko bi pridobili 
grad i tako kontroliroli politički i vojnički mjesto I područje od izvan
redne strategijske važnosti na Jadranskom  moru. Oni će se odmah zotin  
pobrinuti do njegovu autonomiju i privilegije potpuno »usklade« sa svo
jim potrebama i ekonomsko-političkim planovima u jadranskom  području.

Padom Š'benikn pod vlast Venecije 30. X 1412. godine završava se 
drugo razdoblje njegove povijesti i započin je dugotrajna m letačka do- 
m inad ja , koja će neprekidno trajati 386 godina (do 1797 godine).



0 KRUHU SA DEVET KORA

Zahvati koji se provode u svim privrednim ob la
stima s ciljem stvaranja uvjeta jačeg i stabilnijeg 
privrednog napretka nisu mimoišli ni pomorsku pri
vredu. Oni su se, zapravo, naročito odrazili na po
morstvo, s obzirom na njegovu specifičnu ulogu u me
đunarodnoj razmjeni. Da bi se održao određeni 
balans između zahtjeva unutar samih poduzeća po
morske privrede i sposobnosti konkurentskog d je lo
vanja na međunarodnom tržištu, bilo je potrebno 
sprovesti čitav niz specifičnih mjera. One su išle 
od maksimalnih iskorištavanja unutrašnjih rezervi, 
štednje, do preispitivanja čitave djelatnosti radnih 
organ izacija , do analize najoptim alnijeg korištenja 
rarpoloživih kapaciteta na brodovima, do traženja 
mogućnosti za konkurentsko uklapanje u nove linije 
međunarodnog pomorskog transporta.

Usprkos tome, pomorska privreda nije ostala bez 
problema. Naprotiv, neki od njih još su i potencirani. 
Tu je , prije svega, p itanje financijskog efekta na
kon ukidanja premija i uvođenja jedinstvenog p a
riteta dolara. Do novih brodova, opet, ne dolazi se 
na jednostavan način, osobito u novim uvjetima. 
Osim toga, još uvijek ima teškoća oko školovanja 
pomoraca. Sm atra se da nije pronađen jedan ad e
kvatan način njihova obrazovanja. »Bijeg na kopno« 
još uvijek postoji, i to baš u vrijeme kada su kadrovi 
u pomorstvu neophodni, osobito oni kvalitetni.

TITULE KOJE ZNAČE MALO

Više puta i na raznim mjestima je istaknuto da u 
problemima školstva u pomorstvu danas stvari stoje 
tako » . . . da se slobodno može reći da od rata do 
donas nije riješeno pitanje naših pomorskih škola, 
prosto zato što su o njemu rješavali i rješavaju ve
ćinom ljudi s veoma malim ili nikakvim pomorskim 
iskustvom, a od onih koji su imali odgovarajuće kva
lifikacije , kao, npr. naši nastavnici, većina ih je  iz
gubila svaku vezu s praksom i životom broda i po
morstva. Pitanje se rješavalo više akadem ski bez 
čvrste i izravne veze sa stvarnim stanjem i potrebama 
našeg pomorstva, Zato danas naše pomorske škole i 
daju kadar sa inženjerskim titulama koje na brodu 
ne znače ništa, osim što nekima daju ideje o nekim 
posebnim pravima na ograničenje njihova rada i za- 
du ien ja  na obično nadziranje drugih članova posade. 
Tal:av kadar uz to jedva da ima minimum stručne 
spreme potreban za normalan rad i život na brodu.« 
(kop. Z. Jurišić). Možda su neki od takvih zaključaka 
i suviše rigorozni, a li je očigledno da problem oko 
školovanja pomoraca i dalje postoji.

ZALEĐENE POSTELJIN E. ALI . . .

Za vrijeme posjeta brodu »Promina«, koji se ovog 
mjeseca vratio sa svoga posljednjeg putovanja, raz- 
gc./arali smo s posadom o tome zbog čega pomorci 
napuštaju svoje zvanje. Evo o tom pitanju rezimea 
ra/govora kojeg smo vodili sa prvim časnikom broda 
Nenadom Dodićem. »

— Ne odgovara istini čin jenica da je novac g lav
ni uzrok iskrcaja pomoraca, odnosno da je standard 
na kopnu bolji. Velika većina pomorskih oficira nije 
prvo razm išljala o tome kolike će imati prinadležno:ti 
k a Ja  postanu oficiri na brodu, nego kako će do
življavati svoj poziv na moru. Većina oficira ima lju 
bavi prema pomorstvu, kao i svi pomorci uostalom. 
Mi smo pomorska zemlja koja ima svoje časne tra
d icije , pa su takva osjećanja sasvim razum ljiva. Po- 
mcrce ne smeta tol'ko ni velika vrućina ni velike 
hir clnoće., Ni Perzijski zaljev, ni Kanada, ni Sjeverno 
more. Plovio sam na lošim brodovima poput »Su- 
bi ovco« i sada na »Promini«. imali smo teških dana. 
Navest ću neke primjere. U Kuvajtu smo iskrcavali 
18 dana cement. Vrućina je bila nesnosna, ali nisam 
čuo ni jednog mornara koji je rekao da će se radi 
t a iskrcati i raditi na kopnu. Godine 1963. i 1964. 
vo .'li smo pšenicu iz Kanade za Lenjingrad u zim- 
si.-in periodu. Imali smo popravak kotlova. Hladnoća 
je bila veoma velika. Dovoljno je da kažem da je 
p :e ljlna na mome krevetu bila zaleđena i za lijep
ile la za stijenu broda i da smo spavali odjeveni. 
U siječnju smo im ali užasno nevrijeme u sjevernom 
Atlantiku, maglu od Engleske obale do LenjingraHa. 
V: ite, opet iznosim isti argument: nitko nije rekao 
da će se radi tih stvari iskrcati. Paradoksalno je kad 
re navodi kako moderni brodovi i moderne luke ote
žavaju život pomorca. To ne odgovara čin jenicam a, 
jer donos pomorac može birati u koju će vrstu plo
vidbe poći, pa prema tome i kuda će ploviti. S dru
ge strane, život na brodu nije neizdrživ i ima vre
mena za odmor. Evo vam opet nekih prim jera. Po
četkom 1962. godine krenuli smo iz Anversa za obale

zapadne Afrike, gdje smo krcali staro željezo za J a 
pan. U Dakaru smo ostali 21 dan, u Aviđanu 15 
dana , u Tokoradi 20 dana. Vozili smo uz rijeku 
Kongo do grada M atadi i tu proveli 10 dana , obišli 
vrh Dobre nade i bili u Durbanu, zatim u Singapuru 
i iskrcali se u gradu N agoja u Japanu , gdje smo 
ostali oko mjesec dana. Plovili smo za Sjeverni 
Vijetnam i bili u Hajfongu četrdesetak dana, te po
novo otplovili za Sjeverno more. Kako vidite, bilo je 
veoma mnogo vremena za boravak u lukam a, za 
razgledanje gradova i prilike da se čovjek i psihički 
pripremi za nova putovanja. Konačno, danas se i 
obitelj pomorca može ukrcati na brod i ploviti za
jedno. Po mom mišljenju, razlog zbog kojega po
morci, a osobito oficiri, odlaze s brodova — nalazi 
se u sistemu školovanja. Treba znati da oko 80 
posto zapovjednika na našim trgovačkim brodovima 
ima ono klasično školsko obrazovanje: malu maturu, 
četiri godine nautike, te iza toga dvije godine ka
detskog staža na brodovima, nakon čega se polaže 
ispit za poručnika trgovačke mornarice i nakon go- 
dinu-dvije postaje kapetan duge plovidbe. Visoka 
škola nadoknađivala se stalnom praksom. Da bi se 
to ispravilo, osnovana je Viša pomorska škola. M e
đutim, ljudi koji su završili tu školu često zam išljaju 
da bi trebali biti odmah zapovjednici brodova, iako 
nemaju dovoljno prakse na tom polju. Kad Im se to 
ne ostvari, ubrzo napuštaju zvanje i traže posao na 
kopnu. Dijelim  mišljenje nekih pomoraca da bi nau
tičku školu trebalo produžiti sa 4 na 5 godina i, kad 
se postane poručnik, ploviti duže vrem ena, te uz tu 
praksu polagati Ispite za viša zvanja . Zanim ao sam 
se u dvije poznate pomorske škole u Hamburgu i 
Trstu u pogledu priznavanja školske spreme i prakse, 
i evo što su mi odgovorili: svaki onaj Jugoslaven koji 
je poručnik trgovačke mornarice može polagati ispit 
za kapetana duge plovidbe, s tim da ima najm anje 
4 godine staža duge plovidbe u oficirskom činu. 
Dokle, praksa, i opet praksa . . . «

Marinko Lugović iz Bilica je vođa stroja na brodu 
»Promina« I plovi već 6 godina, dakle od osnutka 
»Slobodne plovidbe« Šibenik. Plovio je  na »Dorčolu«
I na »Subićevcu«, pa i pod teškim uvjetima. Pored 
svega toga. ne pomišlja da traži novo zanim anje.

Joso Vlahov, čistač na brodu, rodom je iz Še- 
purlne, plovio je također na nekoliko brodova ovog 
poduzeća. »Zanim anje pomorca nije zanim anje po
put svakog drugog. Postoje velike razlike. Pa ipak, 
ja se ne bih m ijenjao. Kad sam se jednom opredijelio 
za ovo, tu ču i ostati.«

I od ostalih smo članova posade, i pored njihovih 
pritužbi, čuli slične izjave. Ipak se čini da su mlađi 
ljudi ili pak oni koji imaju specifične obiteljske pro
bleme skloni tom bijegu na kopno. Isto tako i dio 
onih koji su se školovali, a koji ovom zvanju nisu 
pristupili iskreno i sa ljubavi. Za šibensko poduzeće 
»Slobodnu plovidbu za sada ne postoje neke ozbilj
ne teškoće oko potrebnih kadrova na brodovima. 
Istina, njihov izbor nije velik, a li ih je Ipak osigurano 
onoliko koliko je neophodno.

BRO D O VE UZIM ALI U NAJAM

Svi ti problemi i teškoće koje smo naveli bili 
su stalno na redu i u »Slobodnoj plovidbi« u Š ib e 
niku, što pokazuje da je kompleksno pitanje kadra 
i ljudi koji žive na moru jedno od temeljnih pitanja 
svakoaa takvog poduzeća. Imajući na umu i tu 
činjenicu, možemo pratiti i razvitak ove radne or
gan izacije  od 1959. godine do danas.

Već i zbog specifičnog karaktera djelatnosti s 
kojom se bavi — ovo je poduzeće imalo teškoća od 
samoga svog osnutka. A li, odmah treba naglasiti 
da je ono imalo i smjelosti da neke od njih rad i
kalno riješi.

»Slobodna plovidba« Šibenik formirana je u vri
jeme vrlo slabe konjunkture na međunarodnom trži
štu. Nije bilo osnovnih sredstava. Brodove je trebalo 
uzimati u najam i otplaćivati ih od zarade. Pro
sječno ie na Ime tih zajmova isolaćlvano godišnje po 
700 m ilijuna dinara za sve brodove.

To su bila četiri »Libertija«, četiri broda tipa 
»Grad« I tri druga broda preuzeta od »Slobodne plo
vidbe« Ploče.

Pripojenjem »Dalm atinske plovidbe« 1961. godine, 
betinske »Obalne plovidbe« 1962. I Integracijom 
»Slobodne plovidbe« Ploče od 1. I 1963. postavilo 
je pred šibensko poduzeće mnoge nove probleme, 
tim više što je ono preuzelo sve dotadašnje gubitke 
koje su spomenute plovidbe im ale, Čitavu njihovu 
negativnu bilancu. Osim toga, tu je još i pitanje re
zališta . Ono se počelo graditi kada je na tržištu v la 
dala velika konjunktura starih brodova za rezanje,

OMORACA

kada su cijene bile još povoljne. No rezalište je 
počelo radom u razdoblju pada to konjunkture i 
naglog skoka cijena starim brodovima. Pored toga, 
ono je  bilo nekompletirano. N ije bilo izrađenih kolo
sijeka za odvođenje starog željeza ni dovoljno obale 
za prista jan je brodova. Kisik, osnovna sirovina ovog 
pogona, dobavljao se iz Dugog Rata. Sve je  to pove
ćavalo  troškove. C d  180 ljudi, koliko ih je u reza
lištu najviše radilo, bio je  mali broj onih sa potrebnim 
iskustvom ili spremom.

U osnovna sredstva rezališta bilo je ukupno in
vestirano oko 29 milijuna d inara. Do svoje likvidacijo 
rezalište je izrezaio u svernu oko 12.000 tona starog 
željeza.

S takvim teškoćama poduzeće je imalo negativnu 
bilancu prema završnom računu od travnja 1963. 
Kolektiv je činio velike napore da tu situaciju po
pravi. Trebalo je tražiti izlaz prije svega vlastitim sna
gam a. I baš u vremenu kad su članovi ovog podu
zeća primali svega po 80 posto osobnih dohodaka, 
kad su ga neki napustili, počela su se nazirati 
rješenja za sređivanje s ituacije . Kolektiv je  pokazao 
maksimum razum ijevanja i jednodušnosti u nasto ja
nju da se oživi pomorska privreda grada.

PO STRANI, ZBOG MALE TONAŽE

»Slobodna plovidba« Šibenik je  tokom 1964. go
dine raspo lagala sa ukupno 12 brodova i 72.000 
tona nosivosti (DW T). Međutim, iz toga je proizlazila 
jedna teškoća. Budući da poduzeće nije im alo to
naže od 150.000 tona, nije se moglo registrirati za 
prekomorsku plovidbu. Izlaz je  nađen u tome što se 
organizira la tehnička suradnja s »Atlantskom plo
vidbom« Dubrovnik. Tako je 6 brodova tipa »Liberti« 
obavlja lo  prekomorsku plovidbu u okviru te suradnje. 
No, i ta se suradnja p lača. Tokom prošle godine za 
nju je izdato 32 m ilijuna d inara.

M ala tonaža brodovlja im ala je za šibensko po
duzeće još jedan nedostatak: zbog te male tonaže 
poduzeće nije ušlo ni u djelom ični program izgradnje 
flote. Kasn ije  su, međutim, izgrađeni elaborati da 
bi se uklopilo u taj program, i to u smislu novog 
prihvaćanja orijentacije  gradnje flote za M editeran. 
Predviđeno je  da se u sedmogodišnjem planu izgradi 
desetak brodova od 1.500 do 2.500 tona. Jedan takav 
brod kupljen je prošle godine u Antverpenu i dobio 
je  ime »Krka«. Karakteristično je  da se poduzeće 
još dosta prije reforme uspjelo otarasiti svega onoga 
što nije bilo rentabilno. Nešto osnovnih sredstava 
predano je Pločam a. »Plovidba« je bila obećala da 
će za pločanske »Libertije« dati manje obalne bro
dove. To je i provedeno.

BRODARI STALNO N A G LA ŠA V A JU ...

Kao I svako pomorsko poduzeće, »Slobodna plo
vidba« Šibenik radila* je  prije reforme na principu 
neto-deviznog priliva. Šve je bilo usmjereno na to 
da se ostvari nešto veći priliv, je r je o tome najdirek- 
tnije ovisilo poslovanje radne organizacije . V a lja  
znati da je  poduzeće na svaki dolar dobijalo premije.

' '  '

vožnja

Nakon stupanja na snagu mjera o privrednoj refor
mi u srpnju mjesecu ove godine neto-priliv je  ne
stao uvođenjem jedinstvenog pariteta dolara za 1250 
d inara . Međutim, cijene domaćih proizvoda porasle 
su za 40 posto, radi čega se poduzeće našlo u 
nepovoljnom položaju, je r je i d a lje  moralo vršiti 
snabd ijevan je  brodova, iako su cijene bile veće na 
svjetskom tržištu. Devizna sredstva koja su potrebna 
za nabavku opreme ne mogu se neograničeno tro
šiti. Pomorska privreda je  i prije privredne reforme 
poslovala na međunarodnom tržištu, pa se i podvr
gava la njegovim zahtjevim a ponude i potražnje. Sad 
je , međutim, nastala velika razlika u cijenam a. Zato 
i brodari stalno nag lašavaju  potrebu da se i nabavke 
koje se vrše u zemlji usklade sa svjetskim cijenam a 
ili da se osigura slobodnije trošenje deviznih sredsta
va, pa m akar i po žrtvu manjeg priliva deviza.

NIKAD ZASTOJ U PLOVIDBI

Da bi se ipak poduzeće uklopilo u privrednu re
formu (a ono ja  to gotovo već i postiglo), nastoji 
naći puteve i mogućnosti što bolje afirm acije  i ja č a 
nja svoje baze. D anas »Slobodna plovidba« raspo
laže sa 12 brodova, od čega 7 motornih i 5 »Liberti
ja« sa 49.372 bruto-registarske tone. U toku ove go
dine otuđen je jedan »Liberti«, pa se za ta sredstva 
nam jerava nabaviti jedan suvremeniji brod. ^

Što se tiče kadrova, poduzeće Je, kao i sva po
morska privreda, u tome donekle oskudijevalo, osobi
to u kvalitetnom kadru, iako u posljednje vr-jeme 
postoji sve manje teškoća. Osobito je  zadovo ljavaju
ća situacija u kadru strojara na brodovima, lako je 
prije bilo situacija  da nije bilo ni onolikog broja 
ljudi koliko je nužno potrebno, ipak n-kad nije do
lazilo  do zastoja u plovidbi. U zadnje vrijeme pobolj
šana su prim anja članovim a kolektiva. Pa ipak ima 
slučajeva odlaska, kako oficira , tako i drugih po- 
moraco. Razlozi su uglavnom oni koje smo već navel* 
i koji su općenitog karaktera . U osobnim prim anjim a 
ide se za tim da se stane u red naših drugih podu
zeća pomorske privrede.

Odm ah početkom siječn ja iduće godine poduzeće 
otvara i novu lin iju iz crnomorskih luka za Jadran , 
koja će saobraćati svaka 22 dana sa dva broda u 
oba pravca. Već su izvršene sve obimne pripreme 
da se zainteresiraju brodari koji bi iz Rijeke razno
sili robu koja dolazi iz Crnog mora. Veliku podršku 
za ove lin ije da la je  »Jugolin ija« iz R ijeke, »Jadro- 
slobodna« iz Sp lita , »Splošna plovidba« Koper, a i 
sama R ijeka. Na taj način u novoj godini »Slobodna 
plovidba« Šibenik ulazi u još veće i znača jn ije  po
slovanje među našim poduzećima pomorske privrede.

Joško Čelar



RAZGOVOR S A1\T01R BUKIĆEM, TAJIMIKOM OPĆIl\SKOG ODBORA ZA FIZIČKU KULTURU

K A K V A  JE B ILA  1965.
Novonastala privredna reforma umnogome je pomjerila 

i rad sportskih organizacija. S tim u vezi, zamolili smo tajnika 
Općinskog odbora za fizičku kulturu druga Antu Bukića da 
nam iznese neke podatke o tome kako su se sportska društva 
i klubovi uklopili u reformu.

Možete Ii nam reći kako su se 
sportske organizacije uklopile u no
vonastalu privrednu reformu?

— Bez sumnje, sve sportske o rga
n izacije  su privrednu reformu shva
tile kao nešto progresivno, je r je i 
fizička kultura jedan dio našega 
društvenog uređenja. Neminovno će 
trebati izvršiti korjenite promjene u 
svim vidovima aktivnosti, a naročito 
vodeći računa o racionalnijem  ko
rištenju financijsk ih  sredstava i stva
ranju m aterijaln ih rezervi.

Kako stoji s financiranjem sport
skih društava?

— Financiran je  sportskih organ i
zacija  do sada je  -rješavano na takav 
način — da je  Skupština opčine d i
rektno financ ira la  kvalitetni sport, 
kao što su : nogomet, veslan je i p li
vanje , dok je  ostalu masovnu aktiv
nost financirao  Savez za fizičku kul

turu iz svojih m inimalnih sredstava- 
-dotacije . Neke sportske o rgan iza
cije  su, na primjer, tražile i druge 
načine financ iran ja , kao što su or
ganiziran je raznih takm ičenja i si. 
No, ta se praksa nije pokazala kao 
dobra.

Na našoj komuni ima dosta kva
litetnih društava. Tereni su, čini se, 
najveći problemi. Šta vi mislite o 
tome šta bi trebalo napraviti da se 
ti objekti izgrade?

— Kad se govori o kvalitetnom 
sportu u našem gradu, onda treba 
imati na umu stanje jugoslavenskog 
kvalitetnog sporta. Točno je  to da 
kvalitetni sport iziskuje u prvom redu 
stručan kadar i, s druge strane, od
govarajuće objekte. O bjekata je m a
lo, a i ono što ih posjedujemo 
maksimalno su iskorišteni. Raspolo
živih sredstava za izgradnju ob jeka
ta nemamo, te bi se u tom pravcu 
trebale angažirati radne o rgan iza
cije , koje bi prema svojim moguć
nostima stvorile uvjete za masovni, 
oblik sportske aktivnosti, iz čega bi 
proizlazio i kvalitet.

Koliko bi sredstava trebalo za 
normalan rad svih društava, računa
jući i dotacije i investicije?

— Kad govorimo o potrebama za 
financijskim  sredstvima, onda je na 
to pitanje teško odgovoriti, a čini 
mi se da su sadašn ja sredstva koja 
se utroše za fizičku kulturu prilična. 
Međutim, pitanje je u koje se svrhe 
veći dio tih sredstava utroši. Za odr
žavanje kvalitete dosadašnja sred
stva su prilična, no za masovni sport 
trebalo bi mnogo više.

Što se pak tiče potrebnih sred
stava, za investicije za tu aktivnost 
bi trebala.m nogo veća sredstva, jer 
bi bilo potrebno izgraditi ili odap- 
tirati veći broj objekata.

Recite nam kako bi bilo da se 
sredstva namijenjena razvoju fizičke 
kulture slijevaju u Fond SOFK-e i 
da ona, prema svojim mogućnosti
ma, financira programe klubova?

— Normalno bi bilo da je  i do 
sada financiran je  sportskih organ i
zacija  vršeno preko Saveza za fiz i
čku kulturu kao foruma koji vodi 
opću politiku razvoja fizičke kulture. 
U idućoj godini to če biti, je r će se 
sva sredstva koja budu nam ijenjena

fizičkoj kulturi slijevati na naš žiro- 
-račun i Savez će voditi brigu o ra 
spodjeli. Takvim načinom moči će 
se vršiti bolja kontrola nad troše
njem, a doći će i do bolje koordi
nacije  rada Saveza s o rg an izac ija
ma i aktivim a na terenu.

Postoji li mogućnost i u kojem 
obujmu da građani sami financiraju 
dio svojih djelatnosti (isto tako i 
radne organizacije)?

— Mislim da bi o tom vidu finan
ciran ja  trebali razmisliti i politički 
faktori i same radne organizacije . 
Jer, ne može nam biti svejedno k a 
kva nam je kvaliteta i kakva nam je 
masovnost.

Nije li uzrok stagnacije ili neak
tivnosti društava i u slabom radu 
organa upravljanja?

— Može se kazati da u izvjesnom 
smislu imamo i stagnaciju  nekih 
sportova, a razloga ima dosta. M e
đutim, postoji i takvih pitanja da 
uprave klubova-društava odvojeno 
rješavaju  problematiku kluba ili dru
štva.

TO H O U PRVAK STK »ŠIBENIK«

Prošlih dana završeno je stolno
tenisko prvenstvo »Šibenika«. Na 
prvenstvu je učestvovalo 14 ig rača . 
Prvo mjesto bez ijedne izgubljene 
partije osvojio je Branko Toholj. D ru
go mjesto pripalo je Vuletiću, a treći 
je Jakšič . Veliko iznenađenje pred
stavlja visok plasm an veterana Vali- 
džića, Andrića, Vulića i mladog 
Vukšića.

NOGOM ET

ODM OR DO 12. SIJEČNJA

Nogometaši »Šibenika« dobili su 
odmor do 12. siječn ja , kada ponovo 
započinju pripreme za nastavak pr
venstva, je r ono počinje već 6. ožuj
ka. Prvi dio priprema odvijat će se 
u Šibeniku, a završni dio održao bi 
se u nekom mjestu u okolici Š iben i
ka. DK

BRANKO BAKMAZ NA
PRIPREMAMA REPREZENTACIJE

Desno krilo »Šibenika« Branko 
Bakmoz pozvon je na zajedničke 
pripreme omladinske nogometne re
prezentacije Jugoslavije koja će se 
pripremati u M akarskoj za predsto
jeći turnir U EFA , koji će se naredne 
godine održati u našoj zemlji.

Ovo 'je veliki ispit Bakm aza, iako 
je u toku jesenskog d ije la  prvenstva 
Druge liige pokazao dobru formu.

DK

STANJE U KLUBOVIMA I DRUŠTVIMA - STANJE U KLUBOVIMA I DRUŠTVIMA - STANJE U KLUBOVIMA I DRUŠTVIMA

Molimo Vas da nas upoznate s planovima vašeg dru- 
štva-kluba u slijedećoj godini?

Mislimo da su u zadnje vrijeme, tako da kažemo, opo' 
ravljeni neki sportovi i društva u našem gradu; STK, bici
klistički, košarski i plivački, a da neki drugi sportovi, koji su 
oduvijek bili nosioci aktivnosti, pomalo stagniraju: DTO, 
jedrenje, kuglanje i RSI. Koji su razlozi da je do toga došlo?

DRAGO PUTNIKOVIĆ, PREDSJEDNIK NK »ŠIBENIK«

STANJE DOSTA
V

T E Š K O
S tvarno mi je  teško govoriti o NK »Šibeniku«. 

To je  zaista poglavlje za sebe. Uprava kluba 
i igrači svjesni su naših mogućnosti, tj. shva

ća ju  zadatke privredne reforme i znaju da im jedino 
preostaje da se u skladu takvih mogućnosti i uokvire. 
Pojedini građani (kojih je veći broj) opravdano o c je
njuju postojanje kluba.

Upućuju se kojekavi prijekori na račun kluba i 
ljudi koji rade u njem u; kako se ne vide drugi pro
blemi u komuni, kako smo jednostrani, odnosno ne
dovoljno politički odgovorni. Mogu kazati da to nije 
istina, je r je  č in jen ica da naši igrači svoje obaveze 
nisu primili ni za listopad, ni za studeni i prosinac, 
pošto klupska b lagajna nema ni d inara .

Mi se stvarno čudimo koko smo mogli izdržati 
postojeće stanje i dovesti klub do kraja prvog d ije la 
ove takm ičarske sezone. Klub se može rasform irati. 
Međutim , ja  se ne želim naći u takvoj situaciji da ja 
j uprava, jasno , to učinimo, jer treba voditi računa i 
o tome da klub d jelu je već punih 35 godina, da 
je  u redovima kluba bilo dosta revolucionera, da 
on odgaja dosta dobrih sportaša i da ima bogatu 
prošlost, koja je poznata širom zemlje. To je čin jen ica 
preko koje se ne može lako preći. Drugo, mi danas 
imamo više od 5000 vjernih n av ijača . Točno je  da oni 
svi ne dolaze na stadion, a li im je , m akar sjedili 
I kod kuće pokroj rad io-aparata , drago kad čuju 
rezultat kluba, je r i tada žive s našim uspjesim a, 
prema tome, i to su sim patizeri našeg kluba.

S obzirom na spomenute probleme mi smo u 
potpunosti zadovoljni postignutim plasm anom na k ra
ju jesenskog d ije la  prvenstva Druge lige. Doduše, 
rnoglo je  biti i bolje. A li, kad je  najviše trebalo za 
peti, mcmćad se našla pred teškim problemima i 
psihički je  bila opterećena, a to je pomrsilo sve p la 
nove i želje.

U proljetnom dijelu nadam se da ćemo postići 
još veći uspjeh, je r nam program takm ičenja više od
govara (igram o jednu utakmicu više kod kuće). Ono 
Sto 5mo propustili u jesenskom dijelu , treba da nado
knadim o na proljeće, je r nije sve izgubljeno.

Novo rukovodstvo, koje če se uskoro imenovati, 
im at će teške zadatke. A li, ukoliko bude sredstava 
bar onoliko koliko smo ih im ali u 1965. godini, a to 
Je najm in im aln ije , moći će se izgurati ova takm ičar
ska sezona.

Zahvalju jući entuzijastim a koji veliki dio svoga 
slobodnog vremena posvećuju sportu, godina 1965. 
b ila je za naš grad dosta plodna i uspješna. Ta se 
konstatacija  uglavnom odnosi na kvalitetni sport, 
odnosno na klubove i društva koji su u relativno krat
kom periodu polučili dobre rezultate, kao što su 
košarkaški, p livački i stolnoteniski klub. Tim i sličnim 
klubovima trebali bismo više pomoći, više se zain te

resirati za njihovu aktivnost, je r ne bismo trebali za
boraviti, a to nam se često događa, da ne poznamo 
ni najosnovnije njihove probleme, postignute uspjehe, 
i tome si. Naša pažn ja , a u izvjesnom trenutku i 
podrška, da je bezgraničnu volju i rukovodećem ka
dru i sportašima tih klubova, pa oni svojom aktiv
nošću pridonose još više da se omasovi sport u 
našem gradu.

Što se tiče broja aktivnih veslača, imamo ih svega 
20, j to svih kategorija , a nadamo se da će se 
ponovo aktivirati i mnogi oni koji su se momentalno 
prestali baviti veslanjem .

Naše najveće nade su u novim mladim snagam a, 
koje će za koju godinu zam ijeniti starije veslače i 
koji će donositi pobjede svome klubu, gradu i zem
lji. To če biti onda kad oni budu imali sve ono što 
je danas potrebno jednom sportašu 1 da ima dobre 
uvjete za rad na vodi i na kopnu.

NIKICA ANDRIĆ, PREDSJEDNIK STK »ŠIBENIK«

ANTE MARENCI, TAJNIK VK »KRKA«

PERSPEKTIVA ?
V eslački klub »Krka« spada u red vrhunskih k lu

bova s dugom međunarodnom reputacijom . 
Ona igra značajnu ulogu u jugoslavenskom ve

slačkom sportu. Međutim, zadnjih godina klub kva li
tetno opada, je r je interes omladine sve manji. Time 
je opao i značaj VK »Krke« u veslačkom sportu, tako 
da se soda po kvaliteti našla na začelju  jugoslaven
ske ljestvice.

Na to su utjecale mnoge objektivne teškoće uvje
tovane slabom aktivnošću da se klub omasovi, iako 
se tako najbo lje  mogu odabiroti kvalitetni veslači 
koii bi nastavili trad iciju  »Krke«. Tim su problemima 
pridonijeli i slab kvalitet kadrova i odnosa u klubu.

Osnovna politika nove uprave bit će koncentri
rana na dovršenje Doma, jer bi to mnogo utjecalo i 
na masovnost I prijem novih članova. Zbog pom anj
kanja financijskih sredstava, dom se nije mogao 
dovršiti i nova uorava će i ubuduće imati veMke te
škoće da -se on dovrši. Ne dovrši li se dom, mi ćemo 
i Halie imati velikih teškoća u vezi s pitanjem sre
đivanja odnosa među veslačim a, a i trenerima. Noi- 
me. u klubu djeluju dva trenera, č iji odnosi ni:U 
bnš na visini, radi čega se sukobi orenose i no 
veslače. Dade se zaključiti da odatle potiče i ne
disciplina i indolentnost prema treningu. No jed
nom sastanku s veslačim a, oni su se zalozlli da se ti 
odnosi srede i zahtijevali su od uprave da se s tim 
iednem zouvijek prekine. Smatramo da će se ti zak
ljučci sprovesti u djelo, po mokar jednog od njih I 
otoustili.

ledan veliki problem, koji skoočan fin an c ij
skim izdacim a, je izgradnja splavi, jer se dosadašnja 
splav nalazi na izmaku i prijeti ooasncst da se ne'’’'.o 
nađe u vodi. Mi se nadomo da ćemo do početka se
zone to pitanje uspješno riješiti uz pomoć nekih rad
nih organ izacija .

Č ini nam se da smo već i kazali zbog čega opada 
interes u pojedinim granam a sporta. Ipak, u zadnje 
vrijeme ima klubova koji se naglo podižu zahvalju jući 
upornosti pojedinih sportskih radnika, koji su voljni 
do i naš grad bude grad dobrih sportaša. Međutim, 
i oni imaju teškoća koje ne vidimo i koje ne zahtije
vaju velike m aterijalne izdatke.

PROSTORIJE 6LAVNI ZADATAK
pitate me da kažem koji su planovi u narednoj 

godini. Odgovor bi b io: ima ih dosta! A li, mi 
ćemo se ovdje dotaći samo nekih, koji su u 

narednoj godini najakutn iji i koji će predstavljati
daljn ji opstanak kluba — koji je  nakon nekoliko

j godina spavanja ponovo započeo starim tra d ic ija 
ma i nakon tri mjeseca d jelovanja postigao znaćojne 

I uspjehe na širenju ove grane sporta.
Nova se uprava svojski i s puno žara založila , a 

to je bilo i potrebno, i prišla radu, je r je nakon 
I ponovnog otvaranja vrata kluba bilo više od 70 
i  pionira i pionirki koji su očekivali do se ta vrata
! otvore i da im se jednom udovolji da priđu stolu,
 ̂ tj. da svakodnevno preko mreže prebacuju celuloidnu 
I lopticu. Za nju vlado veliki interes i u nekim osnov

nim školamo u gradu.
I Ti mališani ne prim jećuju u kakvim prostorijama 

vježbaju, da žbuka pada sa zidova i stropa, da na 
prozorima nema stakla , da je pod u raspadajućem  
stanju, da se nemaju gdje okupati, itd, itd.

Zadatak uprave u Novoj 1966. godini je da se 
najviše pozabavimo spomenutim pitanjim a. O čeku
jemo i pomoć Fonda za izgradnju sportskih objekata. 
Treba, naime, uvidjeti potrebe renoviranja prostorija 
— kako bi one bor donekle udovoljavale normalnom 
radu. Ako to sve uspješno završimo, i naš će takm i
čarski uspjeh biti odličan.

Koristimo ovu priliku do se zahvalimo sindikalnoj 
o rganizaciji i komitetu Saveza omladine tvornice la 
kih metala »Boris Kidrić«, koji su nam pomogli u 
našem početnom rodu. Također zahvaljujem o i S a 
vezu ZO fizičku kulturu općine, koji nam je pomogao 
da uspješno organiziramo proslavu 15-godišnjice po
stojanja kluba i ovogodišnje pionirsko prvenstvo.

Ja sam za masovnost i za klubove koji žele da 
svoju aktivnost orijentiraju no one najm lađe, to jest 
no pionire koji će za koju godinu biti nosioci svih 
uspjeha. Za to som do se klubovima koji propadaju 
pomogne i da ih se digne iz mrtvila.

Slavlje u R azt  H a m a
Jučer su u 12 sati radnici kolektiva 

TLM »Boris Kidrić« u Ražinam a pre
kinuli posao, da bi na svečan način 
proslavili izvršenje plana za ovu 
godinu. Planom je bilo predviđeno 
do se proizvede 25 tisuća tona a lu 
minijskih proizvoda. Ta je količina 
premašena u ovoj godini zo 500 to
na. To je znača jan  uspjeh kod se 
uzme u obzir s kolikim se teškoćama 
borila ova naša najveća radna or
gan izacija . Druga godina djelovanja 
integriranog poduzeća zaista se po
kazala kao uspješna. U toku ove go
dine učinjeni su značajn i napori u 
pravcu povećanja proizvodnje i pro
duktivnosti rodo. Formirano je po
sebna tehnološka grupa, zatim stu
dija rada, osnovna priprema i po
moćna priprema rado. Uporedo su 
vršeni ozbiljni nopori za usvajanje 
najpovoljnijih metoda p lan iran ja .

Rezultati koji su postignuti na 
pragu Nove 1966. godine predskn- 
zuju bolje perspektive. Naime, mo
guće je u toku 1966. godine ostvariti 
proizvodnju od 27.000 valjan ih  i ore- 
sanih alum inijskih proizvoda, u O d 
nesu na ovu godinu taj bi porast 
iznosio oko 8 posto.

Zo da ljn ji porast proizvodnje bit

će potrebno uložiti još mnogo napo
ra, jer su preuzete i krupne obaveze. 
U izgradnju elektrolize uloženo je, 
naime, 6 m ilijardi d inara vlastitih 
sredstava. Ta se obaveza može o- 
stvariti u potpunosti samo masov
nom, ekonomičnom i rentabilnom 
proizvodnjom.

Ovoj svečanosti, koja je održana 
u velikoj holi mehaničke radionice,

prisustvovali su predsjednik Skupšti
ne općine Jakov Grubišić, predstav
nici privrede i društveno-politićkih 
organ izacija . Radničko kulturno- 
-umjetnićko društvo »Kolo« u pratnji 
velikog orkestra garnizona JN A Š i
benik izvelo je prigodni program, no 
kroju burno pozdravljen od svih pri
sutnih. j. Č.

Sta u slučaju rata
Danas, 30. prosinca, održan je u 

Šibeniku sastanak Izvršnog odbora 
Općinskog odbora SSRN Šibenik, na 
kojem se, pored ostalog, rasp rav lja
lo i o masovnoj civilnoj obrani u 
slučaju rata. No sastanku je usvojen 
prijedlog do o tom pitanju rasprav
lja i plenum Općinskog edbera 
SSRN , te da se po mjesnim orga
n izacijam a i podružnicama. SSRN 
osnuju odbori za masovnu civilnu 
obranu, a pri kućnim savjetim a da 
se odrede povjerenici. O ovom obli
ku aktivnosti članova SSRN umno
gome ovisi položaj našeg područja, 
o posebno grada, u slučaju da u

budućnosti dođe do ratnih sukoba. 
Može se pretpostaviti kakvu bi p a
niku, uzbunu i štete nanijelo nepo
znavanje nekih osnovnih vidova o- 
brane. Zbog toga je usvojen prijed
log da ce ovom vidu aktivnosti č la 
nova SSRN ubuduće dade konkret- 
niji i masovniji oblik, te da se n a 
ročito ukaže no potrebu oma.sovlje- 
njo streljačke, izviđačke i d'ugih 
društveno-politićkih organizacija , te 
sekcija Ijudi-žabe, i si.

U jednom od narednih brojeva 
našeg lista upoznat ćemo vas d e ta lj
nije o ovom obliku aktivnosti g ra 
đana.



BALADA 0 
PJESMI NOĆI 
I PTICI
Pjesma će naposljetku 
da nam glavu smakne 
majka nas je gojila 
varkama
Glave ne može da izdrži 
gorenje
Grudi su premale 
bol ne može da se strpa 
Tijelo tijelo 
smet snijega osunčan 
izdat će nas

Prije dolaska
smrti treba opjevati
dosta je zvjezdonog praha
u stihovima
treba ukrasti vatru
)OS jos jos
treba treba treba vatre
iz mutnog neba
i ne smeta ako je zima tu
Pjesma će nas raskomadati
pa tražili je
u vrelom boku žene
ili nebu
Prah zvjezdani
pada na nas
i zvijezde na čelo
da se uguše
Pruža ruku

Petar BILUŠIĆ:

SEST SONETA:
ZA MALE LUDE RIBE I 
BOSONOGE RIBARE

gorenje gorenje gorenje 
noć može da spasi

Noć treba odbaciti 
vidjeti kako umire od .istoka 
Izići u ranozorje 
istoka za rumen jenog 
Pustiti snove 
da se ohlade

Jadni svijete svakodnevnosti
nemam što ti dati
gušiš me
guši guši
zadavi
obnovi zapali 
uništi udavi 
umirati umirati umirati 
živiti
pisati pisati pisati

O ribe lude .i nijeme, 
ogluvjele od starih zvona; 
prokockale ste sve dileme -  
napuštajući slast planktona.

I prekasno za vaše boli 
i tugu zgrušanu u oku.
U škrgi nema mudre soli 
za hladnu krv u krvotoku.

Pogružen otok. Noć od nesna 
za sve vaše otužne zore.
Uz ritam džeza tuži more, 
u baru šušti haljina plesna,
A netko broji: lijeva, desna . . .  
za odsanjane razvigore.

Plava uniforma 
i predvečerje 
kasarna i kancelarija 
Ptica u jorgovanu 
nišani nišani nišani 
okini okini okini 
jorovan se zanjiha 
Vojnice donesi pticu 
Šteta ubih je 
bila je prelijepa.

Slobodan Grubač, učitelj

Oblak kroz ušku kronometra 
stušti u plićak sivu sjenu. 
Upališe se boje spektra 
dok ribar sanja nagu ženu.

I grijuć ruke nogom cupka, 
nad vlažnu mrežu sav nadnesen. 
U mrkoj koži, iznad pupka 
već proklijava stara jesen.

I sve postade nemoć tiha 
za oštre sedmozube osti, 
oslanjajući gole kosti 
za život dva tri lažna stiha 
A riba nije da se posti 
uz crni odar davljenike.

U algama se rak koprca, 
u oklopu od crnih šara 
Stihijski ritam hladna srca 
pokreće nišan živih škara.
U uvali, na vratim jara 
vrše od šiblja — na dnu leže, 
a čvrsta ruka kamikaza 
na vješalima konop steže.

Tvornica lakih metala »Boris Kidrič« — Šibenik, na temelju 
člana 18. Osnovnog zakona o radnim odnosima i članu 2. 
Privremene odluke o stupanju radnika na rad u radnu orga
nizaciju

OGLAŠAVA
Upražnjeno radno mjesto »Šef računovodstva restorana«.

Zo popunjenje radnog mjesta dolazi u obzir osoba sa višom 
stručnom spremom, odnosno sa završenom višom ekonomskom ili 
njoj ravnom školom i s najmanje 3 godine praktičnog rada na 
financijsko-knjigovodstvenim poslovima.
Pokusni rad traje 30 dana.
Osobni dohodak određuje se pravilnikom o raspodjeli osobnih 
dohodaka.
Rok za podnošenje molbi ostaje otvoren 15 dana od dana objave 
oglasa.
Molbe s biografijom i opisom dosadašnjih poslova dostaviti kad
rovskoj službi radne organizacije.
O rezultatu izbora kandidati će biti oboviješteni.

1

Starina ribar, poput zreca 
ponavlja tiho dva-tri puta: 
»Velika riba — malu guta.«

Dan je pustolov: 
živi u nadi 
Danom se samo 
može da radi.«

Nalik na nekog starog sveca, 
umjesto ribe sebe peca; 
u plitkom jazu s ribom pluta.

IV

Na isturenoj suroj hridi 
svjetionik u nebo gađa.
U nebosklonu gang se vidi — 
i mirno plovi jedna lađa.
Sva stihijska su priviđenja 
od naše dobi nešto mlađa; 
i stari đavo lik svoj mijenja 
da svoga boga lakše gađa.

»Ja nisam pustolov! 
dan se uzbudi. 
»Čujete li djeco! 
čujete li ljudi I« 
Zatim se javi 
cvrkutom ptica — 
i usput pozdravi 
čistače ulica.
U svaki ured 
slobodno zađe. 
Šapne mornaru, 
obodri lađe.

Ribaru, skupi kosti stare — 
u pokoj mora . . . Zru balidi. 
Od kuda smrti kupelj stidi?

Riba umire za svečare. 
Grešnik pjeva: »Adio m a re ., 
iznuren grozom u apsidi.

V

Na bezazleno more vreba, , 
dok se Sirena s mrakom roči. 
Za brodolomce nema neba — 
kad oganj ugasne na ploči.

Malog pastira 
pozdravi zvukom, 
tvorničkom radniku 
mahne rukom. 
Leptiru podari 
šarena krila, 
nasmije djecu, 
jer dan je sila . . .  
Zato se noć 
pred njim stidi. 
Dan je zbog toga: 
da nam se vidi.

Uz žute spužve — i koralje 
ljepoticama cijena raste; 
a neugledne ruke pralje 
jednog će dana postat kljaste.

Raskršće vjetrova

Svaka je riba naša mati, 
a dobar susjed Mjesec pjani , 
Povjesaše se grandomani

o mrtvi uzao biljne vlati 
Za riblju krv — u ribljoj rani 
krivi nisu ni harmorani.

VI

Dopusti, potoče, 
da s tobom skupa 
opjevamo 
skrivene staze 
koje tvojim 
bjelucima vode. 
Dopusti, vjetre, 
da pozdravimo 
prvo gnijezdo 
prve rode 
svito 'ispod oblaka 
s muzikom od vode.

Pa ipak prođu sve te boli, 
kad se na žaru riba peče.
Uz žmulj vina — i zrno soli — 
na dvoje se i nebo siječe —
i sve tegobe se zaborave. 
Zatim uz kihot, uz miris joda, 
a s onu stranu stare brane — 
zašumorlit će srce broda.
O, sVe je vrelo od promjena 
i drelirartih anoda.
Al' što je krik, a što je moda?

I bog i đavo bič su žena, 
za kormilare našeg broda; 
proizašlih iz slanih voda.

Neka nam bude 
dozvoljeno 
da svoje male tajne 
povjerimo drveću 
i pticama u šumi. 
Neka nam bude 
dozvoljeno — 
da prvi cvijet 
prvi leptir glumi, 
i neka nam 
ustajanje 
odguguće grlica, 
a ne
ubitačni kuršumJ;

ČUDNA SVAĐA
Preko svog 
malog ekrana 
noć se ustremi 
na svjetlost dana. 
»Sto dobra ima 
u jednom danu, 
kad sve živo
previ
na ranu?

SAVJET RADNE ZAJEDNICE OPĆINSKOG SUDA ŠIBENIK

r a s p i s u j e

I V A T J E C A J
za popunjenje radnih mjesta: 

1) DAKTILOGRAFA
2) REFERENTA u kancelariji izvršnog odjela.

Kandidati treba da ispunjavaju opće uvjete iz čl. 19 
St.  2. Osnovnog zakona o radnim odnosima i posebne 
uvjete:

pod 1) završenu osmogodišnju ili potpunu srednju 
školu sa položenim ispitom za daktilografa l-a 
klase. U obzir dolaze i daktilografi l-b do III klase;
pod 2) srednju školsku spremu. U obzir dolaze samo 
muške osobe.

Osobni dohodak po Pravilniku.
Ponude taksirane sa 50 dinara, sa izvodom iz matične 
knjige rođenih, liječničkom potvrdom o radnoj sposob
nosti i dokumentom o kvalifikaciji dostavljaju se Pred
sjedništvu Općinskog suda Šibenik.
Rok natječaja 15 dana.

Porijeklo ribljih očiju
Ne znam odakle si

ni tko
si ti nepoznata širino 
Svako jutro gledam te 
to tvoje lice vedro 
tužno ili nasmijano 
Tvoji koraci lagano se

na moje čelo 
U doline mravi

spuštoju

od pamtivjeka 
Ja sam bio među

se
naselili još

zvijezdama
blještavi mač kojeg 
se nitko nije

usudio takrruti 
ne zncfjući moju vrstu 
koja me dade 
— odakle sam potekao 
Nitko se ne usudi 
pomicati nepoznate znakove 
koji su tisućljećima 
živjeli netoknuti i

nepoznati
A pismo koje uputih 
suncu zašto nestade

izgubi se 
Razgovarao sam danima 
s bogovima sa Olimpa 
i Rimskih brežuljaka 
a nisam vjerovao u njih 
u natprirodne stvari 
U membrani oceana 
danima sam tražio

porijeklo — dubine
ribljih očiju 
tajne Tavel jezera 
Vjekovima som čekao 
da se zvijezde pojave 
da me u prah pretvore 
Nitko se nije usudio 
taknuti nepoznato strujanja 
u moglene oblake

zmije otrovnice
A anđeli? 
i oni pobjegoše 
od mene

ne pripadam 'im — rekoše

I tada stadoh u Ponove predjele 
moleći se zalenim lipama 
da mi u pismu
koje nikad ne stiže naslovniku 
pjočitoju nepoznate rečenice 
Šutnja progovori

svojom tišinom
svjetlost obasja moje predjele 
a riječi koje mi 
vjetar donese plačući 
bijaše takav da nestadoh 
izgubih se u vrevi velegrada 
Utonuh u zelenu mahovinu 
Ali jutro svojom šutnjom

progovori
Cuh riječi nepoznate

ali dockan
bio sam bez sluha i bez

osjećaja.

prorocima

Bludnice noći moje
Katkad buntovne nepoznate

i nemirne
a katkad tihe šutljive

zatvorene
To su večeri — noći bludne 
To su ruke smilja bodiljke

perače
To su cvjetovi lole i tulipana
To su vječne večeri

cure bludne /
To su bludnice

noći moje.

Marko Copić

t
t
t

ODLUKA O PRESTANKU RADA 
KOMUNALNE BANKE

Skupština općine donijela je od
luku o prestanku rada Komunalne 
banke u Kninu. Pošto ova banka ne 
ispunjava uvjete, prema novim pro
pisima, za samostalno poslovanje, 
radi čega je došlo do njezina pri
pajanja Investiciono-komercijalnoj 
banki u Splitu, to će dosadašnja 
Komunalna banka u Kninu djelovati 
kao ispostava te splitske banke.

POKRETNI KINO PRIKAZUJE 
FILMOVE IZVAN PODRUČJA 
OPČINE

Kino-sekoija Centra za obrazova
nje, kulturu i informacije u Kninu 
prikazala je tokom prošle sedmice 
Hanžekovićev film »Bakonja fra 
Brne« u Bosanskom Drenovcu, Me- 
đarima, Bribiru i Mor-Polači. Isti film 
prikazan je na području općine, u 
Biovičinu Selu.

OD SRIJEDE 
DO SRIJEDE

20. APRILA
Premijera španjolskog filma 

SAMBA — (do 6. I)
Premijera zapadnonjemačkog filma 

SERENGETI — (7 — 10. I)

KINEMATOGRAFI
DEŽURNE LJEKARNE

TESLA
premijera američkog filma 

JACE OD SLAVE — (do 5. I) 
Španjolski film

LIJEPA LOLA — (6 — 7. I) 
Francuski film

TRI MUŠKETIRA I DIO — (8—10 .1)

Do 7. I — Centralna — Ulica Borisa 
Kidrića.
Od 8. do 14. I — Varoš — Ulica 
bratstva i jedinstva.

Zdenke Caleta; Darko, Lazara i Luče 
Knežić; Zoran, Živka 1 Ksenije Pe- 
trović; Robert, Gizele-Dare Tabula; 
Ljubica, Svetina i Dragice Budimir; 
Zvonimir, Vlatka i Ljubice Nakić; 
Vedrana, Ivana i Marije Hrga; 
Nada, Šime i Marije Beneta; Denis, 
Krste i Pave Perkov; Ljiljana, Josipa 
i Katice Grbelja.

69 godina; Muhamed Vojić 45 dana; 
Milica Grbelja, stara 83 godine; Ma
rija Pavlov, 44 godine; Helena Po- 
lak, 4 godine; Mirko Merlak, star 64 
norline: Marko Cvietković. stnr 66
lak, 4 godine; Mirko Merlak, stai 
godine: Marko Cvjetković, star 66 
godina i Marija Mrdeža, 45 god ma.

J A V \ A  Z A H V A L A

VJENČANI

ROĐENI

ŠIBENIK
premijera njemačko-jugoslavenskog 
filma

OPROŠTAJ POSLJEDNJEG 
POGLAVICE II DIO — (do 5. 1) 

Premijera omeričkog filma 
PAD RIMSKOG CARSTVA -  
(8 — 16. I)

Jakov, Svetozara i Nevenke Lovrić; 
Nada Svetozara i Nevenke Lovrić; 
Mladen, Tomislava i Anke Belama- 
rić; Zlatko, Živka i Marije Lugović; 
Vanja, Dobroslava i Levine Šikić; 
Davor, Tomislava i Vinke Grubišić; 
Branka, Jere i More Čvrljak; Branko, 
Jere i Mare Čvrljak; Damir, Jose 
Bićarrića i Nede Bačelić; Duško, 
Šime i Anke Pavić; Renato, Ante i 
Božidarke Bergam; Esma, Vinka i

Špiro 
Ante Bul 
Grgurica
Nimac 
Stipulin 
naković 
Uzelac i 
G rg u rev

Strunović i Aranka Corić; 
ičić i Zorka Periša; Zdravko 

i Milenka Erceg; Branko 
Mladenka Mikelin; Šimun 

i Manija Burazer; Ante Ju- 
I Mladinka Vrčić; Slobodan 

Miranda Petrović i Davor 
i Vladica Martinović.

U dubokoj boli povodom smrti našeg 
dragog supruga i oca

MIRKA MERLAKA

odjela i Stanice za transfuziju krvi, 
kao i kolektivu Medicinskog centra, 
koji su nesebično dali svoju krv za 
spas pokojnika i u tim teškim ča
sovima pokazali punu ljudsku soli
darnost

Zahvaljujemo također Vojnim vla
stima grada Šibenika, koje su po
kazale puno razumijevanje i pružile 
svu moguču pomoč.

obitelj Šima i Dr Ivo Merlak

11.45, 13, 14.35, 16.35, 19, 21.35, ',  
22.30 i 23.35 sati.
Za EKibrovnik u 5.30, 8J0, 10, &  
11, 12 i 23.15 sati.

UMRLI

Stipe Martinović 56 godina; Mijo 
Fnigonović, star 75 godina; Omer 
Oruč, 51 godinu; Ilija Bešević, star

zahvaljujemo svim rođacima, prija
teljima i znancima, koji su nam pi
smeno i usmeno izrazili saučešće, vi
jencima okitili odar, te pokojnika is
pratili na vječni počinak.

Ujedno zahvaljujemo Dr-u Vladi
miru Dolezilu kao i liječnicima i 
osoblju kirurškog odjela, koji su u- 
činili sve da nam dragog pokojnika 
otrgnu iz ruku smrti.

Posebna zahvalnost osoblju i pa
cijentima ginekološko porođajnog

SAOBRAĆAJNE VEZE 
VLAKOVI

Izdaje i štampa: Novinsko- 
izdavačko poduzeće »Štampa« 

Šibenik
Direktor: MIRKO KNEŽEVIĆ 
List uređuje redakcijski kole
gij - Glavni i odgovorni ured
nik — JOSIP GRBEUA — 
Uredništvo: Šibenik — Ulica 
Petra Grubišića 3 — Telefon

Za Zagreb u 9.55, 19.15 (preko 
Like) i 22.35 sati (preko Bi
haća).

Za Beograd u 19.15 sati.
Za Split u 3.03, 6.56 i 14.40 sati.
AUTOBUSI
Za Zagreb u 19 i 20 sati.
Za Rijeku u 4, 8.45, 9.15, lOJO,

uredništva 25-62 — Rukopisi 
se ne vraćaju.
— Mjesečna pretplata za SFRJ 
200 dinara, za inozemstvo 
400 dinju’a — Tekući račun: 
Komunalnz. banka Šibenik 

346-1-8 — Telefon štampari
je 22-28 i 29-53.


